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v soboto in nedeljo je bila v Narodnem domu v Celju okrajna 
konferenca Ljudske mladine. Uspelega pregleda dela so se poleg 223 
delegatov udeležili tudi številni ugledni gostje, med njimi član pred
sedstva Centralnega komiteja Ljudske mladine Jugoslavije LADIVOJ 
BRAJOVIC, sekretarka centralnega komiteja Ljudske mladine Slovenije 
FRANCKA STRMOLE, organizacijski sekretar okrajnega komiteja Zve
ze komunistov JOŽE MAROLT, predsednik okrajnega odbora SZDL 
FRANC LUBEJ in OSS JOŽE J OST ter drugi. V prvih vrstah se je med 
delegate pomešala tudi enaindvajsetčlanska delegacija Zveze sloven
ske mladine iz Koroške, ki je s svojo udeležbo še bolj utrdila vezi med 
celjsko in koroško mladino. 

Po številnih pozdravih celjsl<ih 
pionirskih odredov in miadinsl<ih 
ai<tivov iz osemletk je mladina s 

svojega zborovanja odposlala dve 
brzojavki — prvo predsedniku Ju
goslavije tovarišu Ti*u ob njegovem 

potovanju v afriške države, drugo 
pa — protestnega značaja ob do
godkih in umoru zakonitega kongo-
škega premiera Patricea Lumumbe 
— varnostnemu svetu v New York. 
Na te dogodke in na splošne prin
cipe jugoslovanske zunanje politike 
je tovariš Franček Knafelc, pred
sednik okrajnega komiteja Ljudske 
mladine navezal tudi uvodni del svo
jega referata o vlogi Ljudske mladi^ 
ne pri krepitvi Socialističnih od
nosov. 

Uspehi, ki smo jih v zadnjih leti., 
dosegli v gospodarstvu so porok, da 

bomo kmalu izboljšali naše življenj
ske pogoje, je nadaljeval tov. Kna
felc. Uresničevanje perspektivnega 
plana bo sicer terjalo velike napore, 
ki pa se ne bodo odražali v znižanju 
življenjskega standarda. To bodo 
napori za nadaljnjo izgradnjo last
ne tehnike, napori za utrditev novih 
odnosov, vzgo jo novih kadrov itd 
Pri teh prizadevanjih bo našla svo
je mesto tudi mladina, ki bo morala 
podpirati in graditi vse tisto, kar je 
družbeno koristno in napredno. V 
celjskem okraju je vključeno v orga
nizacijo Ljudske mladine nad osem
deset odstotkov mladine; napori nji
hovih vodstev pa bodo morali biti 
usmerjeni v to, da bodo vsi ti mladi 
ljudje v organizaciji Ljudske mla
dine res videli svoj mladinski par
lament. 

Vsi delovni kolektivi se pomlaju
jejo in z mladimi ljudmi prihajajo 
vanje tudi novi, mladi problemi, re
ševanje stanovanj zanje, njihovo 
vključevanje v organe delavskega 
samoupravljanja, vzgoja in podob
no. Delo v podjetjih in družbeni od
nosi v njih so najpomembnejša šola 
mladih ljudi. V podjetju se sezna
njajo s svojimi novimi nalogami, 
ugotavljajo, da lahko napredujejo 
le, če čim več dajejo družbi. Z vsem 
tem se razvija nova socialistična 
etika, spoznanje, da delo enači ljudi. 

Mladina ne stoji ob strani tudi pri 
reševanju komunalnih problemov. 
Samo v celjski občini so s prosto
voljnimi delovnimi akcijami opra
vili za trinajst milijonov dinarjev 
vrednosti. Prosti čas mladine dobiva 
novo vsebino. Le majhen del mla
dih ljudi pohajkuje po cestah in po
seda v lokalih. Drugi delajo; res pa 
je, da zato tudi od družbe več pri
čakujejo. Ti mladi ljudje so rasli v 

drugačnih pogojih kot starejši, zato 
bi ne bilo prav, če bi njihove oblike 
dela in želje vzporejali s tistimi, ki 
so jih imeli ljudje pred vojno in ta
koj po njej. 

Po referatu in poročilih je mladi
na v soboto nadaljevala svoje delo 
v treh komisijah — za idejno vzgo j 
no in izobraževalno delo, delavsko 
samoupravljanje in v komisiji za or
ganizacijsko kadrovska vprašanja 
V nedeljo so konferenco nadaljevali 
spet v plenarnem zasedanju, kjer so 
predsedniki komisij poročali o ugo
tovitvah z razprave, po volitvah pa 
so spregovorili tudi gostje — med 
njimi sekretarka Centralnega komi
teja Francka, Strmole. 

V dvodnevnem delu konference 
smo videli, da si je mladina v zadnji 
mandatni dobi pri vas res zagoto
vila pomembno mesto v borbi za 
napredek. Istočasno pa, ko podaja
mo pregled dela za zadnji dve leti, 
si moramo ob 20. obletnici vstaje 
jugoslovanskih narodov zadati na
loge, ki bodo prelomile z nekaterimi 
starimi, preživelimi oblikami. Preko 
naše organizacije bomo morali ši
riti tisto revolucionarnost, ki bo na
šla svoj odmev v komunalnem si
stemu, kmetijstvu, celotnem sistemu 
izobraževanja in v perspektivnem 
razvoju na sploh. Pri vsem tem pa 
ne smemo pozabiti na individualne
ga mladinca in na njegove življenj
sko važne osebne probleme. Toda 
napak bi bilo, ce bi vse te reševala 
le organizacija Ljudske mladine. Za 
mladinca, pa tudi za vso skupnost 
bo dosti bolje, če ga bomo naučili 
boriti se za svoje pravice, da se bo 
naučil postavljati probleme in jih tu
di reševati. Takrat, ko bodo vajenci 
sami reševali svoje »vajenske« pro
bleme, takrat ko bodo delavci v pro
izvodnji sami uvideli, kako velika je 
vloga mladih v organih samouprav
ljanja in ko bodo naši predlogi v 
svetih taki, da bodo res upravičeni 
— vseh teh problemov ne bo več. 

Opazili smo, da ste v vašem 
okraju res prisluhnili interesom svo
jega članstva. Toda zavedati se mo
ramo, da je pa končno naloga naše 
organizacije vzgojiti popolno socia
listično osebnost. Zato bomo morali 
vzgajati mlade ljudi takrat, ko so 
za to še najbolj dovzetni in to je v 
osemletkah. 

Velika je vloga naše organizacije, 
toda zavedati se moramo, da je na
še mesto v družbi odvisno le od nas 
samih. 

Zvone Dragan 
predsednik OKLMS 

Na prvi seji komiteja Ljudske mla
dine za celjski okraj je bil za no
vega predsednika izvoljen doseda
nji sekretar okrajnega komiteja in 
nekdanji predsednik občinskega ko
miteja za celjsko občino Zvone Dra
gan. Sekretarsko mesto okrajnega 
komiteja Ljudske mladine je pre
vzel Bogdan Marinkovič iz kmetij
ske šole v Vrbju. Komisijo za idej-
no-vzgojno delo bo vodil Rado Jo-
nak, komisijo za delavsko samo
upravljanje Peter Videnšek, komi
sijo za delavsko samoupravljanje 
Viktor Leskovšek, komisijo za de
lovne akcije Fredi Golavšek, za in
formativno službo Janez Terček, za 
društveno udejstvovanje Peter Jo-
vanovič, za šolsko izobraževanje 
Tončka Jakše, organizacijsko kad
rovsko komisijo pa bo vodil sekre
tar okrajnega komiteja. 

PRIPRAVE Z A UREDITEV 
M U Z E J A REVOLUCIJE 

V CELJU 

Pred kratkim se je sestal iniciativ
ni odbor za ureditev Muzeja revolu
cije v Celju. Člani tega odbora so 
pregledali stari celjski magistrat, 
kjer naj bi uredili prostore za muzej 
NOB.- Ta stavba bi po zunanji in 
notranji ureditvi povsem odgovar
jala temu namenu. Ing. arh. Samec 
bo pripravil za preureditev magi
strata načrte in predračune, nakar 
bodo zateli prostore preurejati. Ta
ko bo zgodovinska stavba starega 
magistrata restavrirana, Muzej re
volucije pa bo dobil prikladne pro
store v središču mesta. 

V ta namen že pripravljajo tudi 
brošuro, ki bo služila obiskovalcem 
tega muzeja. V njej bodo tudi krat
ki zgodovinski podatki, zato bo bro
šura lahko služila tudi v šolske na
mene. 

Sindikati in nov 
gospodarski sistem 

Do konca februarja bo verjetno že 
sprejet nov gospodarski sistem. Ta
krat bodo podrobno znani tudi vsi 
gospodarski instrumenti, od katerih 
bodo nekateri, kot n. pr. delitev do
hodka, v veljavi že od L januarja. 

Kaj pomenijo v naši ekonomif^ 
predvsem pa v družbenem razvoji 
predvidene spremembe, je povsem 
jasno, saj je bilo o tem že mnogo 
povedanega na številnih mestih in 
v mnogih razpravah. Poudarimo naj 
le to, da predvidene spremembe v 
gospodarskem sistemu pomenijo za 
naš razvoj takšno novost, kakršne 
še ni bilo od takrat, ko so delavci 
prevzeli tovarne v upravljanje. 

Zato ni potrebno posebej poudar
jati, da tako veiika sprememba zah
teva angažiranje vseh družbenih sil. 
To je potrebno zaradi tega, da bo ta 
sprememba razumljiva vsem in 
končno, da bodo povsod nove ukre
pe pravilno in dosledno tudi izva
jali. V tem pa je vloga sindikalnih 
organizacij v kolektivih izredno 
važna. 

Kako važno je n. pr. delovanje 
sindikalne organizacije pri pobija
nju malodušnosti, ki je zajela ne
katere delovne kolektive, kjer gle
dajo na nov gospodarski sistem sta
tično. To se dogaja predvsem v pod
jetjih, kjer novi instrumenti na prvi 
pogled ne obetajo rožnatega stanja 
ker jih le-ti postavljajo v manj ugo
den položaj kot so bila v sedanjem 
sistemu delitve dohodka, ko je bila 
tolerirana skoraj vsaka pa celo po
vsem neracionalna proizvodnja. 

Nov sistem delitve ne bo več to-
leriral neracionalno proizvodnjo. 
Vsako pričakovanje ugodnejšega po
ložaja za sebe, pričakovanje neke 
»milosti« od skupnosti bo iluzorno 
Namesto takega stališča bo bolje 
da bodo v takih kolektivih temeljito 
analizirali dejanske možnosti, od
krivali rezerve, razmišljali o sodob
ni organizaciji dela, o produktivnej
šem in racionalnejšem gospodarfe-
nju, ki bo omogočilo kolektivu ne le 
da se bo »vključil« v nove instru
mente delitve, temveč, da bo ostva
rit tudi visoke sklade in zaslužke. 

Enako važno je tudi, da se bodo 
v kolektivih z vso avtoriteto zala
gali za spremembe v sistemu no
tranje delitve čistega dohodka. Po
trebno se bo torej zalagati za pra
vilen sistem nagrajevanja po delov
nem učinku. To bo omogočilo, da 
se bo iniciativa delavcev razvila v 
polni meri, družbeni odnosi pa se 
bodo gradili na zdravih principih. 

Takšno vzdušje pa lahko ostvari 
le sindikalna organizacija z organi
ziranim delom med proizvajalci, na 
sestankih in posvetovanjih. Sedaj, v 
obdobju občnih zborov, je še pose
bej ugodna prilika, da se člani sin
dikata o vseh teh stvareh temeljito 
pogovorijo. M. M. 

OB 20-LETNICI V S T A J E 

O s r e d n j a o k r a j n a p ros l ava 
bo 8. oktobra v Šoštanju 

Glede na to, da je okrajni odbor za proslavo dvajsetletnice 
revolucije že sprejel okvmi program in smernice svojega 
dela, smo obiskali njegovega predsednika tovariša JOŽETA 
JOŠTA in ga prosili za kratek razgovor. 

Na vprašanje, kako je rešena 
organizacijska plat dela tega od
bora je dejal, da so spričo obsež
nosti programa že na prvi seji 
ustanovili še dva pododbora. Tako 
bo prvi pomagal ustreznim občin
skim odborom pri političnih pri
pravah za izvedbo vseh proslav, 
drugi pa se bo v prvi vrsti ukvar
jal s programi v okrajnem, kakor 
tudi v občinskih merilih. 

Ko je tov. Jošt govoril o vsebini 
proslav na čast 20-letnice revolu
cije, je rekel, da bo glavni pouda
rek na občinskih proslavah v tem, 
da bi pri njih sodelovalo čim več 
državljanov in kolektivov. Občin
ske proslave dvajsetletnice vstaje 
bodo v prvi vrsti vezane na spo
minske dneve določenih območij 
iz prvega leta ljudske revolucije. 
V ckviru teh proslav pa naj bi 
svoje prireditve pripravljale tudi 
družbene in politične organizacije, 
delovni kolektivi, šole in drugi. 
Želja je, da naj bi bile manjše 
proslave v vseh primerih pred 
zaključno občinsko proslavo. Tako 
je že zdaj znano, da bo celjska 
občina počastila 20. julij kot praz
nik ustanovitve Prve celjske čete. 
Prebivalci žalske občine bodo 
bržkone počastili dan ustanovitve 
Savinjske čete itd. 

— Ali se bodo proslave nana
šale samo na obdobje ljudske re
volucije? 

— Ne. Proslave naj bi ne obu
jale samo spominov iz časa ljud

ske revolucije, temveč prav tako ^ 
delo in borbo Komunistične partije 
pred vojno in nadalje povojno 
izgradnjo naše socialistične do
movine. Zato bomo prav tako 
govorili o razvoju in uspehih de
lavskega ter družbenega uprav
ljanja, o razvoju komunalnega si
stema, o gospodarskih uspehih, ki 
temeljijo na pridobitvah zmago
vito končane revolucije itd. V teh 
proslavah bodo sodelovali vsi de
lovni kolektivi, družbene in poli
tične organizacije, skratka vsi 
državljani. 

— Kako pa je z osrednjo okrajno 
proslavo? 

— Tudi zanjo smo že sprejeli 
okvirni program. Okrajna prosla
va 20-letnice revolucije bo vezana 
na osmi oktober 1941. leta, ko je 
enota partizanov napadla Šoštanj. 
To je prvi partizanski napad na 
mesto sploh. V počastitev tega 
dogcdka bo okrajna proslava v 
Šoštanju. Kot kaže bodo prire
ditve trajale teden dni. V tem ča
su pa bo odprta razstava NOB, 
razen tega pa bodo izvedene naj
različnejše kulturne in telovadne 
prireditve. Ob zaključku proslave 
bo še množično zborovanje. 

— Kako pa tečejo priprave v 
občinah? 

— V vseh občinah so že ustano
vili odbore za proslavo dvajset
letnice revolucije. Trenutno se ti 
odbori ukvarjajo s sestavljanjem 
programov proslav, kajti do konca 
tega meseca bi morali imeti izde
lane že vse načrte. Ko že govorim 
o tem, bi rad povedal še to, da 
bomo z vsemi temi proslavami in 
prireditvami skušali v največji 
možni meri posredovati mladini 
razvoj ljudske revolucije ter uspe
he v političnem in gospodarskem 
življenju. 

Prav tako bi rad opozoril, da 

gre v vseh teh primerih za zelo 
resne proslave. Zato priporočam 
organizacijam, da naj v počastitev 
te obletnice ne prirejajo veselic 
in podobnih zabav. Pa tudi zbi
vanje denarnih sredstev za potrebe 
nekaterih naših organizacij naj ne 
gre pod geslom proslav dvajset
letnice revolucije. 

M . B. 

S SEJE LJUDSKEGA ODBORA CELJSKE OBČINE 

Zbori volivcev 
Pretekli teden je bila najprej 

skupna zatem pa še ločeni seji obeh 
zborov Občinskega ljudskega odbo
ra Celje. Na začetku dela so se od
borniki seznanili z osnutkom druž
benega plana za letošnje leto, za
tem pa še o pripombah na smernice 
perspektivnega programa petletne
ga gospodarskega razvoja celjske 
občine. 

Na ločenih sejah so najprej spre
jeli odlok o ustanovitvi sklada za 
negospodarske investicije, zatem pa 

so potrdili še predlog o ustanovitvi 
občinske Delavske univerze. Na 
dnevnem redu zasedanja je bil tu
di predlog delavskih svetov Tovar
ne organskih barvil in Cinkarne o 
pripojitvi, oziroma o združitvi obeh 
podjetij. 

Zelo zanimivo je bilo poročilo 
predsednika sveta za blagovni pro
met o gibanju cen. Končno so spre
jeli še sklep o sklicanju zborov vo
livcev v času od 26. februarja do 5. 
marca. 

VREME 

za čas od 23. febr. do 5. marca 

Nestalno h ladno v r e m e s p o g o 
stimi in večidel sJi-ežnimii padaivi-
n a m i in m r a z c m ponoč i . Posebno 
m o č n e padavine po ičakujemo okol i 
25. februarja in 3. marca . 

Hvalevredna pobuda 
Občinski ljudski odbori se naha

jajo pred izdelavo novega petletne
ga perspektivnega načrta ter letne
ga načrta za tekoče leto. V tem času 
je tudi koristno, da pregledajo, ka
ko se je razvijalo gospodarstvo v 
preteklih letih in kakšna je bila pro
duktivnost dela. Izkušnje iz pretek
lih let bodo gotovo veliko koristile 
pri sestavljanju planov za prihod
nje obdobje. 

V tem pogledu je hvalevredna po
buda Zavoda za napredek gospo
darstva v Celju, ki je izdelal za po
trebe občinskega ljudskega odbora 
v Celju analizo o produktivnosti 
dela na območju celjske občine za 
razdobje perspektivnega gospodar
skega razvoja od 1956 do 1961 leta. 
To analizo sedaj proučujejo sveti 
pri občinskem ljudskem odboru, kar 
jim bo koristilo pri sestavljanju 
predlogov za nadaljnji petletni per
spektivni plan razvoja. 

Po podatkih te analize je razvid
no, da je gospodarstvo celjske ob
čine doseglo in preseglo petletni 
načrt v bruto proizvodnji za 20 od
stotkov že v štirih letih. To je vse
kakor lep uspeh. 

Zanimivi so tudi podatki o pro
duktivnosti. Da bi ugotovili produk
tivnost, je potrebno pogledati, kako 
je bila planirana in dejansko pove
čana zaposlenost, odnosno s kakšno 
udeležbo delovne sile je bil dosežen 
bruto produkt. Tudi tu so podatki v 
glavnem zadovoljivi. Od skupnega 
planiranega povečanja delovne sile 
(41G0 ljudi) je bilo v štirih letih več 
zaposlenih le 3849 ljudi, ali 2 od

stotka manj kot je bilo s petletnim 
planom predvideno. To je seveda 
povprečje, saj nekatere gospodarske 
panoge kot n. pr. trgovina, gostin
stvo in obrt planiranega števila za
poslenih še zdaleč niso dosegle, 
medtem ko so planirano število do
kaj prekoračili v gradbeništvu, pro
metu, komunali in gozdarstvu. 

Kljub temu je razveseljivo to, da 
je bil petletni plan presežen v šti
rih letih z manjšim številom zapo
slenih kot je bilo po planu pred
videno, kar pomeni, da se je tudi 
produktivnost dela povečala. Naj
višja produktivnost je bila v indu
striji, najnižja pa v kmetijstvu, goz
darstvu, prometu in gradbeništvu. 

Smučarske tekme 
članov sindikata 
tiska in papirja 
Slovenije 

v organizaciji sindikalne podruž
nice Časopisnega podjetja »Celjski 
tisk« bodo v soboto in nedeljo (25. 
in 26. februarja) na smučiščih pri 
Mozirski koči desete smučarske tek
me članov sindikata tiska in papirja 
Slovenije. Letošnje tekmovanje bo 
jubilejno, deseto po vrsti. Po prija
vah, ki jih je zbral organizator, bo 
na prvenstvu nastopilo 87 smučar
jev iz trinajstih kolektivov tiska in 
papirja Slovenije. Tekmovali pa bo
do v tekih, slalomu in veleslalomu. 



OB 20-LETNICI VSTAJE 

Celjska občino bo počastila 20. julij 
Pred dnevi se je v Celju prvič sestal občinski odbor za 
proslavo dvajsetletnice vstaje. Ko se je konstituiral, je za 
svojega predsednika izbral sekretarja Občinskega komiteja 
Zveze komunistov tov. T O N E T A S K O K A . 

Čeprav bodo imele tudi v celjski 
občini proslave mednarodnega 
praznika žena, 27. aprila - dneva 
ustanovitve Osvobodilne fronte, 
prvega maja, 4. julija itd. obele
žje dvajsetletnice revolucije, bodo 
vendarle posvetili največ s^rbi in 
pozornosti praznovanju občinske
ga praznika - 20. julija. Po okvir
nem in prvem osnutku naj bi sc 
prireditve in proslave na čast 
ustanovitve Prve celjske čete za
čele že pred spominskim dnevom. 
Računajo, da bodo vrsto prireditev 
začeli z razstavo NOB, ki jo na
meravajo v mestu ob Savinji od
preti okoli desetega junija. To pa 
predvsem zaradi tega, da bi si jo 
lahko ogledala še šolska mladina. 
Po tem datumu, zlasti pa v tednu 
pred 20. julijem, bodo izvedli 
še ostale pomembne prireditve, ki 
jih bodo pripravile družbene in 
politične organizacije, šole in po
dobno. Da bi bile zlasti te prire
ditve in najrazličnejše proslave 
na dostojni višini in v duhu bor
benega praznika, bo občinstvi odbor 
za proslavo 20-letnice vstaje skli
cal sestanek vseh družbenih in 
političnih organizacij, na katerem 
se bodo pogovorili o pripravah 
pa tudi o programu proslavljanja. 
Računajo da bodo v okviru teh 
prireditev zajeli še množično zbo
rovanje na predvečer občinskega 
praznika. Ni izključeno, da bi v 
tistih dnevih ne pripravili še 
ustrezne akademije itd. 

Osrednja občinska proslava 
ustanovitve Prve celjske čete pa 
bo na Resevni skupaj s prebivalci 
šentjurske občine. 

Poseben delovni načrt, ki pa je 
vključen v program proslavljanja 
dvajsetletnice revolucije, si je za
dala tudi občinska organizacija 
Zveze borcev. Tu gre predvsem za 
ureditev skupnega groba padlih 
na Golovcu in na Svetini V tem 
času bo občinski odbor Zveze bor

cev predlagal tudi večje število 
svojih članov za odlikovanje. Na
dalje* bo občinski odbor Zveze 
borcev, pa tudi odbor za proslavo 
20-letnice revolucije priporočil 

Celjski motiv 

vodstvom šol, da naj bi tako ime
novane majske izlete učencev 
usmerjali v znane partizanske 
kraje. 

K o so govorili o proslavljanju 
ostalih praznikov, so se domenili 
da" bodo v okvir 8. marca sprejeli 
gostovanje folklorne skupine iz 
Makedonije. Skrb za organizacijo 
primerne proslave na čast 27. apri
la pa je prevzela celjska mladina. 
Medtem, ko bodo tudi letos prve
ga maja pripravljeni izleti, pa bo 
dan mladosti združen z zaključ
kom tekmovanja mladine celjske 
občine. M. B. 

Ukinitev Zveze 
ženskih dru&tev 

Pred dnevi j e bila v Celju k o n 
ferenca z,veze zensicih arustev. 
t-reuscavnice z e n s K i n drusiev iz 
ceijsKega okraja so najprej raz
pravljale o Vlogi in aeiu zveze , 
za tem pa so se pogovorile še o 
rezuitatin ankete o zaposlovanju 
žena. 

Zveza ženskih društev j e v času 
svo jega obstoja us'pe&no oprav l j a 
la svo je naloige. r e n s k a društva 
so ustanavljali zato, ke r na terenu 
ni b i lo n o b e n e organizaci je , ki bi 
se podrobne je bavi la s p rob lemi 
mlaume , vzgo je in varstva o t rok 
itd. v noveji>em času pa, k o se 
Sioicialistična zveza v se bolj u v e 
l javl ja na vseh področ j ih d ružbe 
nega udejs tvovanja , ženska d ru 
štva v svoj i stari obl ik i ne b o d o 
v e č potrebna. Z e n e se b o d o vk l ju 
čeva le v najrazl ičnejše sekci je pri 
Social ist ični zvezi, posebna d ra -
štva za žene pa naj bi obstajala 
le še tam, kjer ni nikogar , ki bi 
n j ihovo de lo nadal jeval . 

Na pcidlagi vsega tega so na 
konferenci sklenili , da Z v e z o žen
skih druš tev ukine jo . 

Kvaliteta in množičnost 
v nede l jo dopo ldne j e bi l redni 

letni oDcni zbor OOčiniSkega s trel
skega odbora Ža lec . Na -skupščini 
so analizirali dosežene uspene, pa 
tudi nekatere pomanjkl j ivos t i , ki 
so j ih spremlja le lansko leto. Iz 
poroč i l in razprave j e b i lo oč i tno , 
da j e strelski šport na o b m o č j u 
žalske obč ine dosege l v idne uspe
he v kvaliteti in množičnost i . V e 
liko aktivnos't so pokazali tudi pri 
gradnjah strelišč za maloka l ib r -
sko puško. Uprav ičeno pa se lah
k o ponašajo še z de lom pionirskih 
strelskih družin. M e d n j imi j e 
najbol jša v Taboru , po kvaliteti 
pa strelska družina » S l a v k o Slan-
der« v Šempetru . 

Razvesel j iva j e ugotovi tev , da 
s-o se skupščine po leg številnih 
de lega tov udeležili tudi na jv id-
neiši predstavniki j avnega in p o 
li t ičnega živl jenja žalske občine . 

Petek, 17. februarja 
SEKRETARIAT Zveznepa izvršnega sve

ta za splošne gospodarske zadeve je iz
dal navodila o obveznem vključevanju 
vseh podjetij v ustrezne zbornice. 

Sobota, 18, februarja 
v ZAKONODAJNEM ODBORU Zvez

nega zbora so ugodno ocenili predlog, 

f o katerem bi lahko delavski sveti uved-
i 45 urni delovni teden namesto seda

njega 48 urnega. 

Nedelja, 19. februarja 
V REŠKI LADJEDELNICI so splovili 

prvo od šestih motornih linijskih ladij 
z nosilnostjo 10.500 ton, ki jih v tej lad
jedelnici naročila Argentina. 

Ponedeljek, 20. februarja 
V JEDRSKEM INŠTITUTU »JOŽEF 

ŠTEFAN« so pod vodstvom inž Borisa 
Navinška konstruirali in izdelali prvi 
elektronski difraktograf v državi, S to 
aparaturo je mogoče dolomiti sestavo in 
kristalno strukturo snovi. 

Torek, 21, februarja 
PREDSEDSTVO Republiškega sveta 

Zveze sindikatov Slovenije je razprav
ljalo o nekaterih političnih problemih, ki 
s(> pojavljajo ob uvajanju sprememb v 
gospodarskem sistemu. V tej zvezi je 
opozorilo sindikalne organizacije naj 
budno spremljajo morebitno neupravi
čeno povečanje cen in take pojave naj
ostreje obsodijo. 

PREDSEDNIK Ljudske skupščine LRS 
Miha Marinko je izročil tovarišu Josipu 
Jerasu odlikovanje Red zasluge za na
rod I stonnje, s katerim ga je odlikoval 
predsednik Tito ob njegovi "0-letnici. 
Sreda, 22. februarja 

PO DVODNEVNEM zasedanju je bila 
končana seja Zveznega izvršnega sveta, 
na katerem so sprejeli več osnutkov 
zakonov in drugih predpisov, s katerimi 
se izpolnjuje gospodarski sistem ter 
vbklaja in razvija z doseženimi uspehi 
in cilji družbenega ter gospodarskega 
razvoja dežele. 

Pohod bratstva in enotnosti 
Pohod XIV. udarne divizije preko 

Hrvatske na Štajersko imenujemo 
tudi pohod bratstva in enotnosti. 
Prvič v zgodovini narodnoosvobo
dilne borbe je šla tako močna slo
venska partizanska edinica preko ve
likega dela Hrvatske svojim nalo
gam nasproti. V Zumberaku in 
ostalih mejnih predelih so sicer več
krat v borbah sodelovale hrvatske in 
slovenske partizanske edinice, ven
dar je šele zdaj prišlo prvič do ta
ko tesne povezave med hrvatskimi 
in slovenskimi političnimi ter voja
škimi zastopniki. 

Po trodnevni borbi za mesto Ko
čevje je XIV. udarna divizija odšla 
na svoje nove položaje v Belo Kra
jino, kjer je pričakovala povelje za 
pohod na Štajersko. 

Divizija se je dne 6. januarja na
hajala v vasici Suhor in obrobnih 
zaselkih tik ob hrvatsko-slovenski 
meji. Mejo med Hrvatsko in Slove
nijo je divizija prekoračila 7. janu
arja in se ustavila v vasici Vivodi-
ni. Tukaj se je komandant Glavne
ga štaba France Rozman-Stane in 
komisar Boris Kidrič sestal s šta
bom XIV. udarne divizije. Ob tej 
priliki je dobila divizija povelje za 
pohod na Štajersko. V mraku na
slednjega dne se je pričel slavni po
hod divizije preko hrvaškega ozem
lja iz Vivodine proti Sv. Jani na 
Vranovem dolu. V noči od 10. na 
11. januar se je prebijala divizija 
na cesti in železniški progi Zagreb 
—Karlovac. Ves sektor ob cesti in 
progi je bil dobro utrjen, povsod so 
bile ustaške zasede. Divizija se je 
pri prehodu zapletla v krajše borbe 
in si pod borbo izsilila prost prehod. 
V tej borbi so padli trije naši borci, 

med njimi tudi komandant Sercerje-
ve brigade Jaka Rihar, 16 naših 
borcev pa je bilo laže ranjenih. Ko
mando nad Sercerjevo brigado je 
sprejel komandant 1. bataljona Mi-
čo Došenovič. 

V hitrih marših se je divizija pre
maknila v noči od 13. na 14. janu
arja do Kravarskega in se še v tej 
noči pri vasicah Dolnja in Gornja 
Rača s čolni prepeljala preko Save. 
Prehod preko reke se je zaradi pre
majhne ustaške čuječnosti popolno
ma posrečil. Divizija se je skoraj 
vso' noč do 8. ure zjutraj prevažala 
s čolni in to v neposredni bližini 
močnih ustaških garnizij. Ko so pre
bivalci vasic Prečne in Dubrovšča-
ka zvedeli, da prihaja k njim slo
venska divizija, so nas sprejeli iz
redno gostoljubno. Za divizijo so 
zbrali vse najboljše, kar so vasi pre
mogle. Zene in dekleta so nas pri
čakala z ogromnimi jerbasi belega 
kruha, svinjskega mesa, slanine in 
pečene kuretine. Za vsakega borca 
XIV. divizije je bilo dobro preskrb
ljeno. 

Cez dan je divizija počivala. V 
naslednji noči pa je po manjših 
praskah prekoračila pri vasi Vezišče 
železniško progo Zagreb—Viroviti
ca in počivala v vasicah Rečica in 
Kompator. Tukaj se je ze pričelo 
hrvatsko osvobojeno ozemlje. 

V jutranjih urah dne 17. januarja 
je odkorakala XIV. udarna divizija 
v polni svoji moči v mestece Caz-
mo, ki je bilo nekaj dni poprej osvo
bojeno. Ko je divizija v strumnem 
vojaškem maršu zakorakala po 
mestnih ulicah in se je zaslišala slo
venska partizanska pesem, so se 
pričala po hišah odpirati vsa okna. 
Sprejeti smo bili z nepopisnim na
vdušenjem. Vse hiše, na katerih so 
se še poznali sledovi borb, so imele 
razobešene zastave. S tako ljubez
nijo nas ni na vsem dolgem pohodu 
nihče sprejel. 

V Cazmi so nas hrvatski aktivi
sti porazdelili po posameznih hišah 
v mestu in neposredni okolici. V ve
čini slučajev smo nosili po vsej Hr
vatski kotle za kuhanje zastonj. 
Uporabljali jih nismo. Vso hrano so 
nam z veseljem kuhali po hišah. Ta 
dan je bil za divizijo počitek. 

Da se vsaj malo oddolžimo, so 
kulturniki XIV. udarne divizije pri
redili zvečer v največji mestni dvo
rani partizanski miting. Dvorana je 
bila premajhna, da bi lahko spreje
la vse obiskovalce. Ubrano petje 
partizanskega pevskega zbora je po
slušalo prebivalstvo tudi zunaj dvo
rane. Tukaj je Kajuh zadnjič pred 
svojo smrtjo zanosno recitiral svoje 
pesmi, med njimi tudi ono: »Samo 
milijon nas je...« Tukaj je imela 
divizija tudi svoj miting na pohodu. 

Iz Cazme je divizija nadaljevala 
svoj pohod preko Dubrave in preko 
proge Križevci—Bjelovar in Križev
ci—Koprivnica, kjer je imela počitek 
v vasici Os jek in obrobnih predelih. 
Dne 24. januarja je bila divizija na 
sektorju Kamenščak—Apatovac s 
smerjo h Gornji reki. Zaradi napa
dov močnih ustaških in nemških sil 
se je vrnila nazaj v Kamenščico in 
se obrnila v smer Kalniškega pogor
ja. Od tod je nadaljevala pohod v 
Hrvaško Zagorje. Brigado Toneta 
Tomšiča je v okolici Belca napadla 
močna ustaška skupina. Ustaši so 
doživeli neuspeh. Tomšičeva briga
da jih je vrgla nazaj na njihove iz
hodiščne položaje pri Zlataru. 

Dne 1. februarja so prišle kolone 
ustašev iz smeri Krapina proti Ra-
doboju, kjer je divizija počivala. 
Bračičeva brigada je ustaike kolone 
odbila. 

V noči od 3. na 4. februar se je 
divizija ustavila na črti Sopot—Pre
grada—Dubravci in se dne 6. febru
arja pojavila ob hrvatsko-slovenski 
meji v vaseh Sv. Katarina—Sela. S 
tem dnem se je končal pohod brat
stva in enotnosti XIV. udarne divi
zije preko Hrvatske. 

Vsi borci in ves komandni kader 
je pokazal v tem dolgem in napor
nem pohodu preko Hrvatske izredno 
požrtvovalnost in je lep primer vi
soke morale in tovarištva. 

Stane Terčak 

Dvajset tisoč zadev na ieto 
o DELU O K R A J N E G A SODIŠČA V CELJU 

Na eni zadnjih sej Občinskega ljudskega odbora Celje je 
o delu Okrajnega sodišča v mestu ob Savinji poročal njegov 
predsednik I V A N MIŠIC. Iz poročila povzemamo nekaj naj
bolj značilnih ugotovitev: 

Okrajno sodišče v Celju je do
slej sprejelo vsako leto okoli 
28.000 zadev. Tako visoka števil
ka je seveda posledica prevelike
ga območja, ki ga je zavzemalo. 
Z začetkom dela okrajnih sodišč 
v Slovenskih Konjicah in 2alcu 
se bo ta pritisk sicer omilil, na
vzlic vsemu pa še zmeraj priča
kujejo okoli dvajset tisoč zadev 
lelno. Z letošnjim letom se je po
dročje celjskega okrajnega sodi
šča zmanjšalo na tri občine in si
cer Celje, Šentjur in Laško. Kljub 
temu bo dotok zadev na celjsko 
okrajno sodišče še vedno prevelik. 
To še predvsem zaradi tega, ker 
se pričakuje, da bodo prvostopna 
sodišča sprejela nekaj pristojnest, 
dosedanjih okrožnih sodišč. To pa 
seveda odpira možnosti, da bo na 
tem območju odprto še eno okraj
no sodišče. 

Glede na takšen obseg dela bi 
pričakovali, da je imelo okrajno 
sodišče v Celju zagotovljene vse 
ostale pogoje. Vendar temu ni ta
ko. Pomanjkljivi so bili materi
alni pogoji, pa tudi kadrovska za
sedba je bila številčno prešibka, 
ne samo glede na število zadev, 
temveč tudi v primerjavi s siste
mizacijo delovnih mest. Na pre
cejšnjo delovno stisko Okrajnega 
sodišča v Celju pa je vplivala še 
služba pravne pomoči. Obseg tega 
dela je že tolikšen, da bi zanj mo
rali imeti posebne uslužbence. Saj 
je bilo samo v 1959. letu za to 
službo opravljenih na sodišču 117 
uradnih ur in 39 zunaj. Dodatno 
delo za sodišče pa prinaša še za
pis pogodb. Državljani se namreč 
zelo pogosto obračajo na sodišče 
glede zapisa pogodb, ki niso ve
zane na sodno obliko. 

Vse te okolnosti so imele seveda 
svoj vpliv na redho delo Okrajne
ga sodišča, na trajanje postopka, 
na zaostanke in v določeni meri 
tudi na kvaliteto dela. Četudi se 
je število nerešenih zadev ob kon
cu lanskega leta občutno zmanj
šalo v primerjavi s prejšnjimi leti 
(30. novembra lani so imeli na 
celjskem Okrajnem sodišču 2.442 
nerešenih zadev, konec 1957. leta 
pa celo 10.183), pa stanje še vedno 
ni zadovoljivo. Da se je zlasti v 
zadnjem letu občutno zmanjšalo 
število nerešenih zadev, je zaslu
ga kolektiva Okrajnega sodišča v 
Celju, ki ni štedil s trudom in ča
som. 

Značilna je ugotovitev, da v ka
zenskem postopku število kazni
vih dejanj upada. V tem okviru 
pada tudi število kaznivih dejanj 
zoper zasebno in družbeno premo
ženje, narašča pa število dejanj 
zoper življenje in telo ter zoper 
čast in ime. Skupno dosegajo ti 
primeri celo 80 in več odstotkov 
vseh kaznivih dejanj, ki se v enem 
letu obravn&vajo pri Okrajnem 
sodišču. 

Civilnih tožb je iz leta v leto 
manj, rase pa število plačilnih 

nalogov. Število ostalih zahtev, 
kot iz rodbinskega prava, stvarno 
pravnih zahtevkov, odpovedi sta
novanj in poslovnih prostorov itd. 
je seveda manjše. 

V izvršilnem postopku se naj
težji primeri pojavljajo pri stano
vanjskih deložacijah. To tembolj, 
ker ta problem zadeva v postavke 
družbenega standarda, pa tudi za
radi tega, ker se sodišča navadno 
znajdejo v precepu, ko morajo 
uporabiti po zakonu predvidena 
nasilna sredstva, družbeno mne
nje in organizacije pa zavzemajo 
nasprotna stališča. Tu se pojav
ljajo še drugi boleči primeri, kot 
če ima zavezanec sicer pravico do 
nadomestnega stanovanja, pa teh 
prostorov ni in nadalje, kadar je 
treba izvršiti deložacijo na cesto, 
kar je seveda težko ne samo s člo
veških vidikov, temveč tudi za
radi splošnega družbenega gleda
nja. V enaki meri pa se seveda 
pojavlja tudi vprašanje, kaj pa je 
potemtakem z zaščito državljana, 
ki uveljavlja svoje zakonite pra
vice in ki je največkrat v prav 
tako, če ne še v slabšem položaju, 
pa je prikrajšan zaradi človeške 
rešitve primera na časovnem 
učinku. Vse to kaže, da bodo mo
rali pristojni stanovanjski organi 
v še večji meri sodelovati s sodi-
ščL 

Sedem poravnalnih 
svetov 

v Šentjurski občini so pred pri
bližno dvema letoma ustanovili se
dem poravnalnih svetov. Z njiho
vim delom so nadvse zadovoljni, saj 
so ti sveti doslej uspešno rešili že 
167 sporov, zaradi katerih so se 
mnogi ljudje gledali postrani že le
ta in leta. 

Počitek in pesem . . . 

Začnimo s tekmo o osvajanju ve-
soljstva. Ko je nedavno SZ poslala 
okoli planeta doslej največji satelit 
težak 6500 kg, in izstrelila raketo 
proti Veneri, 24 milijonov kilometrov 
oddaljeni od naše Zemlje, je pred
sednik ZDA Kennedg čestital Hru-
ščevu, v Ameriki pa so s kislim 
obrazom ugotavljali, da je zdaj SZ 
tri leta pred Ameriko. 7 « še ni po
litika, pač pa je na politični tir 
speljal Hruščev brzojavno zahvalo 
za Kennedyjevo čestitko. V njej je 
zadel »žebljico na glavico^, ko je 
dejal, da je sporazum o razorožitvi 
in o nadzorstvu nad njo odvisen sa
mo od SZ in ZDA. Ce bosta ti dve 
državi sklenili, da svet ne bo več 
tekmoval v oborožitvi, marveč v 
produkciji, trgovini in kulturi, se 
nam res utegnejo nasmehniti boljši 
časi. 

Nad ažurno gladino upanja, ki ga 
goji človeštvo do nove ameriške ad
ministracije, pa se že mrenijo stra-
tusi nezaupanja. Kennedy bi rad 
najprej ustvaril vzdušje spodobnosti 
med ZDA in SZ, nato pa naj bi taj-, 
na diplomacija krčila pot do spora
zumov v Kongu in Laosu, za tem 
šele naj bi na vrsto prišla razoro
žitev in drugi večji problemi — 
končno pa naj bi prišlo do sestanka 
med njim in Hruščevim. Kennedy se 
torej pripravlja na politični maraton 
ali pa na nekak svetovni Pan Mun 
Jon. Ce bo uspešno pretekel prvi dve 
fazi, potem šele pride na vrsto, kar 
je glavno. Vrata za sestanek so od
prta, toda ameriška vlada mora vse 
prej dobro preštudirati. 

Kako to študira, se je videlo ne
davno v Varnostnem svetu, ki je 
razpravljal o Kongu. Kennedy se je 
sicer »zgroziU, ko je slišal za umor 
Lumumbe, toda Stevenson v OZN ni 
dal take izjave, ki bi umor prepre
čila ali pa ga takoj maščevala. Na
sprotno, Kennedy je nekaj dni po 
umoru izjavil, da je za Ameriko Ka-
savubu prva domača oseba v Kongu 
in da je zakonita vlada tista, ki ji 
on daje mandat. Vloga 'OZN, ka
kršno pač igra, je treba utrditi. S 
tem je Kennedy podprl koloniali-
stično intervencijo v Kongu in tiste, 
ki so v službi intervencije, med nji
mi pa je Kasavubu. V Afriki je Ken-
nedy slabo starial. 

Predsednikov brat Edvard Kenne-
dy in še trije drugi demokratski po
slanci so na svoji poti ' po Afriki 
ugotovili, da ugled ZDA v Afriki 
pada in to predv^pm zaradi rm^ne 
diskriminacije v ZDA in zaradi vlo
ge, ki jo OZN igra v Kongu. Seve
da je vplivalo na to padanje ugle

da tudi stališče ZDA do resolucije 
o kolonializmu na Generalni skup
ščini OZN leta 1960. 

Umor Lumumbe je sprožil val pro
testov po vsem svetu. Demonstra
cije pred belgijskimi konzulati so 
pokazale na neposrednega krivca, ki 
se ne more odreči kapitalov, nalože
nih v bogati koloniji, pokazale pa 
so tudi na zahodne države, ki v ta
ki ali drugačni obliki uvajajo, bi ra
de uvedle ali vsaj podpirajo novi 
kolonializem. Predsednik Gane Kva-
me Nkrumah je to odkrito povedal 
vladam ZDA, Anglije, Francije in 
drugih držav Atlantske zveze, češ 
da podpirajo marionetne režime v 
Kongu. Zal se je izkazalo, da tudi 
generalni sekretar OZN Hammar-
skjold ni objektivni razsodnik, mar
več agent kolonializma, soodgovo
ren za razvoj v Kongu, razvoj, ki 
ni samo stvar Afrike, marveč vsega 
sveta, ker je stvar miru kot nedelji
ve celote. Na sejo Varnostnega sve
ta je bil povabljen tudi zastopnik 
Kasavubuja, s čimer je generalni se
kretar demaskiral svojo navidezno 
objektivno politko nevmešavanja. 
Njegov načrt za ureditev razmer v 
Kongu pomeni dejansko likvidacijo 
neodvisnega Konga in je torej agre
sija tudi na vse neodvisne afriške 
države. Hammarskjold bi rad spra
vil sprte stranke v Kongu po načelu 
deli in vladaj, s tem pa bi uničil ti
sto silo, kateri v roko je sredi leta 
1960 OZN izročila državno suvere
nost. S tako politiko je Hammar
skjold močno načel ugled OZN. 

Ni čuda, če je Nehru, pač eden 
najboljših poznavalcev kolonializma 
imenoval morilce Lumumbe bandite 
politiko zahodnih sil v Afriki pa 
lahko imenujemo mednarodni bandi-
tizem. Incident med francoskim vo
jaškim letalom in sovjetskim, ki je 
nosilo Brežnjeva, je simboličen, iz
pričuje pa dokaj jasno, s kakšnimi 
sredstvi namerava Zahod obdržati 
svoje položaje v Afriki. Ta s''edstva 
se črpajo iz vojnih proračunov 
kar je nedvoumno pribil Kvame 
Nkrumah. Ce je Gvineja odpustila 
41 strokovnjakov OZN z rokom 48 
ur, je s tem odločno povedala, da 
Afrika od takih uslug nima kaj pri
čakovati, prav po sta'-em antičnem 
geslu o Danajclh, ki se jih je treba 
bati, tudi če prinašajo darila. 

Ni čuda, če je potovanje našega 
predsednika Tita v svetu zabeleženo 
kot poslanstvo miru in poglavitnih 
načel koekslstence, naša država pa 
po njem nastopa v Maroku, ZAR 
Tunisu, Gvineji, Gani, Togu in Li
beriji kot ugledna zastopnica tretje 
sile, sile nevezanih držav, ki so s 
takim uspehom nastopile na zad
njem zasedanju Generalne skupšči
ne OZN. T. O. 



TO IN ONO IZ L A Š K E OBČINE 
Rekonstiukcija VOLNE 
v Laškem 

Med podjetji, ki so pred eno naj
večjih nalog v času svojega obstoja 
— rekonstrukcijo, je tudi industrija 
volnenih izdelkov »Volna« Laško. 
Uspehi, ki jih je ta kolektiv v zad
njih letih dosegel, so omogočil i , da 
rekonstrukcija ni več samo želja, 
temveč da se iz dneva v dan poraja
jo pogoji , ki jo omogoča jo . V, »Vol 
ni« pa se tudi zavedajo, da bodo 
položaj na tržišču, ki so si ga z ve
likim prizadevanjem kolektiva za
gotovili, lahko obdržali le, če se bo
do smelo spoprijeli z rekonstrukcijo. 

Iz tovarne v prostorih nekdanje 
pivovarne in nato usnjarne se je 
razvila industrija volnenih izdelkov, 
ki je znana po vsej Jugoslaviji, uti
ra pa si pot tudi že na inozemsko 
tržišče. Ko je kolektiv po osvobodit
vi združil zgornji in spodnji obrat, 
ki sta prej imela vsak svbjega last
nika, je s tem prevzel najstarejši 
strojni park volfiarske industrije v 
Sloveniji. Kolektiv je sicer prodajal 
stare in dokupoval nove stroje, da 
je lahko začel izdelovati nekatere 
modne tkanine, toda danes je vsem 
jasno, da je temeljita rekonstrukci
ja nujno potrebna. 

Kako si je kolektiv »Volne« osvo
jil tržišče? Zavedali so se — in ta
ko se tudi zdaj tega zavedajo — da 
s svojimi kapacitetami ne bodo 
mogli konkurirati nekaterim veli
kim industrijam volnenih izdelkov 
na jugu naše države. Hkrati pa so 
vedeli tudi to, da ti veliki kolektivi 
ne bodo mogli zadovoljevati mod
nih »muh« potrošnikov, ker proiz
vodnja v majhnih količinah zanje ni 
rentabilna. »Volna« je zato prisluh
nila drobnim željam potrošnikov in 
s svojimi modnimi izdelki dopolnju
je proizvode večjih industrij volne
nih izdelkov. No, in v tem vidijo 
svojo perspektivo tudi po rekon
strukciji. 

Zagotovljen domači trg je omo
gočil večjo proizvodnjo in iz leta v 
leto tudi porast bruto proizvoda. 
Tako je v 1960. letu bruto produkt 
presegel milijardo in dve sto mili
jonov dinarjev, predvidevajo pa, da 
se bo v letošnjem letu še povečal, 
in to kar za 400 milijonov dinarjev. 
V naslednjih letih bo ta številka 
močno narasla in po rekonstrukciji 
bi se proizvodnja povečala za pet
krat. Pri tem pa je zanimiv poda
tek, da predvidevajo, da bi pri pet

kratnem povečanju proizvodnje za 
poslili samo polovico več delavcev, 
kot jih imajo zdaj. 

In kakšna naj bi bila nova rekon
struirana »Volna«? Nova tovarna 
naj bi stala na sedanjem nogomet
nem igrišču poleg pivovarne. Takš
na lokacija je izredno koristna za
to, ker bi pivovarna »Volno« pre
skrbovala z odpadno vodo, segreto 
na 25 stopinj, ki je pivovarna ne 
more več uporabiti, za volnarsko in
dustrijo pa je prav zaradi te toplo
te izredno primerna. S pivovarno bi 
imeli tudi skupne režijske delavni
ce, železniški transport, laboratorij 
itd. 

Zgradba nove tovarne bi bila brez 
oken in tako popolnoma zaprta, kar 
zagotavlja stalno nespremenjeno 
temperaturo, ki je velike važnosti za 
volnarsko industrijo. Prizidek z 
upravnimi prostori, garderobami, 
pralnicami in pomožnimi obrati pa bi 
omogočal , da bi med delovnim ča
som nikomur ne bilo treba zapušča
li tovarniške zgradbe. V sedanjih 
prostorih predstavlja največjo nepri
jetnost razdrobljen in zato tudi drag 
interni prevoz. V novi tovarni bi ta 
nevšečnost povsem odpadla. 

»Volna« namerava izvesti rekon
strukcijo v treh etapah. V prvi naj 
bi zgradili predilnice in polovico 
prizidka, v drugi tkalnice in drugo 
polovico prizidka, v tretji pa apre-
ture, barvarne, garaže, ureditev 
okolice itd. Uresničitev prve etape 
pa bi tudi že omogočila precej več 
sredstev, ki bi jih potem uporabili 
za nadaljnjo relconstrukcijo. 

»Volna« bo torej nujno morala v 
rekonstrukcijo. Vprašanje sredstev 
je sicer s tem tesno povezano, upa
jo pa, da bodo tudi tega rešili. 

Nekoč uspešni -
zdaj pa . . . ? 

Se pred leti so imeli v laški ob
čini, zlasti pa v Laškem samem ne
kaj zelo delavnih organizacij Ljud
ske tehnike. Zdaj pa delata le še lo
to in radio klub v tekstilni tovarni 
Volna. Razen tega v občini pogre
šajo občinski odbor Ljudske tehni
ke. 

Kje so vzroki, da so šli v tem po
gledu nazaj, namesto da bi krenili 
naprej? 

Več pozornosti informativni službi V Laškem 
Uspeh pri izpolnjevanju razno

vrstnih nalog, ki jih terja naš druž
beni razvoj od vsakega posamezne
ga državljana izhaja v precejšnji 
meri tudi od informiranosti in oh-
veščanju državljanov, zato je ideo
loško politična komisija pri Občin
skem odboru SZDL Laško na svoji 
nedavni seji temu vprašanju posve
tila potrebno pozornost. 

Ko je omenjena komisija analizi
rala dosedanjo v logo informativne 
službe pri občinskem odboru, je ugo
tovila, da je bilo delo občinskega 
ljudskega odbora spremljano le od 
članov svetov, raznih komisij in 
članov ljudskega odbora, dočim so 
pa bili ostali občani o delu in doga
janju na občinskem ljudskem odbo
ru dokaj slabo obveščeni. 

Podobno je bilo v podjetjih, kjer 

so se o tarifnih pravilnikih, proiz
vodnih planih in družbenem planu 
ukvarjali le upravni odbori in de
lavski sveti podjetij. Zato so bile 
posamezne naloge čestokrat sprem
ljane z nepotrebnimi težavami. 

V posameznih gospodarskih orga
nizacijah so bili primeri, ko so 
upravni odbori in delavski sveti na 
svojih sejah obravnavali tudi nujne 
komunalne probleme občine in v te 
namene dodelili potrebna sredstva, 
ostali člani kolektiva razen tistih, ki 
so na omenjenih sejah prisostvovali, 
pa o teh nujnih komunalnih proble
mih občine niso bili seznanjeni. Za
to je sklep delavskega sveta o do
delitvi razpoložljivih sredstev za na
vedene namene pri mnogih članih 
kolektiva naletel na negodovanje. 
Iz tega sledi, da reševanje proble
mov v zaprtem "krogu nujno prive
de do pasivizacije širšega kroga lju
di, hkrati pa povzroča kopico nena
mernih kritik in ugibanj, ki kalijo 
odnose, kar čestokrat preraste tudi 
v politični problem. 

Prav zaradi teh ugotovitev, je 

mnenje politično ideološke komisije 
pri občinskem odboru SZDL Laško, 
da je nujno treba uvajati informa
tivno dejavnost povsod tam, kjer je 
to potrebno. Zaradi obsežnosti te
ga vprašanja predvsem pa zaradi 
velikh pomanjkljivosti v dosedanjem 
načinu obveščanja državljanov me
ni komisija, da bi naj v vseh večjih 
podjetjih začeli izdajati tovarniška 
glasila, ki naj bi izhajala vsaj en
krat na mesec. 

Zbore volivcev v gospodarskih or
ganizacijah naj bi sklicevali vsaj 
enkrat v treh mesecih. Na njih naj 
bi odborniki zbora proizvajalcev po
ročali o delu ljudskega odbora in o 
gospodarsko politični problematiki 
na področju občine. Organi delav
skega samoupravljanja naj bi kori
stili te zbore tudi zato, da bi na njih 
seznanili delovne kolektive z delom 
organov upravljanja v podjetju. Vsi 
člani upravnih odborov in delavskih 
svetov naj bi dobili vsaj tri drii pred 
sejo poleg običajnega vabila še 
kratko obrazložitev gradiva, ki -bo 
dan na seji v razpravo. 

Ker pa zbori volivcev predstavlja
jo eno od najneposrednejših oblik 
vpliva volivcev na delo ljudskega 
odbora, bo potrebno v bodoče red-
neje sklicevati zbore volivcev. Le-ti 
morajo postati stalna oblika, preko* 
katere bo ljudski odbor obveščal vo
livce o delu in nalogah ljudskega 
odbora in se hkrati seznanjal z 
mnenjem ljudi. 

Občinski ljudski odbor naj bi na 
podoben način kot občinski odbor 
SZDL in občinski komite ZKS pri
čel izdajati svoje glasilo, ki bi iz
hajalo enkrat mesečno. Preko njega 
naj bi se občani sproti seznanjali o 
vseh problemih, s katerimi se ukvar
ja občinski ljudski odbor na sejah 
svetov, v raznih komisijah in na za
sedanjih občinskega odbora. 

T. K. 

B E L E Ž K A 

Povedali s o . . . 
Se nikoli nisem bil v Zgornji Re

čici pri Laškem in tudi v Vrhu nad 
tem zdraviliškim mestom ob Savi
nji ne. Pa vendar pišem o teh dveh 
krajih. Besede, ki jih spravljam na 
papir, sem povzel po razgovoru 
tamkajšnjih ljudi. Povedali so jih 
na nedavni občinski konferenci So
cialistične zveze. Čeprav je od ta
krat minilo že nekaj tednov, upam 
da nisem zamudil s tem pisanjem. 
Ce pa sem, mi ne štejte v zlo, tem
več se rajši veselite z domačini, saj 
so potemtakem uredili nekatere pro
bleme, ki res niso kar tako. 

— V Zgornji Rečici bi morali do
biti telefon, je poudaril delegat iz 
tega kraja. Pa tudi dostava pošte 
ni takšna, kot bi si želeli. Prej smo 
jo dvigovali v trgovini podjetja 
»Izbira«, zdaj pa jo bomo iskali po 
hišah. 

Naši ljudje bi se zelo razveselili, 
če bi lahko v Hudi jami vsak dan 
kupovali meso. 

Pravite, je nadaljeval, da boste 
pašnike na Smohorju povečali od 
petnajst na štirideset hektarov. Na
men je dober. Toda pri uresničitvi 
tega načrta bodo morali biti pristoj
ni činitelji bolj natančni in bolj 
pazljivi kot so bili oni iz neke kme
tijske zadružne organizacije v Celju 
ki so kupili neko posestvo, ko pa bi 
ga morali plačati, so ugotovili, da 
nimajo denarja... 

— V Vrhu nad Laškim nas tarejo 
štirje problemi: telefon, pošta, vo
dovod in prosvetno društvo. 

Dela pri gradnji vodovoda bodo 
stekla. Zato pa bolj pogrešamo tele
fonsko zvezo z dolino. Naši ljudje 
so pripravljeni pomagati pri posta
vitvi telefonske napeljave. 

Prosvetno društvo že dve leti ne 
dela. Radi bi dobili prosvetni dom. 
Domačini so se odločili, da bodo sa
mi prispevali okoli sto petdeset ku-
bikov lesa za njegovo gradnjo. Po
magali bi tudi z delom, prevozi in 
podobno. Take pripravljenosti bi res 
ne smeli prezreti. 

S pošto imamo velike težave. Pri 
nas pravimo, da je takšna kot v 
srednjem veku. Včasih zaide do nas 
po zelo čudnih ovinkih. Iz Laškega 
gre najprej v Celje, od tod v Šent
jur, nato na Planino in končno v 
Jurklošter. Tako minejo trije, štirje 
dnevi preden jo dobimo v roke. 
Dolga je ta pot. Za ta čas predolga. 

Nezaščitene iransmisije 
so vedno nevarne 

Zeip redki, lahko bi rekli izjemni so 
primeri, da nadzorni organi pri pregle
dih pcdjetij najdejo predpisano zaščite
ne transmisijske naprave. V mnogih pri
merih zaščita manjka, ponekod je po
manjkljiva ali pokvarjena, pogosto pa jo 
delavci sami odstranijo z izgovorom, da 
jim je napoti pri delu. 

iz leta v leto se ponavljajo te pomanj
kljivosti, čeprav nas statistični pcdatki 
in številne poškodbe redno opoearjajo, 
da tukaj nekaj ni v redu in, da po ne

potrebnem trpimo večkrat zelo težke po
sledice. 

Ce že govorimo o skrbi za delovno 
varnost potem storimo to v praksi, pri 
stroju, na delovnem mestu in ne le z be
sedami. Tako bi bilo pcttrebno storiti 
tudi na tem mestu, ki ga prikazuje naša 
slika. 

O D M E V I 
I Z L A Š K E G A 
Zanimivo je, da pred vojno 

niso v Laškem nikoli postav
ljali zahteve po gradnji od
prtega bazena. Pa ne, da bi 
ljudje ne hoteli imeti kaj več. 
kot so imeli. Ne, toda bazena 
niso potrebovali, ker so se lah
ko kopali v čisti Savinji. 

Kaj pa danes? Reka je uma
zana bolj kot bi smela biti. 
Kopanje v njej je zdravju škod
ljivo. Ker so industrijska pod
jetja gluha in ker navzlic vsem 
prošnjam in pritožbam še kar 
naprej spuščajo odpadne vode 
v Savinjo, je razumljivo, da 
iščejo prebivalci Laškega izhod 
drugje. To pa je edinole odprti 
plavalni bazen. 

Samo, kdaj se bo stvar pre
maknila z mrtve točke in kdaj 
ga bodo začeli graditi? 

V Laškem so dobili vodovod 
S tem so rešili velik problem 
V mestu je zdaj dovolj pitne 
vode. Razen Občinskemu ljud
skemu odboru so Laščani za to 
pridobitev zelo hvaležni tudi 
Pivovarni ter Vodni skupnosti, 
ki sta podprla to gradnjo. 

V laški občini je okoli tisoč 
šest sto mladine, v organizaci
jah LMS pa je vključeno le 
približno petdeset odstotkov 
mladih ljudi. Zaenkrat imajo 
osem mladinskih aktivov, še le
tos pa se bo to število pove
čalo za štiri, saj bodo aktive 
LMS ustanovili v Marija grad
cu, nadalje v Brezi, v Vrhu nad 
Laškim ter v osnovni šoli Rim
ske Toplice. 

Še 
enkrat: kje je rešitev? 

Na č lanek » K j e j e rešitev« Iva
na Melinca, ki smo ga objavili v 
eni zadnjih številk, smo sprejeli 
od Občinskega odbora Zveze bor
cev v Laškem takle odgovor: 

Komisija za otroke padlih bor
cev pri občinskem odboru Zveze 
borcev posveča otrokom padlih 

gi. Potem bi bila upravičena tudi 
do invalidskega doda>tka. 

Ob drugem razgovoru je Ivan 
Melinc izjavil, da se bo za uk pri
pravil jeseni. Pri zadnjem razgo
voru pa smo mu svetovali, naj se 
preko zime vpiše v večerv.o šolo 
in dokonča osemletka, da bo po
tem, ko se bo odločil za uh, po
klic laže izbiral. Priporočili smo 
mu, naj se o tem pogovori z ma
terjo in če se bo odločil za i>pis, 
mu bomo v Laškem; preskrbeli 
dvakrat tedensko prenočišče in 
vložili prošnjo za priznanje po
sebnega invalidskega dodatka. 

Toda odgovora ni bilo. Verjetno 
sta se z materjo posvetovala z 
ljudmi, ki ne poznajo določba in 
Uredbe o posebnem invalidskem 
dodatku za otroke padlih borcev 
in tretjega člena Uredbe o inva
lidskem dodatku in ostalo je pri 
starem. 

borcev vso pozornost. Tudi Ivana 
Melinca ni prezrla. Ob zaključku 
šolskega leta smo ga z mcuterjo 
povabili na razgovor. Mati je po
vedala, da sta s sinom na pose
stvu sama in da ga zaradi izčrpa
nosti zemlje ne more obdelovati. 
Predlagali smo ji, naj sina vklju
či v uk, sama pa naj posestvo 
proda ali odstopi kmetijski zadru-

Rekordna proizvodnja 
Rudarji laškega premogovnika so 

lani nakopali 134.500 ton premoga, 
kar je največ doslej. Temu proizvod
nemu rekordu so dodali še nekaj 
drugih lepih uspehov. Zaradi nagra
jevanja po enoti proizvoda, so po
večali jamsko in rudniško storitev 
za 17 odstotkov, istočasno pa so zni
žali lastno ceno za devet odstotkov. 
Izredno veliko pozornost so posve
tili odpiralnim in raziskovalnim de
lom. Zaradi doslednega izvajanja 

•raziskovalnega dela, si je rudnik 
močno utrdil svoj položaj; vsi iz
gledi so tudi, da si bo znatno po
daljšal svojo življenjsko dobo. 

Kultura in prosveta v Laškem 
Svet za prosveto občinskega 

l judskega odbora Laško ]e na 
svoj i zadnji seji med d rug im raz
pravl ja l tudi o stanju knjižnic pri 
prosvetnih društvih. Sklenil i so, 
da j i m b o d o letos posveti l i v eč 
pozornost i in zato predlagali o b 
č inskemu l judskemu odboiru, da 
zagotovi za po t rebe knjižnic vs^jj 
dva mil i jona dinarjev. Ta sred
stva bi uporabi l i tudi pri o p r e m 
ljanju nov ih knj ižnic v Laškem, 
Rečici in Rimskih Topl icah . 

Svet j e razpravljal tudi o o b 
činski pionirski glasbeni revij i , ki 
bo v začetku aprila v Rimskih 
Topl icah. Na revij i b o d o sode lo 
vali tri je mešani dvoglasni zbori 
in šest enoglasnih zborov , nas to
pili pa b o d o tudi solisti, t a m b u 
raški zbor in zbor harmonikar ]ev . 

V lašiki obč in i imajo doslej le 

seaem televizijskih spre jemnikov . 
K e r j e tudi spre jem izredno slao, 
so se odloči l i , da b o d o zgradili 
re le jno televizi jsko postajo, s red
stva pa naj bi pr ispevala obč ina , 
nekatera podjetja, zdravi l išče in 
kmeti jska zadruga. Po leg tega so 
se člani sveta odloči l i , da b o d o že 
l^tos začeli obnavljat i razval ine 
starega gradu in freske v mar i -
jagraški cerkvi , ki so že iz pe t 
najstega stoletja in sodi jo med 
na.:starejše umetnine v Sloveni j i . 

V Rimskih Topl icah b o d o v na-
slet 'njem š-olskem letu z3ći_li g ra 
diti n o v o popo lno osemletko. K e r 
pa zaenkrat ni potrebnih f inanč
nih sredstev in ker se tudi za 
prostor še n iso odločit i , j e svet 
menil , da b i p rob lem osemletk-^ 
rešili s p r i z idkom pavi l jona. 

T. K. 

V e č l j u d i , v e č v e 
Pripombe k urbanistični ureditvi La ikega 

v času, ko se pretresa urbanistični 
načrt Laškega, je važno slišati mnenja 
vseh strokovnjakov, ki imajo pri tem 
kaj povedati ter ne nazadnje tud": Lašča-
nov samih, za katere se načrtuje in ki 
bodo ta načrt, pozitiven ali negativen, 
»občutili na lastni koži.« 2e večkrat je 
bilo ugotovljeno, da so tovrstne debate 
preveč zaprte v ozke kroge strokovnja
kov urbanistov in komunalcev. 

Proces demokratizacije našega uprav
nega in javnega življenja še ni prodrl 
v eno njegovih osnovnih služb, v načr
tovanje naših lastnih domov in naselij, 
ki se odmika v namišljeno sfero strokovne 
nedotakljivosti in kritike, čeprav se je 
ravno na tem področju doslej že mnogo 
grešilo in potrošile velike vsote slabo 
»načrtane^a denarja«. »Ljudski glas« se 
ignorira, čeprav imajo prebivalo:, ki so 
zraščeni z nekim naseljem, čestokrat 
boljši posluh za njegovo ureditev — re
gulirano kontinuiteto organske rasti 
naselja — kot pa strokovnjak — tujec, 
ki prihaja od časa do časa študirat na
selje, potem pa dela na njem v svojem 
kabinetu in po svoji zamisli. 

Kot ni življenje samo razum ampak 
tudi čustvo, tako tudi ni naselje samo 
stvar tehnike ampak tudi razpoloženja. 
Zaradi pomanjkanja teh vezi se vedno 
znova ugotavlja, da so urbanistični in 
regulacijski načrti pusti, nepraktični, ne
popolni ter često organizacijsko in estet
sko zgrešeni, poleg tega pa še dragi in 
komunalno prezahtevni (napačno vodilo: 

graditi mesta iz oboda v središče, pra
vilno je obratno, kar je vedel že sred
njeveški človek, naši strokovnjaki pa to 
ugotavljajo na podlagi dragih eksperi
mentov v skoraj vseh naših mestih šele 
zadnji čas!). Iz tega lahko potegnemo 

nauk: več demokratizma v naša mestna 
načrtovanja in gotovo bo marsikatera 
»strokovna« napaka odpadla, ker bo ime
lo svoj življenjsko praktični korektiv v 
glasu sodržavljanov, po starem reku — 
da več ljudi več zna. 

Te misli se vsiljujejo človeku ob prili
ki debate o laškem urbanističnem načrtu. 
.411 je načrt upošteval vse pripombe 
strokovnjakov, ali so bili meščani v do
volj popularni in nazorni obliki — sama 
razstavitev načrta je premalo — z njim 
seznanjeni in poučeni o tem, kako SJ: je 
njihovo mesto zamislil urbanist v bodo
če, ali je mesto z njim dobilo ključ svo
jega nadaljnjega smiselnega razvoja, vse 
to so vprašanja, na katera bi morala od
govoriti zelo široka javna debata. Start 
je bil slab! Na strokovno diskusijo o na
črtu nista bila povabljena niti celjska 
okrajna urbanistična komisija niti Zavod 
za spomeniško varstvo, ki ima gotovo 
največji interes na ureditvi mesta kot 
kulturnohistorične in turistične poraemb. 
ne naselbine. Zakaj ima Zavod interes 
na ureditvi Laškega, naj pojasnijo na
slednja izvajanja. 

Urbanistične vrednote Laškega leže v 
njegovi pokrajinski legi in arhitektonski 
vsebini. Mesto je razporejeno po tera
sah, ki se stopničasto dvigajo od rečnega 
nivoja Savinje do skalnatega grebena 
Tabora ter ustvarjajo edinstveno, sko
raj nekoliko mediteransko uglašeno ve
duto, katere komj-ozicijsko ogrodje tvo
ri narava, vsebino pa daje arhitektura. 
V soglasju obeh navedenih elementov — 
narave in arhitekture — ki sta se v 
teku stoletnega sožitja pokrajine in člo
veka neprestano vsklajevali, leži glavna 
vrednota, čar in mikavnost Laškega ter 
ga predestinira za važno turistično in 
zaradi toplic tudi rekreativno središče 

Posavinja. Sozvočje terasastega terena 
in arhitekture je pri Laškem zgledno, 
saj je uglašeno v tako popolno sliko, kot 
pr; malokaterem naših mest. Slikovitost 
še povečuje zrcalna slika mesta v reki 
ter učinkovita kuliserija Huma, ki po-
zornico mestnega organizma spreminja 
v nekaki oder, na katerem se razvija že 
od 12. stoletja dalje življenje Laškega. 

Pri urbanistični obravnavi Laškega je 
treba upoštevati dva dopolnjujoča se 
momenta, mesto in njegovo funkcijo v 
pokrajini. Zadnji moment je pri Laškem 
še pusebno pomemben, ker mu daje tu
ristično veljavno prav s svojo aktivno 
izoblikovanostjo. To je razlog, da se ne 
sme sedanjo mestno kompozicijo razbli
nit; s pretirano raztegnitvijo naselja, niti 
ji vzeti njeno vizuelno podobo s posta
vitvijo stavb, ki bi motilo ali celo raz
bile njeno skladnost z obdajajoče jo na
ravo. Vsaka moderna stavba, ki se ne bi 
s svojo višino in obliko prilagodila nepo
srednemu mestnemu ambientu, je neza-
željena. ker bi ga distonirala. Posebno 
občutljiva je veduta za stavbne višine, 
ki lahko pokvarijo celotno melodijo nje
nega crescenda in s tem uničijo urbani-
stčni ensemble. Zato je treba biti pri 
novogradnjah (če so potrebne) v mest
nem jedru previden, kar posebno velja 
za zazidavo Taborovega pobočja, kjer se 
s stavbami ne sme preveč v višino niti 
previsoko v breg, da ostanejo razvaline 
ločene od mesta pod njim in da obdrže 
svoj ambientalni okvir. Vsekakor se mora 
zazidava ustaviti ob "vrhnji ulici in ne 
sme višje. 

Novi del mesta naj se gradi na zapad
nem bregu Savinje ali pa južno starega 
mestnega jedra v smeri železnice in pi
vovarne. Tudi gradnja mestnega jedra 
je možna, vendar naj ostane prihranjen« 

za predel vil in individualnih hiš z vr
tovi. Zaradi primernosti terena je možna 
tudi turistična izraba tega predela (šport
ne naprave, camping itd.). Tako bi bil 
severni del mesta izrabljen v zdravili-
ško-turistično-športne namene, sredina v 
stanovanjsko-upravne, južni del pa v in
dustrijske svrhe. Ta razdelitev mesta bi 
imela svoje opravičilo tudi v vodnem ia 
zračnem režimu, ki sta usmerjena pred
vsem proti jugu ter odnašata mestne od
plake in industrijske odpadke, posebno 
dim od mesta in turistično-zdraviliškega 
centra stran. 

Zaščiteno mestno jedro naj se samo 
regulira in ne predeluje. Ohrani naj 
značilno nepravilnost sestave poslopij, 
ker leži v njeni pestrosti in raznolikosti 
glavni mik starega mesta. Ogibati se je 
treba vsakega poskusa linearnega reše
vanja mesta ter ne zazidati vrtov in ze
lenic, ampak jih kvečjemu urediti in 
po možnosti še povečati. Z eno besedo, 
povsod je treba paziti, da se ne žrtvuje 
stare estetike čestokrat nedograjenemu 
ali napačno razumljivemu modernizmu, 
kar velja posebno za stare fasade, ki 
se rade predelujejo v izložbene namene. 

Ce bodoči urbanistični načrt upošteva 
vse spomeniško-varstvene elemente, ka
terih Laško obiluje, bo ohranil mesta 
vse one karakterističnosti in mike, ki ga 
delajo turistično privlačnega in zanimi
vega, obenem pa tudi zadostil zahtevam 
modernega življenja, ki se razvija in 
kipi na bregovih Savinje pod skalnimi 
vrhovi Huma, Malica in Kopltnika. V 
pravilni in neprisiljeni razmejitvi obo
jega starega in modernega, bo glavna 
vrednost ter življenjska tehtnost in 
upravičenost bodočega urbanističnega 
načrta. 

J. C. 



Uspešna žetev 
Občinska konferenca Zveze borcev NOV v Šoštanju 

Preteklo nedeljo je bila v dvorani Sindikalnega donia v Šo
štanju redna letna občinska konferenca Z B NOV za šoštanjt&.o 
občino. Konference se je udeležilo nad 120 delegatov osnovnih orga
nizacij in gostov, med njuni zastopnik glavnega odbora ZB NOV 
Slovenije ZUPET, predsednik okrajnega odbora Z B I V A N K O V A -
eiC-EFENKA in J A N K O 2 E V A R T , sekretar občinskega komiteja 
ZKS. 

O dejavnosti Zveze borcev v pre
teklem letu je na konferenci poro
čal predsednik občinskega odbora 
Andrej Stegnar. ki je najprej pod
črtal veliko dejavnost članov Zveze 
borcev v celotnem družbenem živ
ljenju občine, zlasti pa v njenem 
gospodarskem razvoju. Naglasil je 
potrebo po takšni aktivnosti tudi v 
prihodnjem obdobju pri izvrševanju 
nalog perspektivnega in letnega 
družbenega plana. 

Vse osnovne organizacije ZB šte
jejo 1635 članov, kar je glede na 
množično udeležbo prebivalcev ob
čine v narodnoosvobodilnem boju 
premalo. Občinski odbor ZB računa, 
da je izven organizacije še okrog 
10 % bivših borcev, aktivistov in in-
ternirancev. Dejavnost osnovnih or
ganizacij se je izboljšala. Zlasti 
uspešna je bila v Smartnem ob Paki, 
Saleku. Pes ju, Ravnah, Šentilju, 
Družmirju, Topolšici in Skalah, do-
čim v Velenju ni bila taka, kot bi 
lahko bila. Komisija za reševanje 
materialnih zadev je med socialno 
ogrožene borce in družine padlih 
borcev razdelila v preteklem letu 
nad 700.000 dinarjev. Ta komisija 
je pomagala bivšim borcem tudi pri 
uveljavljanju pravic, ki jih imajo po 
zakonu o pokojninskem in invalid
skem zavarovanju. Za 8 oseb je do
segla dodelitev posebne priznaval
nine v znesku od 6000 do 10.000 di
narjev, v enem primeru pa celo 
25.000 dinarjev. Večina upravičen
cev, ki prebivajo v gosto naseljenih 
krajih, je svoje pravice že uvelja
vila in bo zato komisija v bodoče 

posvečala posebno pozornost tistim 
svojim članom, ki prebivajo v obrob
nih hribovskih vaseh, ki svojih za
konitih pravic ne uveljavljajo zara
di nevednosti ali pretirane skrom
nosti. 

Komisija za otroke padlih borcev 
je v preteklem letu skrbela za 90 
otrok. Od teh otrok se jih 9 šola na 
višjih šolah, 5 na visokih, ostali pa 
v splošno izobraževalnih, vajenskih 
in srednjih šolah. Poleg posebnih 
invalidskih dodatkov, ki jih ti otroci 
prejemajo, je bil tem otrokom do
deljen znesek 400.000 din kot pri
spevek - občinskega ljudskega od
bora. 

Občinski odbor je v zadnjih 6 le
tih za te potrebe izplačal nad 6,5 
milijona dinarjev. Materialni polo
žaj teh otrok je zadovoljivo rešen, 
večji problemi pa so še glede nji
hovih šolskih uspehov in moralno 
politične vzgoje . 

Komisija za izobraževanje bivših 
borcev je ugotovila, da ima večina 
bivših borcev zelo nizko strokovno 
in splošno izobrazbo. Od vseh čla
nov ZB jih je z nedokončano osem
letko kar 883, dočim ima višjo šol
sko izobrazbo samo 17 borcev, 16 
pa visoko. Po vojni si je pridobilo 
popolno osnovnošolsko izobrazbo 58 
nepopolno srednjo šolsko izobrazbo 
16, srednješolsko 34, višješolsko iz
obrazbo 7, visokošolsko pa tudi 7 
borcev. Zaradi tega bo skrb za iz
obraževanje članov ena osnovnih 
nalog te o. ganizacije v prihodnjem 
obdobju. 

Motiv iz Cinkarne Foto: A. Deržek 

Tudi stanovanjske razmere za biv
še borce še niso v celoti rešene. 
Se vedno stanuje 236 članov v 
neprimernih stanovanjih, od tega 
157 v vlažnih. Občinski ljudski od
bor je pokazal veliko razumevanje, 
saj gradi za potrebe upokojenih in 
nezaposlenih članov zveze borcev 7 
družinskih stanovanj. Podjetja pa 
bodo pri dodeljevanju stanovanj 
morala prvenstveno upoštevati bor
ce, ki so pri njih zaposleni. 

Dejavnost Zveze borcev pri zbi
ranju gradiva iz NOV je bila zelo 
uspešna. Delo na kroniki »Šaleška 
dolina v borbi« je zelo napredovalo 
in bo ta knjiga najbrž izšla že letos. 
Izboljšali so tudi oskrbovanje gro
bov padlih borcev in spomenikov. 
Lani so odkrili spomenika v Druž
mirju pri Šoštanju in Paki pri Ve
lenju, uredili grobišče v Hrastove^ 
in odkrili tri spominske plošče v Šo
štanju. Letos bo potrebno prekopati 
še posmrtne ostanke 13 padlih bor
cev, ki so pokopani v oddaljenih 
krajih. 

L. F. 

Nad 70.000 din 
Za alžirske otroke so na Osnovni 

šoli Miha Pintarja-Toleda Velenje 
zbrali 71.000 dinarjev, kar dokazu
je popolno razumevanje velenjske 
mladeži za uboge alžirske otroke. 

-Vo-

V A Š E V R S T I C E 

Zakaj tak odnos? 
Kmalu bo poteklo tretje leto, kar 

so v Preboldu zgradili cesio od am
bulante do kopališča. Ta cesta teče 
čez moje zemljišče. Ko sem pred 
pričetkom gradnje vprašal komisijo, 
ki je odločala o tem, kje bo cesta 
tekla, kako bo z odškodnino za zem
ljišče in zahteval predvsem, da zem
ljišče izpišejo iz zemljiške knjige 
ter me tako razbreme^nijo davka, so 
mi zatrdili, da je zadeva že v teku 
in da bodo zahtevi ugodili še pre
den bo cesta zgrajena. 

Preteklo je leto dni in nihče se 
za to ni nič zmenil. Podal sem se 
na občinski ljudski odbor Žalec, kjer 
mi je neki uradnik pojasnil, da »je 
stvar že v teku«: ter da bodo na 
mesto poslali geometra, ki bo zem
ljišče izmeril, potem pa da bodo iz
vršili izpis. 

Čakal sem zopet leto dni. se po
novno podal na občinski ljudski od
bor, kjer pa o zadevi nihče ni nič 
vedel. Pošiljali so me iz urada v 
urad, pri čemer me je neki uradnik 
grdo nahrulil in mi končno obljubil 
da bodo »zadevo uredili.« Čakal 
sem in zopet ni bilo nič. Pritoževal 
sem se na zboru volivcev, napisal 
sem na krajevnem uradu v Preboldu 
uradni dopis občinskemu ljudskemu 
odboru v Žalcu — toda vse je bilo 
zaman. 

Ker se mi zdi nevzdržno plače
vati davek od zemljišča, s katerim 
sploh ne razpolagam in ker pri naj
boljši volji ne razumem brezbriž
nega odnosa pristojnih organov, da 
bi zadevo rešili v skladu z obstoje
čimi zakoni in moralno odgovor
nostjo, bi želel javnega pojasnila. 

T. Marine. Prebold 

Več takih zgledov 
Bilo je zgodnje jutro, ko sem sto

pal proti Tovarni gumiranega pa
pirja Velenje. Tam so pripravili 
občni zbor njihove novo ustanovlje
ne sindikalne podružnice. Ljudje v 
tovarni so že čakali. 2e z njihovih 
"mirjenih obrazov si lahko sklepal 
da se razumejo. Taka je bila tudi 
'^elotna slika občnep^a zbora. For
malnosti ob izvolitvi unravnega in 
*^adzorre""a odbora so bile kai kma
lu opravljene. Razgovor o do'žno-
stih in nalogah podružnire pa je 
'ekel kar dve uri. Njihova letna pro-
'zvodnia se bo letos povzpela na sto 
Ion gumiranega papirja. 15 ljudi je 
zaposlenih v lepih in zračnih pro
storih. Njihove plače so dnkai lene 
"--'li sn lani znašale povprečno 24.000 
dinarjev na zaposlenega. Organiza
cija dela v tovarni je dobra, še več 
pa je vredno medsebojno razume
vanje in zato skupno reševanje vseh 
problemov. 

Trenutno so vsi, razen direktorja 
polkvalificirani in nekvalificirani de
lavci. Ker pa je bil razgovor o tem 
tako pester, naj navedem nekaj po
drobnosti. Živahne besede so nare
kovale nekaj pametnih misli, pred
vsem pa vzgled. Vsi, ki želijo do
seči katerokoli kvalifikacijo, naj b ' 
šli v večerno gimnazijo, sedanjo 
osemletko. Drugi tovariš je predla-
cjal: »Organizirali naj bi tečaje za 
posamezne teoretične in strokovne 
predmete!« Vsi so sklenili, da bodo 
dobili strokovnjaka za strokovne 
predmete. 7a teoretične predmete pa 
naj bi se vključili v jeseni v večerno 
šolo. Vsi so spontano pritrjevali. Ni 
bilo težko reči, zakaj. Med njimi je 

sedel direktor, ki že več let aktivno 
študira in poleg tega opravlja vest
no in dobro tudi svoje delo. 

Nehote sem ob tem malem in 
vzornem podjetju pomislil na vsa 
druga. Ali ne bi bilo idealno tudi 
drugje, če bi lahko vodilni uslužben
ci tako vneto vplivali na druge. Ali 
imamo dosti takih primerov? Morali 
bi jih imeti! In prav zato mi je bilo 
kramljanje na tem občnem zboru 
všeč! 

-Vo-

Lepo sobotno popoldne so se zbrali 
lovci iz Griž in bližnje okolice v svoji 
lovski postojanki pod Gozdnikom. V ne
deljo zjutraj so se odpravili na južno 
stran gozdnika, kjer se zadržujejo divji 
prašiči. Ko so napravili zasedo, sta psa-
gonjača ter mlad fant prignali praš;ee 
v lovsko zasedo. Skupina petih prašičev 
je pridrvela preko drče, kjer je bil na 
straži tovariš Drobne Jože iz Pongraca 
in jih zaporedoma postrelil. 

Tovariš Drobne je s tem pokazal ve
liko lovsko sposobnost in prisotnost du

ha, saj bi se marsikdo ob pogledu na 
krdelo prašičev obrnil in pokazal pete. 
Postreljene prašiče so zvlekli 4 km do 
prve kmetije, kjer so jih naložili na voz 
in prepeljali v Griže. 

Pri lovu so siodelovali še: Franc Kot
nik, Stanko Fabjan, Andrej Ferlič ier 
Krašovec Franc, Martin in Ivo. 

Za ta izredni lovski dogodek so kmetje 
iz tega okoliša lovcem hvaležni, saj na
pravi ta divjad ogromno škode na sa
motnih kmetijah. 

P. H. 

Prva seja zadružnega sveta 
K Z »SAVINJSKA DOLINA« 

Pred dnevi je bila v Žalcu prva 
seja zadružnega sveta kmeti,iske 
zadruge »Savinjska dolina«. Raz
pravljali so o bodočih nalogah no
ve zadruge. Začasni zadružni svet, 
ki je bil izvoljen na izrednih obč
nih zborih, šteje 47 zadružnikov 
in 28 članov kolektiva. Za pred
sednika so izvolili Vlada Plaska-
na, podpredsednika ObLO Žalec, 
za podpredsednika pa Jožeta Je-
lovška, zadružnika iz Petrove. 

Na seji je predsednik Občinske
ga odbora SZDL Žalec Ivan Kač 
obrazložil organizacijsko struktu
ro nove zadruge ter posameznih 
organov in njihovo delovanje, pri 
čemer se je zadržal ob vprašanju 
upravljanja. V novi zadrugi sta 

predvideni dve poslovni enoti — 
kmetijska in gozdarska, obe bo
sta imeli določene pristojnosti in 
samostojne delavske svete. 

Enajstčlanski upravni odbor no
ve zadruge so izvolili iz vrst pro
izvajalcev in članov kolektiva. Na 
predlog nekaterih članov je za
družni svet sprejel dva sklepa in 
sicer ta, da bi obdelovalne povr
šine hmelja ločili od ostalih obde
lovalnih površin, da bi s tem raz
bremenili kmetijske proizvajalce 
pri reji živine in proizvodnji gno
ja ter da bi pri staležu živine 
izenačili vrednost konja z gove
dom. 

S. L. 

Perspektive šoštanjske občine 
Pred dnevi so se v šoštanjski ob

čini sestali občinski komite ZK, ob
činski sindikalni svet in občinski od
bor SZDL. Razpravljali so o pet
letnem perspektivnem gospodarskem 
in družbenem planU. Le-ta bo v na

slednjih petih letih popolnoma me
njal strukturo šoštanjske občine in 
jo spremenil v velikansko industrij
sko področje! Osnova vsemu bo 
vplinjevanje bogatih zalog velenj
skega lignita. Plin bo prvi produkt 
energo-kemo kombinata. Jasno je. 
da bosta povečana proizvodnja ve
lenjskega premogovnika in gradnja 
kemo kombinata vzporedno terjala 
še vrsto drugih problemov, ki jih bo 
treba reševati! Nove ceste, 1300 sta
novanj, nove trgovine, pekarna, ure
ditev vrtnarije, hleva za 200 glav 
živine in še in še. O smernicah pet
letnega načrta bodo v tej občini go
vorili na zborih volivcev, ki bodo od 
2. do 13. marca. 

Po skupni seji so ločeno razprav
ljali še: občinski komite ZK o pri
pravah za letno konferenco, občin
ski odbor SZDL o zborih volivcev in 
pripravah za proslave 20-letnice 
ljudske revolucije, občinski sindikal
ni svet pa je razpravljal o pripra
vah za zbore volivcev-proizvajalcev, 
kjer bodo govorili o petletnem per
spektivnem razvoju šoštanjske ob
čine. 

-Vo-

V Velenju so pričeli gradili 
novo osnovno šolo 

Te dni so ob reki Paki poleg ru
darske šole v Velenju začeli z grad
njo nove osnovne šole. Gradbena 
dela na tej šoli je prevzelo Gradbe
no podjetje V E K O iz Velenja. Sola 
naj bi bila v letošnjem letu pod 
streho, dočim bi naj bila vsa ostala 
dela opravljena prihodnje leto. Stro
ški /3 izgradnjo tp šole bodo zna
šali okrog 250 milijonov din. De
lovni kolektivi velenjskih gospodar
skih organizacij, zlasti pa kolektiv 
RNHNIKA lignita Velenje so pokazali 
veliko pripravljenost pomagati pri 
izgradnji te šole in bodo za to grad
njo nrispevali precejšnja denarna 
sredstva. 

V prostore te šole se bodo pre
selili učenci sedanje I. osnovne šo
le, ki ima večino razredov v skrajno 
neprimernih prostorih. Ima samo 7 
učilnic s 354 m^ površine. Nima ne 
kabinetov in ne telovadnice. V teh 
7 učilnicah se stiska preko 500 učen
cev in je zaradi tega šolski pouk za 
učence nižjih razredov v treh izme
nah. Število šoloobveznih otrok v 
Velenju letno raste in je računati, 
da jih bo v šolskem letu 1965/66 že 
23LU v 64 oddelkih. 1150 jih bo obi
skovalo osnovno šolo Miha Pin

tarja-Toleda, ostala polovica pa se 
bo šolala v novi šoli, ki so jo prav
kar pričeli graditi. 

Nova šola bo imela 18 učilnic, in 
to 16 za potrebe osnovnošolskega 
pouka, 2 učilnici pa bcsta služili za 
potrebe srednje ekonomske šole. Po
leg učilnic bo šola imela prostore za 
kabinete, šolske delavnice, mlečno 
kuhinjo in šolsko knjižnico. 

Gradnjo šole vodi posebni grad
beni odbor, ki ga vodi Franjo Arlič 
iz Velenja. 

Odbori in komisije 
kmetijske zbornice 

v Celju 

Da bi Kme t i j sko gozdarska 
zbornica v Celju, ki j e bi la usta
novl jena 1. januarja, č im uspeš
neje poslovala , b o imela v e č stro
kovn ih o d b o r o v in komis i j . Na 
zibomici men i jo naj bi upravni 
o d b o r zibornice imenoval odbor za 
po l jede ls tvo in vr tnarstvo, odbor 
za sadjarstvo in v inogradniš tvo, 
o d b o r za ž iv inore jo , o d b o r za o r -
gamizacijo in pos lovanje d ružbe 
nih ikmetijskih obra tov, odbor za 
izobraževanje kmet i jskih kadrov, 
o d b o r za gozdars tvo in lesno in
dustri jo, komis i jo za v o d n o gospo
dars tvo in komis i jo za preure je -
vanje gozdnih površ in v k m e t i j 
ske. 

V zadnjem hipu 
preprečena nesreča 

dveh motoristov 

Okrajna cesta II. reda Velenje— 
Petrovce tvori na približno 5 m širo
kem mostu preko potoka Ložnica. 
precej oster ovinek. Na tem kritič
nem ovinku je nedavno zdrknil v 
potok poltovorni avto, ker je šofer 
izgubil oblast nad volanom. Posle
dica je bila večmesečnq zdravljenje 
huje poškodovane sopotnice. 

V preteklem tednu pa se je na tem 
mestu ponavljala kritična slika. Od 
Gorice sem proti Arji vasi je pripe
ljal na most dvovprežen voz, nalo
žen s senom. S tem je zaradi ovin
ka nastala za obe smeri popolnoma 
nepregledna situacija, ki je narav
nost izzivala nesrečo, seveda samo 
pri neprevidnih voznikih. In res! V 
tem trenutku je od velenjske strani 
neki motorist brez vsake nujnosti 
hotel prehiteti voz s senom. Zaradi 
brnenja lastnega motorja ni mogel 
slišati niti videti nasprotnega moto
rista, ki je s precejšnjo hitrostjo 
privozil z desne strani. Tako so se 
vsi trije naenkrat znašli na ozkem 
mostu. Izgledalo je, da bo prišlo do 
nesreče, vendar se je v zadnjem tre
nutku obema posrečilo, da sta sesa
mo nemilo odrgnila. — Ganljivo pa 
je bilo videti, kako je voznik, sedeč 
visoko na senenem vozu, zviška mo
tril to sodobno nebogljeno motori-
zacijo ter poslušal medsebojne bur
ne očitke obeh neprevidnih motori
stov. 

Le komu ali čemu naj obcestna 
varnostna znamenja še služijo, četa 
opozorila vozniki ne upoštevajo? 

Povečati kapacitete 
Med najbolj turistične točke Ša

leške doline smemo šteti restavra
cijo Jezero v Velenju. Te dni so 
imeli tam letni občni zbor njihove 
sindikalne podružnice. Na njem so 
največ govorili o veliki potrebi po 
preureditvi ozke kuhinje z enkratno 
kapaciteto 50 obrokov. Prav tako je 
tudi prostorov premalo, saj restav
racija lahko sprejme le 120 ljudi. V 
posebno težavnem položaju je pod
jetje v poletni sezoni, ko mrgoli tuj
cev ob Velenjskem jezeru. Glede 
prenočišč bo verjetno z izgradnjo 
hotela še letos to vprašanje rešeno. 
Se vedno pa bo ostalo odprto vpra
šanje zadovoljive postrežbe v tem 
gostišču, ki je tako pri domačinih 
kot pri tujcih zelo priljubljeno. Le
pi denarci, ki bi jih turisti pustili 
ob Velenjskem jezeru, romajo dru
gam. Poleg tega pa bi s preuredit
vijo kuhinje in razširitvijo prosto
rov odpravili večno godrnjanje go
stov, ki ne morejo biti pravočasno 
postreženi. Zelja tega podjetja, da 
bi lahko povečalo svoje kapacitete, 
je popolnoma upravičena in za na
daljnji razvoj turizma v Šaleški do
lini prepotrebna! 

P R E D A V A N J A Z A M L A D E 
K O M U N I S T E 

V Velenju in Šoštanju so v febru
arju organizirali v okviru delavske 
univerze ciklus predavanj za mlade 
komuniste, ki se ga udeležuje 80 
članov ZK. Do sedaj so izvedli tri 
predavanja. 

prišel je v Velenje med rudarje... 

l ' oddelku za kadrovsko so
cialno službo ga je sprejel to
variš Vovk. Pravkar se je vrnil 
od vojakov in odločil se je, da 
bo postal rudar. Franc je zd'av 
in priden delavec, doma iz Koz
janskega. V Velenje ga je zva
bilo novo mesto in sorazmerno 
dober zaslužek. Zato bi rad šel 
čimprej na delo v jamo. Toda 
v jami do sedaj še ni delal. 
Rudnik lignita ga je sprejel v 
službo. 

To je bilo pred letom dni. 

Te dni smo ga srečali v ru
darskem klubu, kjer je veselo 
pripovedoval, da je položil iz
pit za priučenega kopača. Vča
sih je mo'-al rudar delati dve 
in tudi po tri leta preden je 
imel pravico do takega izpita. 
Danes gre vse hitreje, ker je 
Rudnik lignita uvedel smotrno 
izobrazbo na delovnem mestu, 
ki omogoča rudarjem hitro na
predovanje. 

Se preden je Franc šel na de
lo v jamo, je bil s svojimi to-
variši-novinci na štiridnevnem 

seminarju, kjer se je spoznal z 
zgodovino rudnika, z gospodar
skimi perspektivami komune 
delovno disciplino, s socialni
mi vprašanji, z gos poda'-jen-
jem v podjetju in s storilnostjo 
dela. Takrat se je v popoldan
skih urah na tem seminarju 
srečal tudi prvič z memi sred
stvi od lopate, krampa pa do 
verižnega transporterja, ki jih 
uporabljajo v jami. V te na
mene je v rudniku urejena po
sebna delavnica za novince. Tu 
je prvič slišal o rudarskih dol
žinskih merah — o čevlju, pedi 
in palici. S'-ečal se je z žleb-
Ijenjem stojk in ravnanjem z 
železnimi oporami. 

Mesec dni je delal na šol
skem čelu v jami. Potem so ga 
poslali na Zapadno polje. Bil 
je iznajdljiv in marljiv dela
vec in zato se je že po šestih 
mesecih prijavil v seminar za 
pridobitev kvalifikacije priuče
nega rudarja. Vsak dan je ho
dil na seminar v delavsko uni
verzo. Po štirih mesecih je po
ložil izpit. 

Se pred omenjenim tečajem 
takrat, ko je bil na šolskem 
čelu, je dvakrat tedensko hodil 
na razgovore, ki jih je prire
dila za novince uprava rudni
ka in se seznanil z našo druž
beno ureditvijo in ekonomiko 
s socialno politiko in tudi estet
sko vzgojo. 

Francetova pot je podobna 
poti vseh mladih ljudi, ki so se 
brez kvalifikacije odločili za 
rudarski poklic. Z njim je polo
žilo izpit še dve sto mladih ru
darjev. 

Franc s tem izpitom še ni 
zadovoljen. Pravi, da se bo čez 
leto ali dve prijavil še v tečaj 
za kvalificiranega kopača. 

Stanuje v samskem domu 
hrani pa se v novih p-ostorih 
za družbeno prehrano v obnov
ljenem rudarskem domu. Tu je 
hrana poceni in dobra. Kljub 
temu pa že misli na družino. 
Rad bi si uredil svoj dom, ka
kor mnogi njegovi tovariši. 

V. V. 



Občina, daj, da... 
Po Smarskem so se v teh dneh se

stajali ljudje na zborih volivcev. 
Občina je podajala obračun o svo
jem gospodarjenju in s perspektiv
nim načrtom obetala za tekoče leto. 
Volivci so različni: ta doume teža
ve, ki jih brodijo na Smarskem, dru
gi spet ni dorasel razumeti splošno 
in širšo problematiko. Dosti je- še 
takih, ki ocenjujejo občinske uspehe 
le po tistem kar vidijo narejenega 
samo pred svojim pragom. Seveda 
krivično je meriti napredek samo po 
blatnih cestah, ki so na Smarskem 
dejansko potrebne korenitega po
pravila. Ljudje, ki so na zborih za
stopali občinske upravne organe, so 
morali podrobno, temeljito pojasnje
vati. Tako je vsaj bilo na zboru 
kjer je sodeloval načelnik uprave za 
dohodke šmarske občine tov. Mar
jan Mikuš. 

»Tovariši, kolikor smo imeli, toli
ko smo lahko potrošili in kolikor 
bomo imeli, samo toliko bomo lahko 
porabili in nič več.« je odločno pod
črtal. »Lani smo porabili 275 mili
jonov dinarjev: prosveta 103 mili
jone, socialno skrbstvo 20 milijonov 
komunala 10 milijonov, državna 
uprava 56 milijonov ...« 

Volivci so poslušali, nekateri ma
jali z glavami, nekdo pa se je kar 
v Iri dni, mož s povešenimi brki 
oglasil: »E, pa avtomobili tudi ko-
štajo!« V hipu sem se spomnil. 

Bilo je v pisarni občinskega pred
sednika. »Tovariš predsednik, v so
boto zvečer imamo sestanek; k nam 
morate priti! Ljudje bi se radi z va
mi pogovorili,« je moledoval to-variš 
iz Obsotelja. »Ob sedmih? Pridem! 
Da, zagotovo pridem!« je prijazno 
obljubljal predsednik. Telefon je za
zvonil: »O, pravkar sem obljubil, da 
pridem v Bistrico. Verjemite, da bi 
rad, toda razdvojiti se ne mo'em.« 
Klicali so s Kozjanskega. Tako je 
ta reč. Zbori so povsod. Povsod bi 
radi imeli v svoji sredi predstavn<ke 
občine. Kolikokrat se sliši: »Zadnjič 
smo vas čakali, pa nobenega ni bi
lo!« Občina je velika, s premerom 
80 kilometrov in živimo v dobi teh
nike . . . 

P-av gotovo je brkati mož spre
gledal nešteto podobnih prizorčkov 
v občinskih uradih. Nergal pa je 
rad, dokler tovariš Marjan ni pred
lagal, da zbor imenuje tričlansko 
komisijo z brkatim možem na čelu 
ki naj preveri občinske izdatke. Tu
di sovaščani so ga s šaljivimi opaz
kami kmalu pomirili. Mimo davkov 
hišnine, cestnega sklada, razumlji
vo, nikjer ri'so mogli. Seveda, naj
lepše bi bilo, če bi občina lahko 
uslišala refren: »Občina, daj, daj!« 
Toda občina, to so vendar držav
ljani. 

»Razumeti morate, da smo lani za 
poplavilo cest lahko porabili le 
5,300.000 din; to pa nikakor ni 
moglo zadovoljiti potreb. Največ je 
šlo za cesto Drensko rebro—Vir-
štanj, ki zdaj že povezuje Kozjan
sko z obsotelsko železnico v Ime-

nem. Vsekakor je bila ta cesta zelo 
potrebna,« je nadaljeval tov. Mar
jan. 

Morda bi se lahko manj potil, če 
bi krajevni odbor in organizacija 
SZDL v polnejši meri uveljavila 
svoji vlogi med državljani. Tako pa 
je moral nekatere znane reči živo 
pojasnjevati volivcem, ki so bili zelo 
radovedni. 

»Mirno lahko rečem, tovariši, da 
bi bilo bolj težko, če ne bi celjska 
skupnost komun vsaj do neke mere 
uravnavala porazdelitev dohodkov 
ki jih ustvarjajo posamezne občine 
Šentjur in Šmarje, to sta občini, ki 
bi samo z lastnimi dohodki težko 
gospodarili. Zaenkrat vsaj še. Od
miranje okraja prenaša skoraj vse 
kompetence na občino. Državljani 
bodo vse latiko opravili na občini. 
Pritožujete se večkrat zaradi pre
velike odmere. E, seveda se. saj vas 
kar vidim! Vidva sta se že lani, če 
se dobro spominjam!« je smehljaje 
vpadel, ko je videl, da so se neka
teri volivci očitno zganili. 

»Da, zdaj bo boljše! Vaši tovariši 
državljani, bodo prošnje tudi reše
vali in ti pozr.ajo pogoje zelo 
dobro«. Živahno je stekla beseda tu
di o tem, čeprav so najbolj prisluh
nili, ko so slišali, da bo odmera 
kmečke dohodnine v tekočem letu 
manjša. Za spoznanje seveda, ker 
se bodo dohodki iz drugih virov po
večali. 

To so samo rahli paberki s šent
viškega zbora. Pogovorili so se še 
o mnogih drugih rečeh: o završki 
cesti, o vodovodu, o šestdesetih ti
sočakih, ki jih prejme krajevni od
bor . . . Vsega ne moremo opisati. 
Nekaj pa je morda takega, kar se 
je dogajalo na vseh zborih na Smar
skem. Zanimanje državljanov je 
vedno večje, pa tudi zavest, da je 
uspeh v kraju odvisen predvsem od 
njih samih, je vedno trdnejša. 

Z d r u ž i t e v 
kme t i j sk ih z a d r u g 

Občiiniski ijudiski odtoor Mozi r je 
j e n a svo j i zadnji seiji pot rd i l 
sk lope občniih z b o r c v kmeajisiki'h 
zadrug v Mozir ju , Reč ic i o b Sa
vinji , R a l m i r j u , L j u b n e m o b Sa
vinji , Lučah, Solčaivi, Novi Štifti, 
G o r n j e m gradu, Bočni , Š(m:ar:nem 
o b Dreti in Kcikarju o ziiruž^tvi 
teh z a i r u g v amotno zadrugo za o b 
m o č j e ce le mozi rske o b č i n e s STRE-
d i ščem v Mozir ju . Na občn ih z b o 
rih, ki so bili iponekod ze lo ž ivah
ni, s o ipo vsestransiki razpravi 
ugotovil i , da j e ta združitev elko-
nomiako uprav ičena in pobrbna. 
Nova zadruga b o imela že letcis 
na.d mi l i ja rdo dves to mi l i jonov , 
dinar jev p rometa in b o lahiko 
ustvarila bo l j e p a g o j e za r azvo j 
kmetijisitva v mozirski občini k o t 
pa prejšnje ma le kmetijsike z a 
druge. 

-er 

Varpoljčani 
se pritožujejo 

Tovar i š urednčlk! 
Priibližno pred en im le tom j e 

Kmet i j sko gospodarska pos lovna 
zveza v Mozjirju ipreuredila znan 
val jčni ml in v Vanpoiju pri R e 
čici oib Savinijd v koikctšijo farmo, 
ki j o j e zaidnji čais prevzela K m e -
tijsika zadruga RečJca o b Savinji . 
Nas Varpo l jčane čućti, da so ta 
vailjčnd mlin pireuredlili v kokošijo 
fa rmo, saj ibi iz p o p d ' n o m a no
v e šitirinadstropne imdiistriijiske 
s tavbe Milko napravUi kaj ^bolj 
kordsitnega, zlasiti č e upoš tevamo, 
da ispada k stavtoi tudi vodna sila 
s turbino 46 Ks . 

T o nas s icer to l iko ne zainima, 
j e p a druga sitvar, ki nas v z n e -
m r j a . Okr-og val i ln ice se širi g r o 
zen smrad, k i prihaja tudi v sita-
novanja . V a s Varpo l j e j e strnjena 
in ravno sredi vasi j e valilnica. 
Pri valenju s e mnogokrait pripeiti, 
da se v ložena ja jca zrredi n e c r a -
vOne^a grei'^ia ipckrvar'io in s e ^ i -
je jo . T o gn i lobo de lavka enotsitav-
n o odlaga v odipr>tio jaimo ali pa j o 
čez o l o i o z m e č e v reon] kanal, 
k jer vsi živ'iruoreici iz vasi napa-
jaimo ž iv ino in za j emamo v o d o za 
pranie . Pni odmetavan ju teh <*d-
padfkiov sko-^-i o\mo se zgodi , da j ih 
veter raznaša p o vasi, smrad pa 
se š'ri tuHi c'.d na ibo l j orii-Jpiljenih 
sosedov. Tuidi vse p o ^ n u l e ptiš-
čance in ikokoši cdnne^upejo v ka
nal, k i e r yh v o d a snroM ne lod-
naša. Zadn je čase. k o je tcplei^še 
v reme, j e smrad še hujši, m&ry-
dajni pa ničesar ne ^pcikrenejo 
proiti temu. 

M e n ' m o , da imaimo tudi mi V a r -
poi^rčpni p rav ico uživati činM sa 
vinjski zirak, ki ve je diz bl ižnjih 
Savnjsikih alp. Zz6o zahi 'evamo, 
da se val i lnica uikme ali pa uredi 
p o sanitairniih predioisih. Se bo l j e 
r a bi b i lo , da bi j o preseli l i iz 
Vrjnoo'^na, saj j e nente^o p - i m e r -
nejših krajev, k jer b i kckoš j a reja 
b o i i e uspsvata. Kajti id'^o lepa in 
moiderna stavba ko t j e mlin , v 
kateri j e sedaj vali lnica, ni p r i 
merna za takšnio diejavnosit. Ve r -
j e ' n o bi ml in laibko s pirldam u p o 
rabili v še ,bolj koriistne namene . 

Matija Jerarj 
in ostali vaščani 

Z a nadalJDJi napredek komune 
Tudi v šentjurski občini razpravljajo o petletnem planu 

K o t v vseh ostali/h krajih, so se 
p red dnevi itudi v šentjunsiki o b 
čani pr iče le raeipirave o 'družbenem 
planu in p ro računu za tetooče l e 
to, iistočaisno pa tudi o pe t le tnem 
p rog ramu perspelkitivnega razvoja 
ob6ine. Zan imanje j e m e d pro iz 
vaja lc i v ikolelktivih dn preibdvaloi 
na vasi ž ivo , še bol j fcoit prejišniia 
leta. To j e v vel ik i meri posledLca 
žlivaJinega razipravlljanja o b o d o 
čih nalogah v luči sp lošne in g o -
spodarsike iprcMematike na občnih 
zJborih SZDL. P rav zakljiučki, spre
jeti na 'teh abarih in konferencah 
so daiLi ibogato grad ivo za sestavo 
plana. Hkrati i>a s o nakazali vrs to 
aktualnih problemiov v giospodar-
slkem in d r u ž b e n e m žiiVljenju k o 
mune , pa tuidi pota in nač ine nj'ih 
uspe3:nega reševanja. 

Na osnov i itako nalkazandh p o 
treb na end in ob jek t ivn ih miož-
nooti .na dirugi strani postavl ja 
predlog letnega, še posebe j p a <per-
spelkti'vnega plana v ospredje b i 
s tvene pro'iTivodne in d r u g e na 
loge, 'ka'terlh p ravočasno rešovenje 
o m o g o č a nadaljnji go-ipodairsiki 
naprediek k o m u n e in vsalkega o b 
čana p o s e b e j . Pr ičakovanega na
predka pa seveda ne b o m o g o č e 
doseči , č e ne b o m o omiogočali g o -
spodarsiko rast družbeni'h pos'estev 
in otbrattov kmet i jake zadrug?!, 
isitočasno pa vzpodbuja l i in raz
širjali pr 'o izvodno sodel'ovanre za
d ruge in zasebnih proizvaja lcev. 
Zadovoljivi rezultati, ki so jih v 
lanskem letu dosegla kmetijska 
posestva, dajejo jamstvo, da bodo 
uspešno izpolnjene naloge plana 
v tem letu, ki predstavlja pove
čanje skupne proizvodnje za 20,9 
odstotka; samo v živinoreji za 
34.6 odstotka ob povečanju obde
lovalnih površin za 45 odstotkov. 
Razumljivo je, da je struktura 
denarnih naložb taka, da omogoča 
predvsem povečanje hlevskih 
zmogljivosti na posestvu Slom in 
na posestvu Planina, ki bo Foleg 
sedanjega živinorejskega cbrata 
v Šentjurju pričelo intenzivno iz
grajevati nov živinorejski center 
na Selah pri Šentjurju, kjer j e že 
lani kmeti jska : ^ i r u g a urediPa 
manjši obrat . Združi tev :kme'j:'j-
skih zadrug j e p d s g d rugega 
omogiočLla uismeribev materialnih 

in drugih sil v izgradnjo klj'u6nih 
ob ra tov zadruge po vnapre j uitr-
j e n e m eno tnem p rog ramu v sikla-
du s pogo j i posamezniJh zaidružnih 
okol išev. Pomembna bo zlasti iz
gradnja zadružnega živinorejskega 
obrata v Slivnici, mlekarskega ob
rata za področje Šentjurja, Dra-
melj in Ponikve, izpopolnitev 
kmetijske mehanizacije, servisne 
strojne delavnice in še vrsta dru
gih nalog. 

Poleg kmeti js tva j e vsaj zadnja 
leta dob iva la čedal je večj i pomen 
indiuEitrijska proizivodnja. Za to ni 
naključje , da j e d'oblla imdustrija 
v naidaljnji gospcdarski izgradnji 
k o m u n e v a ž n o mesito, ki si ga j e z 
uspehi v teh letiih tudi že zago to 
vila. Dejsitvo, da sta prav A L P O S 
in Lesna indusitrija B o h o r v p r e 
cejšnji meri dala P'Ogoje za rast 
Sentjiurja, postavl ja p red oba k o -
lekitiva in v s o olačino obveznos t , 
da se v teh podjetj'ih p ro izvodnja 
razširi in o m o g o č i zaposli tev d e 
lovne sile, ki se pos topno sprošča 

v kmeti jstvu. Letošnje p ro i zvod 
ne naloge so dokaj olisežne. V c e 
loti predstavl ja jo povečan je real i 
zaci je od 993 na 1137 m i l i j onov 
dinarjev ali za 14.5 odsitotka, v 
o b d o b j u 5 let pa na 1939 m i l i j o 
nov dinarje;v ali za 95.2 odstotka. 

P o m e m b n e j š e mes to dobivata 
tudi ob r t in trgovina. Možnost i za 
porast osebne in družbene p o 
trošnje zahtevajo nujen razvoj 
obr tn iške pnoizivoldnje in us luž-
nostne dejavnosti . Prav na tem 
področ ju čakajo letos obr tne k o 
lektive, p redvsem pa kra jevne od 
bore o d g o v o r n e naloge. 

Ta neposredna gospodarska in 
ostala vprašania (šolstvo, zdrav
s tvo, komunala) b o d o v teh 
dneh predmet razprav sve tov 
l judskega odbora , poht ičnih o r g a 
nizacij , p r edvsem pa zborov v o 
l ivcev, da bo m o č z najširšo m o 
bil izaci jo vseh o b č a n o v doisledno 
izpolnjevati naloge programa raz
voja občine v naslednjem obdob ju . 

Motiv iz Šentjurja pri Celju 

Ustanovili so noto 
kmetiisho zadrugo 

Pred dnevi j e (bil v Mozi r ju 
ustanovni oboni zibar, k je r s o uista-
novil i n o v o kmeliijistoo zadrugo z 
i m e n o m »Zgorn j a S a v n j s k a d o 
lina«. Občnega abora se j e 'udele
žilo 80 de lega tov iz 11 'dosedanjilh 
zadrug z 'Območja o b č ' n e Mioiziirje. 
Z b o r u <so pinisostvovali tudi p r e d 
stavniki ctbčin:3kega l judakega o d 
bora in obč insk ih pol i t ičnih fo ru-
MIOV. 

Na 'Clbonem zboru s o zelo dosti 
govoTiJli o 'prihodnjih nalogah n o 
v e zadvuge. P . o i z v o d n i k o l šl ibodo 
v n o v i zadiruigi odiigr.ali p o m e m b n o 

V N E D E L J O O B C N I Z B O R 
Z A D R U Ž N I K O V V S L O V E N S K I H 

K O N J I C A H 

V nede l jo b o v Slovenskih K o -
njiicah p r v i o b č n i zlbicir zadružni* 
k o v združene kmet i jake zadruge 
za k o n j i i k o občno . K o t j e ža zna
no , s o s e v s e pre jšn je štiri zadruge 
združile v eno m o č n o ikmetijisko 
organizaci jo , ki š te je pre 'ro tisoč 
čl-tm^v. latii dan se b o p r v i č sestal 
tudi novi zadružni svet, k i b o štel 
60 č lanov. Vsak zadružni sve t 
prej'šnje zadruge j e izvalil 15 ISVO-
j ih č l anov v v o d s t v o nove zadTU-
ge, pol i t ične organizac i je pa so 
skrbelie, da b o d o v n o v o zadružno 
vods'tvo prišli res najbol jš i za-
družnr.d. Seveda .lx> mandatna d o -
'ba NOR/ega zadružnega sve ta krat
ka, ker se že p redv ideva , da 'bodo 
v krci .kem redne vo l i tve n o v ' h 
zadružmih organizaci j . Visekalkor 
pa b o o d g o v o r n o s t aadružnega 
sveta l e precejšnja , saj gre za za
četek izvajanja pol i t ičnih in go-
s p o d a r s k h nalog na pod roč ju 
kmetijstva, od česar j e odv i sno 
nadal jn je de lovan je kmet i jske za
druge. 

nalogo, saj bodio prav ti imelii n e -
posnreden sttjiik s kmeti jskimi p r o 
izvajalci . Delegati so se 'tudi 'Si:io-
RAIZR̂ 'melii, 'dia ;inve3.ticiji9ki sk lad 
za-druge združi jo in ga ne cep i jo 
na p'OSiamezKe praiizvodne idkoliiše. 
Na o b č n e m aboru so 'sprejeti tuidi 
pravii''a zai druge in izvolil i zadruž
ni svet, iki šteje 72 člamcv. V za
d ružnem svetu j e zasibopan'h 'tudi 
40 odstc'.lkov de'avcev in us luž
bencev zaposlariih pri K Z . Z a 
predsednika zadnužnega s v e ' a j e 
bil iavoljen tov. Franc K R A J N C , 
km'Cit diz Bočne . 

P o š tevi lu vkljuičeni'h zadruž-
n ' k c v , p o vrednost i le tne p r o i z 
v o d n j e v novi zadrugi, k i 'bo zna
šala že le tos nad mi l i j a rdo in d v e -
sito mili j icnov dinarjev, in p o r az -
ro' iažli 'vi m'ehan'zaciji predistav-
Ija n o v a ikmetijiska zadruga zelo 
IX.VĆNO zadružno p r o i z v o d n o 'Crga-
n 'zac i jo v Zgorn j i Savinjski d o 
lini, -er 

P O S E K G O Z D O V 

V pr ihodnj ih letih namerava jo 
na piodročj'U konjii5ke o b č i n e i z -
sekati okc'ii 67 ha gDzdnih p 'ovr-
šin. Precejšein de l teh igczdov j e 
v 'ckolici Loč , ostali IRA s o v 'dru
gih ikrajih o b č n e . Seveda b o pfred 
posctecm gaz-dn.h p'O-vršin p o ~ e b i a 
stT^ckovna 'komis^ija pre'istkala lin 
ugo 'ov i l a . če JIE zemljiške prlm^er-
r o 73 •km<:('-i':s'te novrš ine , 'V k o l i -
1-1-, I-k; '̂iTip̂ik; T7rl''v?'l NA klimatslke 
razmere fin v s e osta le piogoje, 'ki 
ĵ .i .,e oo takem p j s o k u pcilrcibno 
upojlevEiti. M i m o tega pa nan:e-
rava jo vsak p o ^ s k takoj prar igo-
lati in uporab ' t i ko t kmo':;js"-.o 
povrliinio ter na ta nač in prak
t ično 'Sioroa ugo.avl ja t i , č e s o v s e 
analize b i le točne. 

B I S T V E N O J E S O D E L O V A N J E 
Življenje kmetijsl<iti zadrug se je 

z združitvijo vsebinsko spremenilo. 
To je bilo očito tudi na prvi seji no
vega zadružnega . sveta šmarske 
kmetijske zadruge, ki zajema ob
močje nekdanjiii šestili kmetijskili 
zadrug. Nova zadruga je raztegnila 
meje od Sladke gore, Kristan vrha. 
Pristave, Zibike, Vinskega vrha do 
Šentvida. 

Nič ni pomagalo, pa čeprav se je 
otepal; petdesetčlanski zadružni svet 
je izvolil za svojega predsednika 
prizadevnega kmetovalca Ivana 2o-
gana, ki ga kličejo kar Vanek, iz 

Bodrišne vasi blizu Šentvida. Vse
kakor bo zdaj imel odgovornejšo na
logo: zadruga je večja in zadružni 
svet, ki ima 50 odstotkov članov iz 
vrst kmetijskih proizvajalcev, članov 
zadruge, in 50 odstotkov iz vrst de
lovnega kolektiva, je tudi pomemb
nejši, ima močnejšo v logo. Na prvi 
seji so obravnavali zadružni pravil
nik. Živahno so se razgibali vsi 
člani. 

Novo je to: osnova za članstvo ni 
več vpisan delež, temveč je bistveno 
sodelovanje s kmetijsko zadrugo. 
Člana, ki je sicer vplačal delež, a z 
zadrugo ne sodeluje, lahko mirno iz
ključijo iz članstva. Kooperanti pa 
so si pridobili tudi pravico, da so 
soudeleženi pri delitvi čistega do
hodka, ki ga je zadruga dosegla. 

Tudi samoupravni organi zadruge 
so izpopolnili svojo strukturo. Naj
višji forum je vsekakor še občni 
zbor, nakar sledijo zadružni svet. 
upravni odbor, direktor, vendar so 
pri obratih, to se pravi na sedežih 
bivših zadrug, oblikovani še krajev
ni zadružni sveti, ki presojajo o si
tuaciji obrata. Smarčani pa so spre-' 
jeli še svojstven sklep o ustanovitvi 
poslovne enote z nazivom »Kmetij
stvo«, ki bo imela lasten delavski 
svet. Tu se bo odražalo resnično de
lavsko samoupravljanje, kjer bo de
lovni kolektiv upravljal s svojo po
slovno enoto. To so prvenstveno za
posleni delavci, ki opravljajo v kme
tijski proizvodnji usluge za zadrugo 

Zadružni svet je ob tej priliki po
oblastil upravni odbor, da lahko na
jame potrebne obratne in namenske 
kredite v višini 95 milijonov dinar
jev. Na prvi pogled osupljivo velika 
šlcvilka, ki je bivše male zadruge 
niso bile vajene, zato so nekateri 
člani najprej presenečeno pogledali 
Denar pa nameravajo vložiti pred
vsem za nabavo umetnega gnoja, za 
zakup zemljišč, za kooperacijo, za 
odkup kmetijskih proizvodov in za 
ureditev 25 ha nasada črnega ribeza 
okrog Zibike in Šmarja, za adapta
cijo zadružnih skladišč ra Kristan 
vrhu in v Šmarju, za postavitev re
montne delavnice v Mestinju, za na
bavo plemenske sim.endolske živine 
in podobno. Da, to so zaenkrat sa
mo še »elje, toda zadružni svet je 
mnenja, da je potrebno temeljito 
pričeti. Povečati morajo tudi strojni 
park. Ob tem pa je spontano vzniklo 
vprašanje poljskih cest. Predpogoj 
za uveljavitev kmetijske mehaniza
cije so dobre ceste, ki pa jih tre
nutno ni. s. 

Moč 
navade 

— Tovariši, je dvignil glas pred
sednik posvetovanja, tovariši popi
sovalci, mislim da sem vam povedal 
vse, kar je važno za uspeh vaše ak
cije spodaj v občinah. Mi tukaj zgo
raj v okrajnem merilu pri
čakujemo, da bo ta akcija v redu 
potekala. — 

Potem pd se je predsedujoči 
spomnil, da posvetovanja v okr a j -
nem merilu, pa čeprav je samo 
strokovno, ne kaže odbrenkati kar 
tako brez vsake politične vsebine. 
Zato je povzel: 

— Tovariši! Vsnk stik z našimi 
ljudmi, zlasti pa z našimi organi de
lavskega samoupravljanja in druž
benega upravljanja mora utrjevati 
načela naše socialistične demokra
cije. Ljudje se morajo vedno poču

titi soodgovorne, čutiti morajo da 
imajo polno pravico soodločanja. 
Zlasti je treba krepiti vlo
go voljenih organov v 
okviru občin in vlogo ob
či ns k ih političnih foru
mov. Komuna, tovariši, je naša 
osnovna, temeljna in poglavitna ce
lica celotne socialistične družbe. Za 
to morate imeti kar najbolj tanek 
posluh ter najbolj tankočuten pri
stop. .. S temi besedami zaključu
jem svoje izvajanje in prosim, da se 
v razpravi oglasite o vseh nejasnih 
vprašanjih. — 

Med tistimi, ki so veseli, da se je 

sestanek relativno hitro končal, se 
vedno najde bela vrana, ki dnevni 
red zavleče s točko »razno«. 

Ploskanje je nagrada za izvaja
nje. Tako se tudi spodobi za g o-
V o r n i k a v okrajnem m e r i-
l u. Potem tišina, spogledovanje in 
spet mrtva tišina. 

— Prosim., tovariš, se oglasi po
pisovalec iz občinskega me
r i l a , kaj naj storimo, če v podjet
jih in drugih gospodarskih organi
zacijah ne bomo naleteli na priprav
ljenost sodelovanja. Recimo, da nam 
podatkov, ki jih zahteva anketa, ne 
bodo hnfpli dati? — 

Tedaj je tovariš, ki dela v 
okrajnem merilu, skočil s sto
la in lopnil z dlanjo po mizi. Oči so 
se mu zaiskrile. ko je zaropotal: 

— Tovariši, tudi to je mogoče. V 
takem primeru, tovariši, imate eno 
samo nalogo. Nemudoma nas o ta
kih »ekscesih« obvestite. Da, da. Na

ravnost nas, ki bomo potem z okraj
nega merila našli s takimi skupen 
jezik in zadevo uredili! — 

To je vse, dragi bralci. Vaša na
loga pa je, da uganete, kje ga je 
tovariš »v okrajnem merilu« 
grdo polomil, ker je moč navade pač 
železna srajca? -ček 



Z A D N J A E T A P A 
V pripravah na mladinski pevski festival 

Pod predsedstvom A n d r e j a S v e t k a je bilo v nedeljo 
dopoldne v Celju še zadnje posvetovanje pripravljalnega odbora za 
izvedbo celjskega mladinskega pevskega festivala, ki bo v dnevih 
od 19, do 23. maja. Navzoči so bili zastopniki posameznih okrajev — 
glasbeni pedagogi ter vidni slovenski skladatelji, kot gosti pa so se 
posvetovanja udeležili tudi predsednik in tajnik Združenja glas
benih društev Hrvatske Palčok in Plasej ter tajnik Zveze Svobod 
in prosvetnih društev Vinko Trinkaus. 

Ker bo uspeh celjskega festivala v 
največji meri odvisen od občinskih 
in okrajnih revij ter republiške re
vije pevskih zborov, so posamezna 
poročila in razprave zajele pred
vsem vprašanja poteka priprav za te 
revije, pri čemer so posamezni za
stopniki poudarili, da so le-te pri
čele pravočasno, z zagotovljenimi 
finančnimi sredstvi in v skladu z 
množičnostjo, saj bo po nepopol
nih podatkih nastopilo letos preko 
728 zborov s preko 40 tisoč pevci ali 
128 zborov in 10 tisoč pevcev več 
kakor lani. Tako ,je mladinsko pev
sko gibanje zajelo skoroda sleherno 
slovensko šolo: 

V razpravi je prišla do izraza tež
nja, naj bi bile občinske in okrajne 
revije praznik vse pojoče mladine. 
V celjskem okraju bodo te revije 9. 

•in 17. aprila, medtem ko bo okrajna 
revija pevskih zborov 23. aprila v 
Rogaški Slatini. 

Kljub nekaterim težavam, ki so se 
pokazale zlasti v zvezi s pomanj
kanjem zborovodij in glasbenih pe
dagogov, pričakujejo, da bodo tako 
občinske kakor okrajne revije v pri
meri z lanskim letom letos v še večji 
meri afirmirale našo pevsko kul
turo. Nje končna afirmacija pa je 
festival. Ta naj bi pokazal napore 
in prizadevanja, hkrati pa poudaril 
tudi pomen estetske vzgoje pri ob
likovanju mladih pevcev. Da bi 
prišla do polnega izraza kvaliteta 
nastopajočih zborov, so na lanskem 

plenumu sprejeli propozicije, ki so 
za vsak zbor določale dvajsetminut-
ni program. Toda na tem posveto
vanju se je pokazalo, da so za 
zmogljivost, zlasti pa. za neprimer
ne delovne pogoje, v kakršnih je 
večina zborov, prezahtevne. Zato so 
sprejeli nove propozocije, ki dolo
čajo število obveznih pesmi in pro
sto izbiro z omejitvijo dvanajst mi
nut. 

V času festivala, na katerem bo
do poleg drugih zborov nastopili 

tudi zbori glasbenih šol Jugoslavije 
kakor zbori iz zamejstva, in ki se ga 
bodo udeležili opazovalci iz Anglije, 
Francije, Nemčije, Avstrije, Poljske, 
bodo priredili razstavo mladinske 
glasbene literatMre. Na njej bodo 
vse jugoslovanske založbe razstavile 
vso mladinsko glasbeno literaturo, 
ki bo verjetno dosegljiva interesen
tom. Razen tega bo pripravljalni od
bor poskrbel za predvajanje magne
tofonskih posnetkov najboljših ju
goslovanskih zborov. 

V okviru festivala bo 21. maja 
množični nastop pevskih zborov na 
Slandrovem trgu, dva dneva pa sta 
določena tudi za posvet glasbenih 
pedagogov, na katerem naj bi ob
ravnavali vprašanja sodobne glas
bene vzgoje kakor vSa ostala vpra
šanja mladinskega zborovskega 
petja. 

O B R A Z S T A V I 
Okupatorjevi zapori in taborišča 

O b vs topu v dvoranio Narodnega 
muze ja v Ljubljainii sio mi pogled i 
obvisel i na sliikaih in likovni"h iz
delkih, ki so m e spocmniLi na g r o 
zote voj.nega časa. 

K o sem gledala obrace , pdsma 
in iz;delke internirancev, s em č u 
tila, kakio plemenlilbega značaja so 
biLi ti l judje, saj s o si želeli in SIE 
boirili s a m o za eno , za s v o b o d o . 
Ž i v o s o m i stali p r e d o č m i inter-
niiranci, k i s o p o n j ihovih licih 
tekli curki krvi . I zmučeni se p o 
slavl ja jo od svo j ih dragih, v o b 
raz pa se j i m rež i jo gestapovci . 
T e s n o mi j e pos ta lo 'pri 'srou, k o 
sem preletela mar iborske , ce l j ske 
in begiun-jsike zapore. Mrze l ipat mi 
j e o b lil te lo , k o s em s-trmela v 
mračne , temne in o z k e hodnike , 
ce l ice , v katerih so m u č e n i š k o 
umiral i naši l judje. Zgrozi la sem 
se o b pog ledu na fotografi je , ki 
priikazujejo smr t naš ih žena v R a -
wensibrudcu. N e m o s e m strmela 

PRVA PREDSTAVA 

Sele letos s o v Šentv idu pri 
G r o b e l n e m ustanovi l i posve tno 
društvo, čeprav j e prejšnja leta 
goj i la p rosve tno de javnos t p rav 
l epo mladinska organizaci ja . S e 
daj p a s o o b v e s e l e m pusitnem 
času uprizori l i » T r o j č k e « p o d no
v i m okr i l j em, seveda, spet s s o 
de lovan jem mladine, ki j e še v e d 
n o nosi lec de javnost i v v a š k e m 
društvu.' P*red kra tk im so dobili 
tudi SOTOO, k je r si b o d o uredili 
sk romen klubski prostor . 

V s a k o nedel jo de lu je društvena 
knjižnica, ki ipa n ima d o v o l j vel i 
k e izbire knj ig , zato k o m a j čaka
j o , da bi venda r zaživela obč inska 
osrednja knjižnica, k i bi lahko 
okrepi la d robne podeželske knjiž
n i ce ; toda zaenkrat je ostalo na 
občinski Zvez i S v o b o d e še vse sa
m o pri načrtih in besedah. P ion i r 
ski odsek prosvetnega društva pa 
pripravl ja mlad insko igro >Peter 
K l e p e c « , k i j e šentviškim pioni r 
j e m zelo pr i srcu. 

v j oka joče nedolžne o t roke . T u j e 
ndka islika prikazovaila linterni-
ranca, k i g re v smr t o b spremljavi 
g l a s b e . . . tu s o b i l e fotografi je 
lačnih, onemogl ih , nič več l j udem 
p o d o b n i h l judi, oč i s tarčkov, l a č 
nih o t rok . . . Začut i la sem, d a j e 
b i lo življen.ie v taboriščih nekaj 
grozotnega, p o n i ž e v a l n e g a . . . m 
spomni la s em se tistih v e r z o v : 
tu s e j e smr t utrudila d o smrti , tu 
se j e uresniči l biblijsiki p e k e l . . . 

Razs tavo »Okupator jevi zapori 
in tabor išča« b o d o prenesli tudi 
v Celje. L jud je iz Celja in okol ice , 
ki s o bili v ve l ikem števi lu tudi 
•sami v raznih TOOTNCEN'tracijiskih 
taboriščih in zaporih, si b o d o to 
razstavo g o t o v o z zan imanjem 
ogledali . 

H . P . 

TRIO EBERT 
Pred dnevi se je naše koncertno 

občinstvo srečalo z umetniki red
kega slovesa, ki so ob prepolni 
koncertni dvorani zablesteli s svo
jo igro in toplino. 

V SoStakovičevem triu iz leta 
1944 so pokazali nekatere prijeme 
godalne igre, ki so nastali v So
vjetski zvezi v direktni povezavi 
izvajalcev z modernima sklada
teljema Prokofjevim in Soštako-
vičem. Modema glasba si v iska
nju novih stilnih prijemov utira 
najbolj kliukasta pota, vendar je 
slog Soštakovičevega tria pretes-
Ijiv v svojem močnem prikazu 
duševne situacije, 

O tem, kako so izva,1ali Dunaj-
čani glasbo dunajskih klasikov 
Haydna in Beethovna, naj pero 
molčL To je pač bila interpreta
cija iz prve roke in za zgled. Tako 
oblikovanje tona, kot ga zmore 
pianist, zahteva razen poznavanja 
sloga tudi izredno tehnično zmog
ljivost, violina je pela ljubko, vio
lončelo je toplo brundal svoje, vsi 
trije pa so ustvarili bogato razpo
loženje, ki se ne pozabL 

S polic Študijske 
knjižnice 

Barae A.:Hrvatska književnost od Pre
poroda do stvaranja Jugoslavije. I-II. 

Zagreb 1954-1960. S, 13762. 
Cerić V.: Leksikon pojmova n medžu-

narodnom transportu i trgovini, Za
greb 1959. S. 20240. 

Calovska Lj . : Socializem in osvoboditev 
žensk. Ljubljana 1960. S, 20269. 

Fellinger K.: Lehrbuch der inneren 
Medizin. I-II. Wien & Innsbrnck 19;i 
do 1954. S. II 586, 

Hazard P.: Kriza evropske zavesti. 
Ljubljana 1959. S. 20213. 

NIJES G.! PetoK. Zagreb 1960. S. 20274. 
Kamniški zbornik, I-VL Kamnik 1995 

da 1960. S. 13310. 
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K r s t n a p r e d s t a v a 
n a m a l e m o d r u S L O 

J A N E Z 2 M A V C : » R O K I N L E A « — P R E M I E R A 

V TOREK, 2 8 . F E B R U A R J A O B 1 9 , 3 0 

Tovariš urednik, zaprosili sie me, 
da bi kaj povedal v zvezi z bližnjo 
premiero »Roka in Lee* v celjskem 
gledališču. Težko je zdaj še kaj po
vedati, ko je v drami že vse pove
dano. Vsaj dozdeva se mi, da sem 
vse povedal. Resda sem pustil na 
koncu vprašanje odprto — za pre
mislek. Lahko bi torej debatirali o 
koncu. Venddr je bolje, če ne za
ključim problema že zdaj, pred upri
zoritvijo. 

Za kaj torej gre?... Vzel sem 
običajni zakonski trikot. Moža inže
nirja, ki dela; ženo, ki se verjetno 
dolgočasi, in ljubimca, ki najde v 
njej svojo prvo veliko ljubezen. Tu
di žena Lea jo najde. Zdaj bi se 
morala odločiti in oditi z ljubim
cem. V drami se ves čas rešuje samo 
ta dilema: ali bo odšla z ljubimcem 
ali ostala zraven moža. Oboje je ve
zano na neko moralo. Vendar mo
rala ni izhodišče, niti ne zaključni 
sklep dela. Menim pač takole: če od
krije Lea pravo, resnično ljubezen 
— v sebi, predvsem v sebi — bi ji 
morala slediti do konca življenja; 
vse drugo, za kar se poiem odloči 
je zgrešeno, izprijeno, celo nemo
ralno. — Nisem pa hotel dokončno 
soditi. Razlago, oziroma četrto de
janje, ki ni napisano, prepuščam 
presoji občinstva. 

Stara in že nekoliko zaprašena je 
tudi resnica, da naj bo gledališče 
ogledalo časa. V kakšni meri sem 
sledil temu zakonu, bodo drugi po
vedali. Hotel sem pač podati izra
zito, intenzivno podobo našega ča

sa, čeravno je problem zasnovan ne
mara ožje. Pojem časa pa ni niti bi
stveno vezan, niti ni absolutno po
gojen z družbeno razvojnimi spre
membami. Družba je v nenehnem 
razvoju, nekatere stvari pa so stal
ne in spreminjajo le svojo podobo. 
Skušal sem ujeti odsev te podobe. 

Delo sem pisal od decembra 1959 
do maja 1960, nekako tako dolgo, 
kakor je trajal natečaj SLG v Celju. 
Nemalo sem bil potem presenečen, 
ko sem zvedel za nagrado. Običajno 
se mudim dlje ob tekstu, tokrat pa 
me je natečaj spodbodel. Dobro je 
tako. Sicer bi se v svoji neodločnosti 
nemara še zdaj ukvarjal z vse mo
gočimi korekturami in pomisleki. 
Celjski natečaj je bil dobra stvar. 
Gledališče si je z njim zagotovilo 
u prizor I j ive tekste, pomagalo je dra
matikom, ki mnogokrat vse preveč 
životarijo, odmaknjeni od gledcdi-
ških centrov. 

Režijo drame je sprejel Andrej 
Hieng. V glavnih vlogah bosta na
stopila Vera Perova in Pavle Jeršin. 
V stranskih Breda Gostičeva kot 
mati, Sandi Krošl kot ljubimec. Ra
doživo sodobno dekle bo Maja Sug-
manova, sodnik Marijan Dolinar, v 
vlogi prijatelja Konrada Jože Pri
slov. Nada Božičeva, Marija Gorši-
čeva, Janez Skof in Zlatko Sugman 
pa bodo v veseljaški sceni prispe
vali potrebno razpoloženje. Sceno je 
zasnoval Sveta Jovanovič, kostume 
Vida Zupanova. Uprizoritev bo v 
okviru celjskega Malega odra v 
foyerju gledališča. 

Ob gostovanju mariborske 
opere Napol izpolnjena pričakovanja 

Čeprav lahko trdimo, da ima Celje 
enega najboljših dramskih korpusov 
v državi, se je izkazalo, da so ves 
ta čas po osvoboditvi naši ljudje le 
nekaj pogrešali, zakaj ne le čista 
dramska beseda, temveč ljudski 
glas, ta najžlahtnejši instrument je 
tisto, kar do konca izpolni in po-
žlahtni naše čustvovanje. 

Danes, ko vidimo, da je gledališče 
postalo potreba, skoraj vsakdanji 
kruh delovnega človeka, da ni več le 
hram izbrancev — za kar se lahko 
zahvalimo naši skupnosti in reper-
toarni politiki Slovenskega ljudske
ga gledališča v Celju, — se nam zdi 
potrebno, da vprašamo javnost, ali 
bi Celje zmoglo napolniti dvorano 
ob morebitnih rednih gostovanjih 
Oper iz Maribora in Ljubljane? 

Odgovor na to vprašanje se nam 
je prav vsilil v soboto, ko je gosto
vala pri nas Opera iz Maribora s 
PRODANO NEVESTO! Naša gleda
liška hiša je bila tako polna, aplavz 
tako spontan, da se nam je zdelo, 
kot da se je vrnil k nam dolgo po
grešan, star znanec. 

Ne glede na to, da je pred vojno 
bil skozi petnajst let v Celju stalen 
operni abonma, da sta pri nas gosto
vali operi iz Ljubljane in Maribora 
z najbolj znanimi pevci in da smo 
vsa ta leta pogrešali to tako potreb
no dopolnilo kulturnega življenja 
zaradi objektivnih težav — visoki 
potni stroški gostujočih ansamblov 

ter nizke dotacije, je najhuje to, da 
se je tokrat moralo več kot tisoč 
rednih abonentov odpovedati priča
kovanemu in redkemu užitku. 

Uprava SLG Celje se je našla ob 
tem gostovanju v izredno neprijet
nem položaju, čeprav brez svoje 
krivde. Poleg rednih abonentov je 
vrsta naših delovnih kolektivov osta
la praznih rok, prav tako pa večina 
naših srednjih šol. Podatkov o šte
vilu naših srednješolcev nimamo, 
vendar poglejte okoli sebe, ob času 
ko dijaki zapuščajo šolska poslopja! 

Celje postaja veliko mesto, vsak 
dan večje. Nove šole, vedno več 
mladih ljudi, katere morajo peda
gogi voditi v Ljubljano ali Maribor, 
da jim prikažejo, kaj pomeni peta, 
ne samo govorjena beseda. 

Cas je, da naša skupnost nekaj 
stori. SLG Celje je pripravljeno po
magati pri organizaciji gostovanj; 
Uprava SLG v Mariboru je priprav
ljena sodelovati, ansambel Opere bi 
z veseljem ustregel želji Celjanov 
V sporazumu s Sveti za kulturo bi 
lahko poskusilo z nekakšno anketo, 
ki bi dala točen odgovor na to vpra
šanje. Kujmo železo, dokler je vro
če, kajti poletje je kratko in jesen
ska sezona je blizu! 

V primeru pa, da bi bil odziv naše 
javnosti zares velik, bi naše gleda
lišče bilo pripravljeno razpisati tudi 
redni operni abonma za novo sezono. 

IZBRANE 
OPERNE 
ARIJE 

Ljubljana se je tokrat odzvala va
bilu iz Celja in nam bo poslala » 
sredo, 1. marca v goste odlično 
operno pevko Boženo Glavakovo, ki 
bo izvajala izbrani operni repertoar 
s. težiščem na Verdiju (Trubadur), 
Straussu in Bizetu (Carmen). Da 
bo koncert še pestrejši, pridejo » 
poštev iudi znane predelave Chopi-
novih klavirskih kompozicij, kot je 
»Hrepenenjem in tudi romantična 
Griegova pesem »Ljubim te*. 

Koncert organizira celjski godalni 
orkester, ki nosi od tekmovanja • 
Beogradu 1. 1950 zastavo jugoslo
vanskega prvaka med amaterskimi 
orkestri. Pod umetniškim ttodstvom 
profesorja Dušana Sancina, ki je 
•hkrati tudi pobudnik, idejni in orga-
nizatorni vodja, je ta orkestralni se
stav, sestavljen pretežno iz amater
jev in študentov glasbene akade
mije, zaslovel daleč izven domačega 
mesta. Kritike širom po naši državi 
so pisale o tem orkestru, da »izvaja 
skladbe tako občuteno in toplo, da 
je zaslužil vse priznanje poslušal
cev!: (Koper, 1951), da zveni kot 
»poklicni komorni orkester* (Obzor
nik, 1951), da je njegovo igranje 
»do potankosti izdelano* in da bi 
bila njegova »tehnična popolnost o 
čast marsikateremu poklicnemu or
kestru* (Murska Sobota, 1951). Kon
certe tega orkestra so zabeležile na 
magentofonski trak radijske postaje 
Trsta, Zagreba, Ljubljane. Maribo
ra in Kopra. 

Da bodo tokrat prišli na račun tu
di ljubitelji čiste orkestralne muzi
ke, je poskrbljeno. Slišali bomo pri
ljubljene stavke iz romantične glas
be Cajkovskega. predklasibnega Co-
rellija s solisti dr. R. P dihom. K. 
Korentom in A. Podjaverškom in 
zopet orkestralne operne medigre iz 
Mascagnijeve operne tvornosti. 

Vlado Modic 

Dirigent —- prof. Sancin 

O m e r j e n j u u č e n č e v e g a z n a n j a 
Polletne izkušnje eksperimentalne osnovne šole v Laškem 

S sedanjim načinom izpraševanja 
v naših šolah je le malokdo zado
voljen, kar ni prav nič čudno — saj 
SE ta način merjenja učenčevega 
znanja od konca XVI. oziroma za
četka XVIII . stoletja, ko so ga 
uvedli jezuiti v svoje šole, ni v bi
stvu izpremenil. Medtem pa se je le 
marsikaj spremenilo — zato so za
čeli uvajati v nekaterih državah za 
merjenje učenčevega znanja že pred 
desetletji učne teste. 

V preteklem letu je odločil Pro
svetni svet Jugoslavije, da bomo za
čeli v naših šolah meriti učenčevo 
znanje tudi z učnimi testi, zato si 
oglejmo v poljudni obliki nekatere 
bistvene značilnosti učnih testov: 

Ker je nemogoče, da bi učitelj iz
prašal učenca vso učno snov, mu da 
navadno do tri vprašanja in ga na 
to oceni po načelu »štihprobe« za 
celotno učno snov. Iz tega sledi, da 
lahko dobi učenec pri istem znanju 
slabo ali pa dobro oceno, glede na 
to, kaj je vprašan. (To velja zlasti 
za višje razrede osnovnih šol in za 
srednje šole, kjer je predmetni 
pouk). Za razliko od takega mer
jenja znanja pa mora učenec pri 
učnih testih odgovoriti na vpraša
nja, ki zajemajo celotno učno snov 

Učenci sedaj pogosto trdijo, da 
je učitelj pristranski, ker so neka
teri učenci vprašani lažjo, drugi pa 
težjo snov in da je, »vse odvisno 
od sreče«. Pri učnih testih dobijo vsi 
učenci ista vprašanja, loterije torej 
ni več. 

Učitelj lahko pri sedanjem izpra
ševanju učencu — po svoji presoji — 
pomaga ali pa ne. kar je zopet po

vod za trditev, da je učitelj pri
stranski. (Ta trditev je lahko res
nična, ali pa tudi ne) . Pri učnih te
stih mora vsak učenec samostojno, 
brez vmešavanja učitelja, odgovoriti 
na testna vprašanja. 

Sedaj se učenci in starši pritožu
jejo, da ima vsak učitelj svoje me
rilo — eden milejše, drugi strožje. 
Pri učnih testih je merilo enotno in 
objektivno realno. 

Učenci sedaj mnogokrat zatrju
jejo staršem, da »so vse znali«, ali 
pa trdi učitelj, da »ni učenec niče
sar znal«. Vsa taka in podobna pre
rekanja ter dokazovanja brez doka
zov bi z učnimi testi odpadla po sta
rem pregovoru: izgovorjene besede 
izginejo, napisane ostanejo — učen
čevo znanje je namreč preko test
nega materiala vsakomur in vsak 
čas na vpogled. 

Pri sedanjem izpraševanju učen
cev po načelu »štihprobe« največkrat 
niti učitelj niti učenec, še manj pa 
starši, ne vedo povsem natančno, 
kaj učenec zna in česa ne zna. Iz 
testnih rezultatov pa je v podrob
nostih razvidno učenčevo znanje in 
neznanje, kar je velikega pomena, 
če gre za učenca, ki bi hotel manj
kajoče znanje nadoknaditi. 

S sedanjim načinom merjenja 
učenčevega znanja lahko učitelj 
»oceni« v eni učni uri največ dva. 

tri učence. Z učnimi testi pa je mo
goče v eni učni uri ugotoviti dejan
sko znanje celotnega razreda. 

Sedaj učenci pogosto kritizirajo 
svoje učitelje: da so pri izpraševa
nju nataknjeni in zadirčni ter ne
učakani in nervozni; da so jim eni 
učenci simpatični, drugi pa antipa
tični; da ocenjujejo učence po obleki 
in po gmotnem ter družbenem polo
žaju staršev; da je sosedov zato 
odličen, ker je oče dober učiteljev 
znanec; da učitelji vzdržujejo s sla
bimi ocenami disciplino itd. itd. 

Pri učnih testih odpadejo vsi ti, 
nekoliko učeno povedano, subjek
tivni faktorji in s tem tudi prene
hajo spori zaradi ocen tako med 
učenci in učitelji kot med šolo in 
domom. 

Učni testi pa imajo končno še 
vrsto prednosti, ki jih pa v poljud
nem članku ni mogoče razčlenjevati. 
Vendar bi bili kratkovidni, če bi vi
deli pri učnih testih samo prednosti 
in nobenih pomanjkljivosti. Trdimo 
pa lahko, da prednosti učnih testov 
zdaleč prevladujejo v primerjavi s 
sedanjim merjenjem učenčevega 
znanja, zato bo preudarno uvajanje 
učnih testov v našo šolsko prakso 
velik in izredno pomemben korak 
naprej. 

Tega koraka pa ne moremo na
praviti preko noči, saj nimamo no

benih izkušenj z učnimi testi, tujih 
izsledkov pa tudi ne moremo pre
prosto posnemati. — Učne teste mo
ramo najprej izdelati na podlagi na
ših učnih načrtov, jih preizkusiti na 
manjšem številu učencev in nato jih 
bomo mogli šele postopoma uvajati 
v vse šole. Izdelavo prvih učnih te
stov in eksperimentalno preizkuša
nje le-teh na manjšem številu učen
cev je poveril Zavod za napredek 
šolstva LRS eksperimentalni osnov
ni šoli v Laškem, ki je edina te vrste 
v celjskem okraju. 

Tako so začeli na osnovni šoli v 
Laškem že v septembru preteklega 
leta s konstruiranjem učnih testov, 
in sicer zaenkrat za slovenski je
zik in za matematiko od IV. do VII I . 
razreda in imajo sedaj za sabo že 
polletne izkušnje. Te odgovorne na
loge so se lotili v Laškem v nepo
sredni povezavi z oddelkom za pe
dagoško in psihološko raziskovalno 
delo pri Zavodu za napredek šolstva 
LRS, s predstojnikom univerzitet
nega instituta za psihologijo v Ljub
ljani ter z oddelkom za psihometri-
jo v Institutu za pedagoška izstra-
živanja v Beogradu. 

Po naročMu Zavoda za napredek 
šolstva LRS in v sodelovanju z 
okrajno prosvetno pedagoško služ
bo pa je izvedla ekipa desetih ljudi 
z osnovne šole v Laškem poizkusno 

testiranje v preteklem tednu ŠE na 
treh popolnih osnovnih šolah v celj
skem okraju (Šmarje, Store, Celje, 
II. osnovna šo la ) . To so bili prvi si
stematični poizkusi merjenja zna
nja učencev z učnimi testi na stop
nji osnovne šole v Sloveniji. Na 
podlagi dobljenih rezultatov, ki za
jemajo učno snov za I. polletje, bo 
mogoče uporabljene učne teste znat
no izpopolniti. Po vsej verjetnosti 
bodo izdelali do zaključka tekočega 
šolskega leta na laški osnovni šoli 
prvih deset testnih baterij učnih te
stov, ki bodo obsegale učno snov iz 
slovenskega jezika in matematike 
za vse šolsko leto in to od IV. do 
VIII . razreda. 

Zanimivo je vedeti, kaj pravijo 
učenci k »izpraševanju« z učnimi te
sti. Oglejmo si nekaj najbolj zna
čilnih mnenj: 

— raje odgovarjam na testna 
vprašanja, čeprav tudi tu ne gre VSE 
po sreči; 

— snov je obširnejša in laže na
pišeš, kar veš; 

— se mi zdijo zelo praktični; 
— sem za učne teste, ker dobim 

tako oceno, kot jo zaslužim; 
— pri učnih testih lahko bolj po

kažeš svoje znanje; 
— pri učnih testih gre samo za 

bistveno, kar bomo res rabili V živ
ljenju; 

— tu je znanje ocenjeno zelo NA
tančno in premišljeno; 

— nihče se ne more pritoževati 
zaradi ocene; 

— ker dobimo vprašanja napisa
na, imamo več časa za odgovore; 

— tako se bom več naučila; 
— zahtevajo več mišljenja in na

tančnosti, spomin pa ni tako važen, 
ker so pač stvari napisane; 

— škoda, da niso učnih testov že 
prej uvedli in da jih ne uporabljajo 
tudi pri drugih predmetih. 

In učitelji? Zaenkrat bi skoraj 
lahko trdili, da je tudi pri nas od
nos učiteljev do učnih testov podo
ben kot drugod po svetu: sredine 
skoraj ni — eni jih navdušeno in 
brez pridržkov sprejemajo, drugi jih 
pa z nič manjšo ogorčenostjo in v 
celoti odklanjajo. Ta ugotovitev je 
menda tipična in mnogo pove. Ra
zumljivo pa je tudi človeku, ki ni
ma neposredne zveze s šolo, da bo 
tisti učitelj, ki opravlja svoje delo 
v šoli z odgovornost jo in prizadev
nostjo, z veseljem sprejel učne te
ste, saj bodo testni rezultati — ob 
upoštevanju vseh ostalih soodloču-
jočih činiteljev (kar posebej poudar
jam, ker je to velikega pomena) — 
najzgovornejši in najbolj neizpod
biten dokaz za učiteljev kvalitetni 
pouk in uspešno vzgojno delo. 

Pa starši? Njihovega mnenja za
enkrat še ne poznamo . . . 

Učni testi potemtakem ne pome
nijo samo novega načina merjenja 
znanja učencev, ampak pomenijo 
mnogo več, borbo za večje in boljše 
rezultate šolskega dela. 

L S. 
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D N E V N I K A 

ORIL 
DEBELJAi: 

22. V. 

Jutro j e jasno, vendar t emno, 
šotore zaipustkno o b enih. STJIRI 
d robne lučike iščejo prel iod naed 
razpokaimi, m o r e n o in varn im sne" 
gom. Svet nad taborom I. SE sp re -
miii ja vedmo bo l j , zmanjkuje P R E 
h o d o v , ožj i so in vsBik čas p r i ča 
kuje č lovek , d a m u zmaiojika TAL 
p o d nogami . P o prečnic i v l e v o 
zav i j emo kot ob i ča jno naravnost 
navzgor v plaznico, vendar ne 
m o r e m o d o pol ice , ke r SE j e o d 
prla g loboka razpoka, k i nas p r i -
sdh v nevaren o v i n e k tik p o d l e -
deniiške o d l o m e . 

V največj i stmtnini o d p o v e j o 
Badwaru dereze f i rme A v č i n . Z a 
bi tega na cepin ga z A n t e j a m ipo-
n o v n o podku jeva v na jveč j i b r -
zind, kajti nad nami j e viiselo n e 
kaj SITO v a g o n o v že p rodanega l e 
du, ki j e čaKal s amo ŠE t ransport-
ta v do l ino . D o b r o raiix)-Ožena SVQ 
z A n t e j e m navila t e m p o ipo alpsi^o 
in tako j e bil izkupiček na diani. 
Mr. B a d w a r j e izgubil sajpo. V e d 
n o težje j e ŠLO, začel j e drseti, p o 
stal j e nesiguren in tako sva ga 
razjbremenila že » p o d kl inčlcom« 
skoraj za VSO pr t l jago, k i j e s e v e 
da presedlala na najinii rameni. 
K l j u b t emu j e viLdno lizgubljal m o č 
in v težki dolžini p o d »h id rocen 
tralo« p o p o l n o m a odpoveda l . P r e 
cenjeval j e svo je m o č i , sedaj j e 
bil na koncu , c e l o že t ako da leč , 
da j e govor i l neraizumljive besede, 
klati l j e z rokami in postajal n e 
va ren za ce lo navezo. Na višini 
5.800 m, tik nad l edeno do lž ino j e 
resno obvise l na m o j i vrv i . K l j u b 
soncu , ki j e žga lo neuismdljeno v 
ledenii slaip, S M O čakali ce lo uro , 
hranili kapetana z g lukozo in v s e 
m o g o č i m , m u d'2ipraizniil)i nahrbtoiik 
d o k o n c a in pKDČasd odriiniili dalje. 
Ce le ure j e trajala jpolževa hoja, 
nekajkrat j e padel v sneg o d iz 
črpanosti , vendar ni odnehal . Ta 
dan j e slavil s v o j 26. rojstni dan 
In j e hotel na v sak način d o j u ž 
nega sedla. Poznala se m u j e t rda 
spartanska šola angleških coUia-
geev . Izčrpan do nezavesti j e p a 
del v šotor. Bdi j e nesposoben za 
vsak ^pogovor ali delo . Tako j p o 
pr ihodu sva se z A n t e j e m lotila 
šo torov , ki jiih j e sneg pot lači l in 
na p o l zasuL 

Opo ldne j e zapihal veter , kd se 
j e kma lu spremeni l v vihar. P o d 
jasn im n e b o m j e bičal z brzino 
p r e k o 90 k m na uro. ŠOTORI SO b o b -
neU, trgalo j e v rv ice , bal s e m se 
da nas prestavi v do l ino . M e d 
snanki viharja sem SE o junač i i p o 
potrebi za izhod, vendar s e m to 
neumnos t drago p l a č a l Nekaj m e 
t rov o d šotora m e j e zajel sunek, 

in v naslednjem hipu s e m le te l 
p r e k o grebena dobr ih 10 m n a đ 
j užno p o b o č j e in se zapdčil v sneg 
tik nad o d l o m o m platoja . P o vseh 
štirih sem se s skra jn im n a p o r o m 
in brez sape pr iv lekel nazaj d o 
šotora. — Sledila j e noč b rez spa
nja, po lna tulečega viharja, m i r u 
in nenadnih udarcev. Vsak (olea 
posebej se j e najavil že na g r e b e 
nu in s pr i ta jenim šiumom naraščal 
v grmenje , s l domla sva glavi v 
šotoru — naslednji hip j e s t ruš -
č e m udar i lo V pla tno, kOsi l edu 
so brneli miimo in v o t l o sekala T 
naišo streho. 

T e ž k o s m o čakal i jutra, k i pa 
ni prinesel o la jšave. D o desetih, 
j e neusmi l jeno udarjalo in l e p o 
časi j e veter ponehavial. Vrhov i i n 
sed lo s o bili zaviti v ob l ake pršiča, 
vr t inci s o sukali p r e k o tabonišča« 
V poln i višinski op remi sva zlezla 
z A n t e j e m iz šotora in zavila v 
ve ter prot i p o b o č j u Trisula 11» 
vendar sva p o nekaj dolžinah o d 
nehala. Napor dihanja j e bil p r e 
vel ik , počakala sva še e n o u ro in 
krenila p o n o v n o . Mora la sva najt i 
mes to za tabor III. V vetiru s e j e 
pridruži la še An te j eva bolezen. S 
t ežavo se j e v leke l za meno j , v e č 
krat ipočival fin lovi l sapo. Počut i l 
s em se d o b r o in kl jub k ložas temu 
snegu in vet ru hodi l ve s čas p rv i . 
V d v e h urah sva dosegla sede lce 
p o d p i ramido Trisula II na viš ini 
6.240 m, kjer j e l epo mes to za r e 
le jno tabor išče p o d v rhom, ki b o 
zahteval resno de lo z ledenimi 
klini in sitalno v rv jo . Po t d o v r h a 
postaja za vsako e tapo težja, v e d 
n o znova nale t imo na nep redv i 
dene težave in strmino. Tr isu l 
svo j ih treh v r h o v ne bo odda l z a 
s tonj . S tem, k o se j e pokazal g r e 
b e n Trisula II, t ehn ično silno t e 
žak, se naše de lo podal jša vsaj za 
teden dni . O b dveh sva bila zopet 
pr i šotorih, A n g Nima naju j e p r i 
čakal z j uho . Kren ih s m o takoj v 
ses top d o baze II, ker se j e k a p e 
tanu stanje slabšalo in sestopa 
zjutraj v t rdem snegu z njdm n i 
s e m tvegal . Od južen sneg j e l e 
pi l na dereze, kapetana j e m e t a l o 
s em in tja, visel j e v e č na m o j i 
vrv i , k o t stal na lastnih nogah . 
Počas i j e šlo p o prečnicah, d rža l 
sem padec za padcem in tokrat 
s e m se zaklel, da h imala jskega 
vodniika ne igram več nikdar n i 
komur . P r eveč j e tvegano, da b i 
svo j e ž ivl jenje dajal d rugemu na 
p roda j . D a b o vese l ica .popolna, j e 
začelo na po lov ic i sestopa snežiti 
in na koncu smo že lezli d o kolen 
v m o k r o brozgo . Goni l sem n a 
vzdol , ko l iko r j e pač š lo, dok le r 
n i sem stal pod t aborom I zopet na 
varnih tleh in odda l kapetana 
A n g Nimd v oskrbo , z An te j em siva 
j o pobrisala v bazo, da pozdrav iva 
ž ivce in jezo . O b pr ihodu sva z v e 
dela žalostno novtioo, da se j e 
zdravs tveno stanje Kersnika P O 
slabšalo in j e odšel z zd ravn ikom 
v bazo I na viš ino 3.900 m. R a z p o 
loženje j e postalo k lavrno , strah 
nas j e , da izgubimo Staneta. K l j u b 
temu ali p rav zato s m o sedli P O 
večer j i k posvetu vsi, razen 'ka
petana, ki j e bil p reveč utrujen, 
in napravili načrt za naskok. D r u 
gi dan naj odr ine jo Aleš , Marjan, 
Zo ran in Tensing na sed lo ter P O 
skušajo postavit i taborišče III in 
počaka jo najinega prihoda z A n 
tejem. M i d v a morava na to IPRI- , 
praviti naskok na Trisul II in I, 
ki naj bi po načrtu (če se b o s t r i 
njalo v reme) v desetih dneh. Z 
raketo s m o proslavil i k ape t ano r 
rojstni dan in Mar janov g o d ter 
iegli spat. Zavze l sem S tane tovo 
mesto . Z Mar j anom poslušava r a 
dio , p iševa dnevnik in p remlevava 
d o g o d k e na gor i vsak p o svo j e . Ledena strmina m e d t aborom III. in IV. 

HOLMES UGANE VSE 
Slavni detektiv Scherlock Holmes 

pravi Watsonu: »Oho, vidim, da ste 
oblekli porhantaste spodnjice.* 

»Odlično, Holmes, odlično, moj
ster! Ampak kako, vraga ste to uga
nili?* 

»Sklepam po pogledu, ker vidim, 
da sta pozabili obleči hlače!* 

ČUDEN ČLOVEK 
»Veste,* pravi gost natakarju, 

»jaz sem res čuden človek: imam 
rad majhne otroke, majhne mucke, 
majhne psičke, majhne skrbi — sa
mo majhnih porcij nikakor ne ma
ram.* Ce kaj mislim na dom? Se

veda mislim. Saj me vsaka 
druga, tretja stvar spomni na 
nekaj, kar je doma drugače, 
morda boljše, morda slabše. 

Opazoval sem pismonošo. Na 
vozičku s tremi kolesi ima za
boj ali vrečo s pošto. Po pošto 
mu ni treba iti na poštni urad 
temveč ima vsak pismonoša v 
svojem rajonu na kakem kri
žišču velik zaboj, v katerega 
mu vsuje vsako jutro črnec iz 
kamiona vso njegovo pošto. 
Chicago ima morda sto poštnih 
podružnic. Ali si lahko pred
stavljate dren, če bi vsi pismo
noše dobivali pri podružnici po
što? Torej je s tem veliko delo 
prihranjeno. Zakaj ima voziček 
in ne torbo za svojo pošto? Vi
del sem, da ima vsak dan pre
ko dvajset kilogramov pošte, 
katere v torbi res ne bi mogel 
prenašati. Tako opravi svoj po
sel mnogo laže. 

Pa opazujte pismonošo do
ma: v svoji torbi ima na jer

menu deset, pa često tudi do 
dvajset kilogramov pošte, ki jo 
prenaša od hiše do hiše. Koli
ko stopnic prehodi pismonoša 
vsak dan. G'-adijo pa vedno no
ve hiše s štirimi ali več nad
stropji in brez dvigala. Poznam 
v Ljubljani hišo, v kateri dvi
galo ves mesec ni delovalo. Po
sledica tega je bila, da je mo
ral pismonoša za vsako ubogo 
pismo preplezati šest nadstro
pij. 

Vseh teh težkoč tukaj ni. Vsi 
stanovalci imajo v veži svoj 
poštni predal, v katerega vrže 
pismonoša pošto. Ce pa rabi 
pismonoša od stranke kak pod
pis, potem pozvoni, da pride 
stranka k njemu na podpis. S 
tem je pismonoši delo ogrom
no olajšano. Ali se ne bi to da
lo uvesti tudi v vseh naših me
stih? Ali bi bila to velika žrtev 
za stranke, ki ne stanujejo v 
pritličju, da bi imele v veži 
vsaka svoj poštni predal? Ob 
velikih praznikih pa si poštna 
uprava tukaj preskrbi študen
te, ki pomagajo pismonoši pri 
raznašanju pošte. — Vse to 
sem napisal iz enostavnega 
razloga: posnemajmo, kar vi
dimo drugod dobrega in pa
metnega. 

C. Rakuša 

Anekdote 
S a c h o Gui t r^ja so p o njegovi 

radnji premier i vprašali , kaj sodi 
o krit ikih. Stari avtor, režiser in 
ligralec j i m j e o d g o v o r i l : — Po tu j 
te p o katerikoli deželi , p o v s o d b o 
ste videl i spomenike ,pesnikom, 
pisatel jem, skladatel jem, s l ikar
j em, k i p a r j e m . . . Pa mi p>ovoj'te, 
ali j e k d o kda j • v idel kakšen s p o -
mendk kr i t iku . . . ? 

K o j e francoski satirik Frangois 
Rabelais ležal na smrtmi ipositelji, 
so ga sorodnik i nagovarjal i , naj 
napravi apo.rolko. Rabelais se j e 
sprva branil , naposled p a j i m j e 
izročil zapečateno kuver to , v k a 
teri j e bila n jegova oporoka . P o 
n jegovi smrtd so o p o r o k o odprl i in 
prebral i : — Ve l iko s e m dolžan, 
n ič n i m a m . . . os ta lo p a zapuščam 
revežem. 

Parseval Grandmaison, nekdaj 
član Francoske aikademiije, danes 
i e pozabl jen pesnik, j e bU a^vtor 
PMlipide , epa v tridesetiih spevih, 
ki ga j e pisal polnih trideset l e t 
Seveda j e pesnik v tem d o l g e m 
času večkra t .pozabil na katerega 
svojih junakov . K o j e de lo n a p o s 
led le izšlo v knjigi , j e rekel eden 
njegovih pr i ja te l jev: 

— Ka j ste pa napravi l i , Pa r se -
val! Vel iki S e n e c h j ^ j e v d rugem 
spevu umrl , v sedemnarjstem pa 
se nenadoma spet po j av i in govor i 
Icraliju do lg govor !« 

— Al i j e t o res, adi s e mot i te? 
— Pr isežem v a m , da j e res. 
— N o — licentia poet ica , pes -

niiška svoboda , pa n ič drugega. In 
naposled se v tako d o l g e m času 
tudi čudež lahko zgodi , j e rekel 
pesndlk 

— Zaradi mene , j e rekeil p r i j a 
telj . — T o d a kaj se j e zgod i lo z 
v i t ezom in leix) gospo, k i sta se 
v četr tem spevu kakor Bnej in 
D ido zatekla v peke l? V n a d a l j 
njih spevih j u namreč ni v e č ! 

— Dragi m o j , j e odvrn i l Parse -
val, — nikar ne misli te, da sem 
pozabo! nanju. Pa kaj hoče te? Z a 
l jubljena sta in toliiko imata drug 
d rugemu povedat i , da ne prideta 
do ikonca, p a s e m j u pust i l kar v 
peklu. 

MODROVANJE PRED IZLOŽBO 
»Hm, hm, tale tranzistorski ra

dio je res žepni, samo ne vem, če je 
za moj žep .. .* 

— Nikar se ne jezi, dragi! 
Mama se je ponudila, da bo 
ostala z nama in slirbela za 
otroke, ki jih bova imela . . . 

POHORJE VABI 

Iz leta v l e to prihaja na P o h o r 
j e v e d n o v e č ljudi. Zado\x>ljnd in 
nasmejani s e v rača jo d o m o v in 
g l o b o k o v s p o m i n u j i m os tane jo 
lepote, k i se j ih n iso moglii d o v o l j 
nagledati. 

Jugovzhodna stran Pohor j a j e 
manj znana ko t ostali predel i . T u 
j e tudi man j k o č . Ena najbolj pr i 
l jubl jenih j e k o č a pod Rogk> o z i 
r o m a k o č a na Viitanjski planjL 
Okoli nje so lepa smučišča in 30 m 

v isok razgledni stolp. Po t d o Rog le 
skozi Z reče in Resnik nd p r e v e č 
strma. Nekaj časa, in s icer d o 
spodnjega Vidmar ja , se l ahko 
I jemo z av tamobi lom, o d tukaj pa 
je še 3 ure hoda do Rogle . VeMko 
turistov se m e d p o t j o oglasi pri 
zgorn jem Vidmar ju , pri Veroniki , 
ki j e znana part izanska mamica . 
Od tu naprej j e po t Lepa, čeprav 
neko l iko strma, le pozimi j e p o 
nekod poledenela . P o tei poti v l a 
č i jo p o snegu pohorski kme t j e 
v do l ino les. Ustavila sem enega 
i zmed njih in ga povpraša la : 

»Pa s i ui>ate p o taki pot i s kon j i 
in l e s o m « ? 

»Ka j hočete , t o j e naš kruh. N a 
vajen s e m tega de la in nikoli se 
mi ni pr ipet i lo ničesar«. 

Res 90 p o g u m n i ti l judje. Poz i 
mi v lač i jo les, poleta pa nabi ra jo 
gobe , mal ine, planinsiki lišaj itd., 
in se s t e m preživl ja jo. 

Počas i s e skozi smreke pr ikaže 
pri jazna koča . Ž e na vratih te 
sp re jme iprijazen nasmeh o s k r b 
nice Pepce , ki ji p r av i jo »š tuden-
tovska mamica« ali »Klopna P e p -
ca« . Pozna j o ve l iko ljudi ne samo 
ko t o sk rbn ico in izvrstno kuha
rico, t e m v e č k o t ženo , ki j e ostala 
zvesta p laninam. Stara j e že okol i 
60 let, pa še v e d n o smuča in v e č 
krat tudi sama gospodar i p o koči . 

»Oskrbnica s e m že o d 22 leta; 

Planine sem vzljubUa, k o s e m b i 
la še otrolk. Ostala s em j i m zvesta. 
M n o g i m se zdi čudno , da sem 
ostala na planinah in se nisem 
omoži la . Je že tako! Meni p o m e n i 
j o p lanine v se in težko se b o m l o 
či la o d njih. Stara sem že in utru
jena . Sedaj d e l a m p rošn jo za u p o 
koj i tev .« 

»Ste bili vsa ta leta na P o 
horju? 

»Da. 20 let s e m bila oskrbnica 
na K l o p n e m vrhu, zato m e i m e 
nu je jo » K l o p n a Pepca .« M e d v o j 
n o so k o č o požgali in morala sem 
odit i . Sla sem s lužbovat na gozdni 
odsek. P o vojn i sem se vrnila na 
s v o j e planine in prevzela k o č o na 
Pesku, kjer s em službovala 10 Išt. 
Sedaj sem ž e skoraj pe t let na 
R o g l i « . 

Odšla j e v kuh in jo in pripravi la 
kos i lo . T ežk o s m o že pr ičakoval i , 
kdaj ho pr išel na vrs to k o m p o L 

Zdi se mi , da j e t o n jena spec i -
aliteta. 

Sneg j e vabi l in z a p o d i l s m o se 
p o smučiščih. Občudova l i s m o 
o k o l i c o in smreke, p>ckrite s sne
g o m in iv jem. Majhen o v i n e k in 
pred nami se j e razkrila p rečudo
vita slika. Za kopast imi v rhov i 
s m o zagledali v r h o v e Savinjskih 
Alp , ki so se kopale v soncu . N e 
m o s m o se zastrmeli v ožar jene 
v r h o v e in t emne sence.. Takrat 
nam j e pr iš lo na misel, da bi šli 
občudova t sončni zahod na s tolp . 
Povzpel i s m o se p o s t rmih v s t o p 
nicah in zasopihani prišli na v rh . 
Nudil se n a m j e krasen razgled. 
Videl i s m o Sloven'ske Gor ice . 
Medvedn ico . Gor jance , K u m Z a 
savsko hr ibovje , Haloze, S a v i n j 
ske A l p e , Karavanke , Peco , Urši j o 
goro , Kamniške A l p e in Ce lovško 
kotl ino. S o n c e j e počasi toni lo za 
vrhovi Savinjskih A l p . N e b o j e 
zažaredo, na drugi strani pa j e 
vzhajal mesec . Sneg se j e iskril 
v zadnjih žaiikih sonca. Počasi 
smo se spustili s stolpa in se o d 
peljali proti koči . M e d ipotjo se je 
ko leg ica skoraj zaleleta v smreko. 

»Pazi , sag n imaš sečnega d o v o 
l jenja«. 

Zaamejal i s m o se, se še n e k a j 
krat spustili p o smiučišču in odšli 
v k o č o , k jer sta nas čakali Pepca 
z veče r jo in topla peč . 

Zjutraj s m o vstali ze lo zgodaj , 
ker s m o hoteli videti sončni 
vzhod. Skozi o k n o s m o zagledali 
tri srne, ki so večkra t prišle o b i 
skat osk rbn ico Pepco . K o so nas 
zagledale, so zibežale. P r a v takrat 
se j e dv ign i lo sonce in obs i ja lo 
kiočo. V dolini j e še ležala megla-
Vse j e tako vabi lo , a žal s m o se 
moral i poslovi t i . Z a nami j e g l e 
dala Pepca in nas vabila, naj se 
še oglas imo. T r d n o s m o se o d l o 
čili, da se b o m o še v m U i . Z a na
mi sta ostala koča in pri jazen 
obraz oskrbn ice Pepce . 

Z , K l e m e n e 

Grenki spomini Slovenca 
(Nadaljevanje s prejšnje številke) 

Neko noč sem se prebudil od žeje. Odšel sem v kuhinjo po vodo 
in tam sem našel ženo s tistim možakom! Bliskovito ga je obrnila 
da mu nisem videl v obraz in ga potisnila skozi vrata. Na moje očitke 
hi odgovarjala, temveč se je hladnokrvno odvrnila od mene in odšla 
v spalnico. Jaz pa sem omahnil na stol in premišljeval, kako se je 
to moglo zgoditi. 

Trideset let mi je bila vzorna žena, nikdar nisem bil z njo trd, vse 
dobro in slabo v življenju sem delil z njo, ves čas sva živela v slogi 
in zadovoljnosti tn tudi dohodke od zemjišča. ki nama jih je izplačevala 
uprava cest, sem delil z njo točno na polovico, prejemala vsa vsak 
po 150 dolarjev na mesec. 

Vso noč nisem zatisnil očesa, bes in žalost sta se borila v meni, 
zjutraj pa me je vprašala, kako sem spal, kot da se ni nič zgodilo. Vsa 
zadovoljnost in dobra volja sta se poslovila od nas. Zena je po tem 
dogodku postala še bolj prevzeta, nič več ni skrivala svojega razmerja, 
posedala je na verandi in ga čakala. Ko sem bil že na koncu svojih 
moči in sem temu hotel napraviti nasilen konec, sem se spomnil na ma
terine besede, ki me je pred odhodom v svet pripravljala na težave, 
ki me lahko dolete. Ker sem se zavedel, da sem pred ženinim zapeljiv-
cem v življenjski nevarnosti, želela sta se polastiti tudi moje polovice 
rente, sem vzel kovček in se odpeljal v Cus Bay Oregon, tristo kilo
metrov od doma, da bi se pomiril. Menil sem, da se bo tudi žena v 
moji odsotnosti spametovala. Po dveh tednih so me otroci klicali 
domov, češ da se je mama pomirila. Toda bilo je vse kot prej. Ker 

nisem imel drugega dela, sem vzel v roke Calif obtožnico in iz nje 
sestavil 36 kitic. Kasneje sem šel s tem svojim umotvorom v tiskarne 
časnikov Oregonian in Oregon Vournal, če bi mi ga ponatisnili, pa sem 
bil pri obeh zavrnjen. Razburjen sem tava! po mestu in v zmedi sem 
stopil v napačen avtobus, ki me je pripeljal v Canionsvie Oregon. 
Hotel je bil polno zaseden a ponudili so mi brezplačno oskrbo, če bi 
prevzel oskrbo rožnih gred v bližnjem vrtu. Seveda sem to priliko rad 
izkoristil, da sem se rešil domačih razmer. Imel sem dovolj časa za 
sprehode v naravi, kar me je malo pomirilo. Bil sem v vročem pasu, 
spomnil sem se gotoveljske lipe in si zaželel njene sence in blagodej
nega vaškega miru. 

Cez nekaj dni sem se poslovil od prijaznega Canionsvila ter od
potoval nazaj v Milwaukie. Shranil sem kovčke na postaji in krenil 
peš proti domu. Spotoma sem srečal svojo najmlajšo hčerko z njeno 
družino, ki se me je vsa srečna oklenila. Tri mesece sem bil odsoten 
in moji domači so se že bali, da se mi je kaj zgodilo. Zadnjikrat sem 
ženi ponudil, da napolniva kovčke in se podava nazaj v Jugoslavijo. 
Segla mi je v besedo, da tega ne moreva storiti takoj, ker se sin še 
ni vrnil od vojakov, obe opremljeni hiši pa tudi ne moreva pustiti brez 
nadzorstva. 

Cas je hitro tekel. Dnevno so prihajali otroci in nagovarjali mater, 
da se naj poda z menoj v Jugoslavijo. Ostala pa je neomajna in na
posled sem uvidel, da je vse zaman in opustil to namero. 

Uredil sem premoženjske zadeve, eno hišo sem dal mlajšemu sinu, 
drugo pa starejšemu. Dva tedna pred odhodom sem jo ponovno nago
varjal, naj si oskrbi slike za potni list. Zopet zaman in odločil sem se 

odpotovati sam. Pred odhodom pa sem se še spomnil, da dolgufem 
svojim someščanom Milvačanom pojasnilo, s katerimi sem se 16 let 
dobro razumel, zakaj puščam ženo in kam odhajam. Napisal sem 90 
verzov, v katerih sem vse razložil, tudi to, da sem globoko užaljen, 
ker mi sodnija ni sodila po pravici. Delal sem pošteno 48 let v Zdru
ženih državah, nikdar nisem storil nobenega najmanjšega prestopka, 
vendar nisem našel toliko razumevanj kot zločinec Chesman, ki je 
brezplačno dosegel osemkratno pomilostitev. 

Zena mi ni podala roke v slovo, četudi je vedela, da se poslednjič 
vidva in odšel sem molče iz svoje hiše. Sin me je odpeljal na železniško 
postajo. V New Yorku sem se vkrcal na »Ile de France* ter se žalosten 
odpeljal domovini naproti. V Ljubljano sem prispel ves izčrpan in 
nestrpen, pomiril sem se šele v Zidanem mcfstu, kjer sem zagledal naši 
domači reki. Bližal sem se Savinjski dolini, zibelki moje mladosti. 
V Celju so me čakali sorodniki in mi izrekli dobrodošlico. Dva dni smo 
se veselili, nato pa sem se odpeljal dalje. V Žalcu sem videl mnogo 
napredka, toda hrepenenje me je gnalo nap-ej v svojo rodno vas. 
Hodil sem peš, pri Brinšekovem posestvu sem zavil po bližnjici na 
Gotovlje, okušal radost domačnosti, spominjal sem se svojih poti v šolo 
pred davnimi leti. Dospel sem na ovinek, kjer grade novo igrišče za 
mladino. Od tam je lep pogled na mojo rojstno vas. Takoj sem pogrešal 
naše lipe, ki je ni več. Samo trhel štor označuje kraj neštetih lepih 
mladostnh spominov, prošenj, tožb. radosti in veselja. 

Želel sem prebivati v bližini moje drage lipe, a tam ni bilo nobene 
hiše na prodaj in tako se mi je posrečilo, da sem našel v bližnjem 
Šempetru prostor, ki mi je ugajal, ter sem si ga po svoje preuredil. Tu 
sedaj ž'.v'm :< mirti, b'-ez gmotnih težav. Tako se zaključuje moja 
žalostna zgodba. V mladosti sem koval lepe načrte, vendar me je 
tujina razočarala. Plačal sem visoko ceno, izgubil sem ženo in otroke, 
pokvaril sem si zdravje a vsemu temu je kriva pozrešnost kapitala, 
ki me je spravil na boben. Tolaži pa me dejstvo, da preživljam svojo 
poslednja leta v svobodni domovini, v miru in z vsem preskrbljen. 

K O N E C 
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Kalkšen j e b i l Prebo ld? 
Največj i stavbi v P reboldu — 

graščina in tovarna sta bili v r o 
kah tujih miogcitcev. Ti so z d e 
lavci s l abo ravnali in j ih še slabše 
plačeval i . Delavci s o se zato leta 
1936. uprli in začeli stavkati. Da 
j e s tavka uspela, s o v velika mer i 

p r ipomogl i zavedni proletarci . T u 
j e b i l d o m Slandrovih, Hiribarje-
viih, Kobnikovih in drugih. M n o g o 
de l avcev j e odš lo v tujino, ke r 
d o m a ni b i l o 'dela. Pa tudi k m e 
tom se j e s l abo godi lo , saj s o bi l i 
skoraj vsi zadolženi. 

K o j e priišel okuipator, s o bil i 
zavedni l judje P rebo lda p r ip rav
ljeni, da se iborijo za 2NNAGO. Če
prav j e bil k rvn i d a v e k — padlio 
j e 175 ljudi — za itako majhen 
kraj ko t j e Prebold prece j velik, 
j e k o n č n o l e zasijala svoboda . 

Danes pri nas ni v e č kapi tal i 
stov. T o v a r n e s o v rokah delav
cev . Z a v se j e d o m a dovo l j kruha 
in nič več j i m 'ni t reba odhajati 
v tujino. 2 e nad deset let o p r a v 
l jajo de lavc i s v o j e tovarne. K m e t 
j e se združuje jo v zadruge, gra-
dkno n o v a naselja, dobi l i s m o 
zdravstveni d o m , v o d o v o d , kopa
lišče in Se in še. 

In jutri? Še v e č uspehov v t o -
\ ' ami , v e č m o d e m i h sta'novanj in 
najlepše — n o v a šola. 

Tatjana Praznik, 
5. b razr. Prebold 

MUSTAFA 

Iz šole se je vsula skupina raz
igranih učencev. Zagnali so vik in 
krik. Starejši ljudje so jih z delje
nimi občutki opazovali. Otroci so se 
ustavili na bližnjem griču. Na Voj
kov ukaz so prenehali kričati in pri
čeli z dogovorjenim delom. Delali 
so velike kepe in jih zlagali na kup 
— želeli so namreč imeti čimvečjega 
sneženega možaka. Takšnega, ki bi 
jim ga zavidala vsa vaška otročad. 
In res je bil sneženi mož kmalu go
tov. Na glavi je imel počen {onec, 
za nos velik koren, v roki pa slaro 
metlo. Bili so ga zelo veseli. Obko
lili so ga, zapeli in zaplesali. Po
tem so mu izbrali ime. Izbral ga je 
pravzaprav Vojko in potem so ga 
vsi klicali Mustafa. 

Mama je Vojka sicer pokarala 
ker je prišel tako pozno domov, pa 
je deček vendarle zadovoljen legel 
v posteljo. Toda ponoči je imel 
strašne sanje. Na njihov gnč se je 
pritihotapil sovražnik. Z vročimi ro
kami je prijemal Mustafo. Vojko je 
v snu izgovarjal: »Ne, ne.« Bilo je 
zaman. Mustafa se je začel topiti. 
Ostali so samo: počen lonec, koren 

in stara metla. 
Potem je padel s postelje. Bilo je 

že jutro. Hitro se je oblekel in ste
kel na grič. Ves upehan je presene
čen ugotovil, da je Mustafa tU in 
nepoškodovan. Glasno se je nasme
jal in bil vesel, da so hude sanje 
mimo. 

Mirko Dobrajc, 
Linhartova 9, Celje 

SANJE Metka je vsako noč sanjala, ven
dar so bile sanje tako nepovezane, 
da zjutraj mamici ni vedela pove
dati, kaj je ponoči videla in na ka
teri livadi se je igrala. 

Toda tega, kar se ji je sanjalo 
tisto noč, ni mogla pozabiti. Bilo 
je tako mučno, da jo je zjutraj prav 
pošteno bolela glavica. Se, ko je se
dela v šoli, so ji misli kar uhajale 
k nočnim dogodkom, zato je komaj 
čakala konec pouka. Zaman si je 
zatrjevala, da obraz tova^išice uči
teljice ni niti najmanj podoben obra
zu sosedove gospodinjske pomočni
ce Ančke in da glas sošolke Zorke 
ni glas sosedove Tince, ki je bila 
glavni junak njenih sanj. Ko pa je 
v razred stopil še šolski služitelj 
je v njem nenadoma videla mlekar
ja — in zasedba je bila popolna. Ob 
pogledu nanj se je spomnila na slad
ko mleko, ki ga mlekar vsak dan 
prinaša v njihovo hišo in ga Metka 
tako rada pije. Tisto noč pa so bile 
njene sanje o mleku tako čudne: 

Ko je prišla iz šole in hotela vzeti 
mleko z običajnega mesta, stekleni
ce ni bilo. Kdo ve zakaj? Da je po
stavila prazno steklenico na to me
sto, ve dobro, pa tudi v mlekarjevo 
poštenost je povsem prepričana. Med 
ugibanjem in premišljevanjem jo je 
zmotil droban glasek male Zlatke: 
»Tinca nesla rnlekco!« Ali naj ver
jame? Zlatka je res še majhna, lah
ko bi se zmotila. Toda Tinčini ven
dar kupujejo mleko v mlekarni in 
Tinca hodi ponj. Dan je sicer deže
ven, morda, morda . . . Težke misli 
je prekinil Tinčin prihod. Kot oka-
menela je obstala pred Metko. V 
roki je držala prazno steklenico, ki 
jo je nameravala postaviti tja, kjer 
je Metka prej iskala svojo. Za hip 
sta se nemo gledali, naposled pa je 
Tinca pričela glasno jokati in med 
besedami je Metka slišala te-le be
sede: »Nisem vzela za nas, nisem. 
Veš, za Ančko sem, za Ančko sem 
vzela, ker je pozabila na mleko. Kaj 
bi rekla njena gospodinja, če ne bi 
Ančka preskrbela mleka?!« Tincino 
ihtenje je priklicalo Ančko, ki je za
čela divje vpiti nad dekletcem, da 

ji je dala denar za mleko, naj ga le 
pokaže in podobno. Tinca je stekla 
po stopnišču in z vrha kazala Ančki 
jezik, vmes pa vpila na vse grlo: 
»Kaj pa včeraj, ko si rekla, naj vza
mem mleko pri Spornovih, si mi 
dala kakšen denar? In ko si v so
boto sama vzela mleko pri Janko
vih in Vojkovih, ko si pekla pecivo 
komu si pa takrat dala denar? Na 
stopnišču so se zbrale gospodinje 
in kdo ve, kako bi se stvar končala 
če se ne bi utrgala nit sanj. Metka 
se je zbudila. 

Od tod torej Metkina raztresenost 
in zelja, da bi bilo kmalu konec po
uka. Domov je tekla vso pot. In ko 
je v pritličju stopila k mestu, kjer 
bi jo morala čakati steklenica z 
mlekom, te ni bilo... D 

Moji prijatelji 
in jaz 

Naša hiša stoji o b križišču cest. 
Ena pe l je prot i Ljubeoni , druga 
proti Škof ji vasi , tretja proti A r c -
linu in četrta proti T m o v l j a m . 

V e L k o pri jatel jev imam in tu
di j az imam m n o g e rad. Kadar 
pr ide k d o izmed nas p o eni i z 
m e d teh štirih cest, ž e pr i teče n a 
sproti .drugi in tretji, pa še če 
trti. Kraml jamo, pomis l imo na ž o 
g o in že igramo 'odbojko ali ig ro 
m e d d v e m a ognjema. P o t e m se 
skupaj p o d a m o prot i po točku , ki 
se 'vije skoz,i našo vas prot i Hu-
dinji. T a m se po ig ramo, zapleše
m o , če j e sneg, se k e p a m o in na to 
uibere vsak s v o j o p o t prot i domu. 

L e p o j e pri nas na križišču in 
lepi in dobr i so naoji prijatelj i . 

Ra fko Brance, 
Zad^b rova 23, 
Škof j a vas 

N a š a P i k a 
Pred tremi leta j e o č k a prinesel 

d o m o v l jubkega psička. Takoj 
SMIO M U idaii ime P.ka. Pika j e 
rasla in bila pr idna iin ubo^ljd'va. 
KmaiLu j e znala plezati p o lestvi, 
skakati čez po'ldru'g MIA'.eir vl 'scko 
vr tno ogra jo , poiskati kamen iln ga 
prinesti nazaj, ncoiti d rva v ku
hanje in p 'odcbno. Z e l o rada ima 
pt iče iin m a č k o Mi jo , s ka tero p i je 

iz liste skodele . 
K o smo ipred leti dobil i ljuibko 

srnico Liako, ji j e biila Pika prava 
mama. Varovala j o j e iin skrbela 
zanjo in k o n a m j o j e lovalso d ru 
š tvo vzelo , j e ibUa zelo ža los tna 

Mi vsi i m a m o P i k o ze lo radi, 
ke r j e (prisrčna č rna kosmatir ica. 

I v o Z e m v a , 
Dobrna 2 

Moj p r v i č lanek 
Takrat ISEM bil vesel in isrečen. 

Bi lo m i je , da bi zavrisikal 'OD v e 
selja, da bi v s e m u svetu poveda l , 
zaikaj sem vesel in srečen . . . 

Redkokdaj mi j e s rce italko bur 
no utropalo ko t tis'ti dan in m a l o 
kdaj sem bil tako panosea na sa
mega sebe. Hitel sem sikoizi ulice. 
Nisem se oziral in menda 'tudi ne 
odzdravi j al znancem. Bil sem zelo 
zamišljen. A l i b o , ali ne bo? K a 
ko vese l bi bil, ko .b i b i lo! 

In še po tem k o s em bral, nisem 
moge l verjeti , da j e res. Bral s em 
še enkrat. Bral pozabi l s em na 
vse, le na tisi le tiskane orike 'in 
nase ne. 

Pred dnevi pa s em bil š e tako 
brez dela. Bila j e nedelja in do l 
gočasil sem se. Poslušal sem radio 
in bral Celjiski tednik. Tcda , ipo-

tem s e m se nenadoma zagledal 
nekaj , kar M E JE pri tegnilo: » N a 
gradna sl ičica! Pošljiite kakšen 
prispevek, spis ali pesmiico ' d o . . . « 

Teiko! Nenadoma sem imel d e 
lo, k i ga imam rad. Hitro s em r e 
šil ugariiko in pr i je l za pero. 

NelcoliLko sem dvomil v to, da 
b o m uopel, da bo MIOJ pri 'spevek 
objavl jen . 

P o l e m ;sem bral ; bral p'očasi, da 
ne bi kaj izpuisitil. Sk'oraj bi P 'O-
stal objesten, k o s em šel d o m o v . 
Na vse s e m gledal z lepim'i o č m i 
in VSIEM bil bil najraje povedal , da 
sem najsrečnejši č lovek na svetu, 
da s em p'onoaen nase in na svo j 
prvi članek v časopisu. 

Štefan No-vak, 
Gimnaziija,' Celje 

nmadim 
bralcem! 

Spet je minilo štirinajst dni 
in med vašimi prispevki smo 
poiskali najboljše. To pot iz
bira ni bila težka, ker so nam 
nagradni spis napisali samo 
trije — Štefan Novak, ki 
prejme prvo nagrado tisoč 
dinarjev, Milan Jeršič iz Te-
harja, ki bo dobil petsto di
narjev in Irena Šumeč iz Bu-
kovžlaka, ki bo po pošti pre
jela prav taJco petsto dinar
jev. 

Toda priznati moramo, da 
smo precej začudeni, ker ste 
nam le trije pisali. No, morda 
naslov novega prispevka ni 
bil zanimiv, ali pa je prišlo 
vmes kaj drugega, da nam 
niste utegnili pisati. Naj bo 
tako ali drugače, odločili smo 
se za novo obLko sodelova
nja. Iz petih sličic smo se
stavili slikanico, vas pa pro
simo, da napišete tekst pod 
njo. Torej, zanima nas, kaj 
mislite, da se je v slikanici 
zgodilo. Dobro si oglejte in 
nam prispevke pošljite čim
prej. Upamo, da bomo do pri
hodnjič spet našli kakšen za
nimiv motiv. Torej, svinčnike 
v roke — in bodite bolj prid
ni, dragi mladi bralci! 

BrezsrčDi 
TOZDik 

Kako nehvaležen je človek. 
Žival vleče težke tovore, se mu
či, da ji po razgretem telesu te
če pot. Potrebna je grižljaja 
hrane, pa se namesto nje pod
krepi voznik v gostilni, ki ga s 
svojo magnetno močjo povleče 
vase. Žival čaka ure in ure na 
svojega gospodarja, ki si s svo
jimi vinskimi bratci »teši« du
šo s kapljico, da bo potem bolj 
pogumno priganjal žival k hi
trejši vožnji. Jasno, zamujeni 
čas v gostilni je treba nado
knaditi. In ko prispe na cilj 
vožnje, prejme voznik večkrat 
prav lepo vsotico, ki mu jo je 
takorekoč prislužil njegov ubo
gi konjiček. Toda poglejte kdaj 
pred gostilno »Fruškogorsko-
vinogorje« v Vrunčevi ulici in 
imeli boste priložnost videti in 
spoznati nekaj takšnih vozni
kov, ki niti odeje ne privoštijo 
pregreti in prepoteni živali. 

Po klancu na Golovec je pe
ljal voznik. Vpreženega je Imel 
edinega izmučenega konjička 
ki s svojimi vožnjami preživlja 
vso voznikovo družino. Voz se 
je ustavil. Saj niti praznega 
voza ni mogel konj speljati v 
breg. Brezčutni voznik se je z 
bičem lotil živali, ki se mu ni 
mogla ubraniti in je z vso silo 
udrihal po njenih nogah. Divje 
je poskakovala v zrak, speljati 
pa ni mogla. Takrat je obrnil 
bič in pričel udarjati po zadku. 
Morda bi vihar trajal še dalje 
če se ne bi oglasili otroci, ki so 
ga opazovali. Na njihove bese
de je grobjanu poslalo nerod
no. To je sicer čudno, saj na
vadno vozniki radi dajejo na 
opozorila ljudi zelo »lepe« od
govore. 

Tudi nalaganje tovora ko
njem je poglavje zase. Morda 
ni neumestno, da bi tudi na me
stu kjer vozniki nakladajo vo
zove, hkrati tudi precenili težo 
tovora z zmogljivostjo živali. 
Saj se često dogaja, da vozniki 
z eno vožnjo hočejo zaslužiti 
za dve, ker naročnik tovora pla
čuje po prevoženih tonah. In če 
je ta tovor premog? 

V vseh teh in sličnih prime
rih bi morda za čas zamenjali 
vloge. Na mesto sužnja-vprež-
ne živali, naj bi stopil gospo
dar, morda bi potem postal ma
lo bolj hvaležen in spameten. 

D. 

Pogum pa tak 
K o s e m se nekega večera v r a 

čala domov , sem doživela to- le . 
Premišljevala S E M v s e m o g o č e , 

o strahu pa še PREMISLILA nisam. 
N k o l i se NISD.n ničesar hala, to
da tlisti večer sem se tako 'pre
strašila, da me še danes jezi , če 
se spomnim. 

Vesela, d a b c m kmalu 'doma, 
sam ip'ospešila llrorak. T o d a na 
enkrat s em zagledala štiri m a j h 
ne, svetle lučke. Ustavila s e m se 
in premišljevala, kaj neki bi to 
mora lo biti. »Korajža vel ja ,« serti 
si rekla in sl'opila naicrej. T o d a 
tedaj SO se lučke premakniLe in 
se mi približale. Ka r srce mi j e 
zastalo. T o d a lučite SO b i l e o č i 
naših dveh m)uc, k i sta 'Ob poti 
nekaj čakali . Morda mene, morda 
ugadno pr i l iko za lov . K d o v e , 
toda še danes s em huda, kadar 
ju zagledam. 

Dragica K o d r in, 
Ko jn ica , Prevor je 

Ž E N A » D O M » D R U Ž I N A 
V N O V I T R G O V I N I I V A N Č I C I V CELJU 

Novi modeli, novi vzorci 
že takoj tedaj, k o s o v Prešer

novi ulici odstranili ogra jo , smo 
lahko ugo'liovili, da j e Cel je d o 
bi lo še eno -'a~o prodaja lno, t o -
Itorat 'prodajalno Ivančioo, 'ki j e 
soimenlalklnja s v o j e mat ične t o 
varne iz Varaždina. Prava paša 
za oč i j e skozi vel ' iko cea t ro icilcno 
OPOT'iorllo, da Ivenč lca ni ka r itako 
in da si vel ja ogledali t r^ov 'no , 
n j e i o za logo in tudi ka j kupiti . 
Ogledala sem si p r e d v s e m nj iho
v e zaloge. Kaj kmalu s em u g o t o 
vila, da j e radiovednCc več , saj 
skozi iz ložbeno o k n o l e p reveč 
pr i jazno v a b i j o prelepi model i . 
No, pog-e jmo. V Ivančic i imajo 
naravnost o g r o m n o iziblro spalnih 
srajfilt V vreh barvah, VZI~ircih, 
k ro j ih in seveda vreh velikcs'ti. 
KET j e p o h v a l e vredno , je , da so 
tudi cene kaj razl ične in b o tu res 
vsijka žena l ahko izbrala tako, da 
b o zDiovoljna in ne b o RIREV&č 
obrerr.eniUa pro'raouna. Zalaga 
žens 'dh p ižam, otro^ikjh spalnih 
srajčk in k ' n č i o lahkih motul ja -
stih pižam t 'na baby j e res n e d o -
gledna. Seveda j e prav tako i z 
bira že i akega perila, s v i enega, 
iz raznih s 'ntetičnih v laken in 
tr.'k'ia. Tudi za dekl ico lahko ku
pi le kon'ti'n3':o, čoprav j e puintfea 
še majhna. Po leg tega pa razpo
laga Ivančica z bluzami v pri jet
nih pas ' e ln ih barvah. Te bluze so 
tz traplcala in se o d l i č n o pere jo , 
barve so seveda ob : to jne . Hailje 
za cioimafe delo so zelo p r a k f č n e , 
lepih kro jev in poceni . Da ne b o m 
preveč p o - d o b n o naštevala, (sicer 
ne bcm nikoli go lova) p r i Ivan

čici si lahko žena osdtrbi slkotraj 
vse zase, za svoje male , šale in 
kravate pa tudi za moža. Mnoige 
stvari m e d nijimi s m o prej z a 
m a n iskale, mnoige s m o drago p l a 

čevale , zdaj pa lahko z gotovcsilO'O 
trd'-mo, da ima Ivančica l e j e 
s v a r i , ostal im trg:/vinam za žen
sko konfekc i jo , pa so nižje cene 
pri Ivančici tudi d o b e r pouk. 

O set prt ič ih 
Set prtiči s o s e 'uveljavili zlasti 

v zati.ijem času, k o s'o barvaste 
ultrapas P'l'ošče zamen 'a le s tcre 
p lošče jedi lnih m'iz. F'Ogr in janje 
take mize pa ni več ipotrebno za
radi tega, d a zagrnemo p l o š č o k u 
hinjske mize ali morida ob.-a.-u-
j e m u fur.ilr na mizi v j e d i n i c i , 
t emveč v g lavnem zaradi lepoe. 
Zato so nastal] set prtiči velil-scsti 
30 kral 43, ki j:'h položim.o p o d 
vsaik posamezen krožnik. S JI ga r -
njlura, 'ki j '0 zaenkrat še zaman 
iščemo v t rgovinah, pa j e 'kom'pilct 
pr l iča in sorv 'e le . Pnedncoti set 
prfcičev so ^čltne. Laže j ih paremo, 
k a k o r ve l ike prte , p o : e b n o p r i 
me. nI pa so prtiči tedaj, če j edo 
družl ' iski člani p.asamezno, ke r 
i m a ' o ^a'-^lčei de'IO'\m;i čas . No , 
tudi lepši ISO, kako r pa ve'Mki RIRT'. 

Set garnilura lahko kjpl ' te ' e v 
Centra nem zavoHu za ipo p e j e v a -
n)e gospodJnjatva v Lj'utoljaii. T e 
garnjjure so ali iz č i s ' ega nabe-
Ijene^a l e i o i e g a platna z rotovi 
iz cnEkeja male.-'lala v TazH-čnih 
pasle ln h beirvah ter garnrtuire z 
laneie^a platna v rasn 'h pas 'e l-
n 'h barvah okra 'e"ie s s t ro lno ve 
zenino. Set garniture pa lahloo na 

p rav imo TJ.di d o m a . P rav d a m l -

seki'O ee j e tega loti la nelka g o s p o 
dinja, k i j e kupi la za set pr t iče 
plast ično maso , iki j o s icer tudi 
uporab l jamo za namizne prte. — 
Set prbiče si lahko uirežemo 'tudi 
iz ipletene s lame (za rese p'ustiimo 
na vseh stra.-!eh 2 o m več ) ter p'r-
tič o b robovih ob lep lmo . Pozneje 
preostale s lamnate n i k e izvleče-
mjo, da ima prtič resiice. Vs rka 
žena pa, Iki rada veze, b o zlahka 
naredila celo kopioo 'tateih iprtJčev 
v kratikem času. Vsellcailnor tedaj 
ne pozabi te na serviete, ker so 
di;© zraven. 

Naip^-^o^lejie izdelamo set gar-
nitune iz blaga tako, da » v l e č e m o 
nitke«. Preden naredimo rese, rob 
ob:; i jemo na vseh štirih straneh 
pr; iča. Črtast vzorec naredlmjo ta-
fc.0, d a t am kjer naj bi tekla bar 
vasta črta, izpul imo iz pirl)lča n i t 
ko. Še pre j p r i vežemo na to niiHko 
bar'VAI To p . e j i co , ki ,lo sedaj vpe -
Ij'ujemo v b lago hlcrali z niiilco, k', 
j o vlečem.o iz blaga. — 

Pa "e to. Na tem-!o mizno p l c š č o 
p o ' a g a m o sat garniture »votlih 
barv, ( lahko j e vsak prti'č v drugi 
barvi, da med malimji ne t '0 p re 
pira), na sve'Jie plošče pa usilrezne 
temnejše o d tenke. 

U T R I N E K 
v letošnji zimi so se zlasti v Italiji 

zelo uveljavile nolon nogavice temno 
rjave barve. Tkane so v velikih mreži. 
Podobne so začeli že zdelovat.i tudi v 
domačih tovarnah, vendar lahko priča
kujemo, da se bodo pri nas uveljavile 
v glavnem za večer, saj so tudi dražje 
in si jih težje privoščimo. Riava barva 
pa v Italii' tudi sicer še vedno prevla
duje, zlasti pri čevljih, torbicah, roka
vicah in pri drugih modnih dodatkih. 

Ne verjemimo 
še soncu 

Zadnji dnevi s o bili 'tatoo lepi 
in sončni, da smo si kar liitro ž e 
leli odl'ožiti plašče in se pritegniti 
na top lem soncu. Seveda, razlika 
v temperaturi j e v nekaj dneh p o 
kazala več kakor 20 s'.opinj, to pa 
j e že takšna razlika, da piomislimo 
na postelje, ali pa vsaj na pomlad 
in na cvetje . Se\Teda so p rav 
malčki tisti, ki neučakano s'ačij'o 
plaščke in kapice in silijo ka r v 
obletkicah v s o n č n o pcpo' ldne. 
Vendar pa p r v i m sončnim ž a r k o m 
ni zaupata, še posebe j ne, č e so 
tako zgodnji , topli in vab-ljivi. Vse
kakor še v e d n o vel ja , da OG'tanimo 
jeseni d o l g o » v r o č i « , poz imi pa le 
do tistega sonca, k i m u že tudi 
po koledar ju lahko ve r j amemo, 
'da že dovo l j greje. 

M A M I C A ŽE VE 

da ISO Mihcu c b t e m tetnem času 
najbolj P'Citrebni vi'tamin/i, v e pa 
tu'di, da j ih ima Mihec na.^rale v 
niliho-^ii oranžni barvi in velikos^ti 
tenis žogice , pa j e zaradi 'tega p r i 
pravila v proračunu za zunske 

meoece vel ik prostor za pomaran
če . Kaj hočemjo — tablete, pa č e 
prav I^majo .ciku'3 P'O čokoladi , s o 
pač še v e d n o zdravilo, č e j ih d o 
b i m o v 'lekarni. 



4.8 milijarde za investicije 
v osrednji. točki dnevnega reda 

zadnje skupne seje obeti zborov Ob-
činstcega ljudskega odbora Celje ni 
bila samo razprava o pripombah na 
smernice petletnega perspektivnega 
programa, temveč prav tako debata 
o družbenem planu celjske občine za 
letošnje leto. 

Na podlagi povečanega obsega 
proizvodnje in storitve predvideva
jo, da se bo družbeni bruto proiz
vod v letošnjem letu povečal za 11.5, 
družbeni proizvod za 12 in narodni 
dohodek za 12,3 odstotka v primer
javi z lanskim letom. 

Zelo zanimivo je tudi gibanje 
družbenega bruto proizvoda, druž
benega proizvoda in narodnega do
hodka na enega prebivalca. V pri-
tnerjavi z lanskim letom se bo druž
beni bruto proizvod na enega pre
bivalca v letošnjem letu povečal za 
9,3 % in bo znašal nekaj nad en mi
lijon dinarjev, družbeni proizvod za 
9 ,8% (465.000 din), narodni doho
dek na enega prebivalca pa za 10 
odstotkov in bo znašal 437.000 di
narjev. 

V posameznih gospodarskih pod
ročjih se predvideva naslednje po
večanje družbenega bruto proizvo
da: v industriji 11,6, v kmetijstvu 
11, v gozdarstvu 7,2, v gradbeništvu 
10, v prometu 8, v trgovini 10, v 
gostinstvu 23, v obrti 12 ter v ko
munalni dejavnosti 10 odstotkov. ' 

Investicijska dejavnost se bo v le
tošnjem letu razvijala po smernicah 
petletnega perspektivnega programa 
gospodarskega razvoja celjske ob
čine. V glavnem pa se bodo inve
sticijska sredstva uporabljala za na
daljevanje tistih že začetih del, ki 
zagotavljajo povečanje proizvodnje 
Razen tega bo večja pozornost po
svečena dograditvi objektov v kme
tijstvu) trgovini, obrti in gostinstvu 
ter graditvi objektov družbenega 
standarda kot stanovanjem, komu
nalnim napravam in šolstvu. 

Po predvidenem programu bodo 
znašale vse investicje skupaj štiri 
milijarde 882 milijonov dinarjev, kar 
je za 46 % več kot lani. Od te vsote 
bo tri milijarde 250 milijonov porab
ljenih za gospodarske ter ena mili
jarda 632 milijonov za negospodar
ske investicije. Investicije v gospo
darstvu bodo v industriji porabljene 
za nadaljevanje oziroma za dovrši-
tev začetih rekonstrukcij, v kmetij
stvu za pospešen razvoj živinoreje, 
vinarstva ter za dograditev mlekar
ne, v gradbeništvu za nabavo novih 
prevoznih kapacitet, v trgovini za 
povečanje in modernizacijo trgovin 
na drobno ter za dograditev skladi
šča za živila, v gostinstvu in turiz
mu za dograditev hotela in za re
stavracijo za družbeno prehrano ter 
za modernizacijo nekaterih obratov 
V obrti bodo investicijska sredstva 
potrošena za povečanje zmogljivo
sti, zlasti pa za zidavo obrtnih cen
trov in servisnih obratov ter za na

bavo strojev in orodja. 
Negospodarske investicije pa so 

namenjene takole: za šolstvo 180, 
za prosveto in kulturo 32, za zdrav
stvo in socialno skrbstvo 130, za te
lesno vzgo jo 72, za komunalne ob
jekte 277 in za stanovanjsko izgrad
njo 940 milijonov dinarjev. 

Sredstva občinskega investicij
skega sklada bodo letos znašala 312 
milijonov dinarjev, od tega bode 
27 milijonov porabili za poravnavo 
nekaterih starih obveznosti. Sred
stva občinskega stanovanjskega 
sklada, ki jih bo možno črpati v le
tošnjem letu pa bodo predvidoma 
znašala 690 milijonov dinarjev. Ker 
pa je bilo 341 milijonov dinarjev 
angažiranih že lani, ostane za letoš
nje leto razpoložljivih še 349 mili
jonov. Ta denar pa bi se naj porabil 
takole: 231 miljonov za gradnjo sta
novanj, 33 milijonov za komunalne 
investicije ter 85 milijonov za po
slovne lokale. 

Skrb za borce 
v nede l jo j e fbila v Mozi r ju 

občinska konferenca organizaci je 
Z v e z e borcev , ki so se j e ude l e 
žili številni delegat i in gostje. 
Občinski o d b o r Z v e z e b o r c e v p o 

vezu je deset osnovnih organiza
c i j , v katere j e vKljučeno nad 
tijsoč šest s to č lanov, iver pa j e 
bil o o b m o č j e Z g o r n j e b a v m j s k e 
dodine res zibetuta ^partizanstva, 
j e na terenu še prece j ljudi, k i 
imajo p o g o j e za sp re j em v č lan
stvo. 'iem:u b o d o p r inodn je leto 
posvet i l i v e č pozornost i . 

Pr i obč in skem o d b o r u j e za
h tevno n a l c g o opravl ja la komis i 
j a za o t roke padl ih bo rcev , ki j ih 
j e na o b m o č j u moz i r ske obč ine 
77. Ot roc i p r e j ema jo inval idski 
dodatek in p o m o č v drugih OBLI
kah. Vsi se lahko redno šolajo. 
Po leg te komis i j e j e pri o b č i n 
skem odboru delala tudi komis i ja 
za zbiranje zgodovinskega gradi 
va. Uspelo j i j e , da s o zbrali Ž I V 
l jenjepise vseh, k i so padl i v na 
rodnoosvobod i ln i borbi , zaporih 
in taboriščih. P o d o b n o d e l o j e 
opravl ja la komis i ja za spomen i 
ško vars tvo, ki j e ugotovi la , da 
še 79 g r o b o v in grobišč ni u re je 
nih. V teh grcibovih j e p o k o p a n o 
skoraj šest s to bo rcev . V le toš
n j e m letu namerava jo g r o b o v e 
urediti in za vse t o de lo b o d o i>o-
t reboval i 20 mi l i jonov diriarjev. 

Komis i j a za b o r c e j e preskrbela 
nekater im b o r c e m stanovanje, j i m 
omogoč i l a zdravljenja, letovanja, 
v le tošnjem letu pa b o poskrbela 
tudi za to, da ibodo vsi zdravniško 
pregledani . 

Na OBČIRLSKI konferenci s o še 
posebej razpravljal i o pros lav l ja 
nju 20. ob le tn ice vstaje Jugos lo 
vanskih na rodov in se domeni l i , 
da b o osrednja pros lava v H o m u 
PRI Radmir ju . 

R. Z . 

V Kozjem 
dve veseloigri 
v zadn jem času se j e v K o z j e m 

zelo poživela ku l tu rno prosvetna 
dejavnost . Pre teklo nede l jo j e 
kul turno umetn i ško druš tvo » B o -
hor« iz Koz jega upr izor i lo v e s e -
loiigro »Jirga Buto len« ali »Tr i 
dni d i rektor« . Upr izor i tev j e l epo 
uspela in prebivalc i Koz jega so 
igralce nagradil i s pr is rčnim 
ap lavzom. 

V nede l jo pa j e Delavski ode r 
» S v o b o d ^ « Cel je uor izor i l vese 
lo ig ro »Šes tero mušket i r jev«. T u 
di to pot j e bila dvorana nabi to 
polna in preb iva lc i Koz jega so se 
od pr ikupnih mladih cel iskih 
igra lcev poslovi l i z žel jo, da bi 
še kdaj prišli mednje . 

Poštovanje v Braslovčoh 

Prejšnji ponede l jek j e šola v 
Bras lovčah o b p o m o č i Društva 
nri ja tel jev mlad ine org.-mizirala 
o t roško maškarado, ki j e bila zelo 
prisrčna. Skozi trs?, k i e r so se 
zbrali domala vsi domačini , so se 
vrstile skuninice ckusno o p r e m 
ljenih malih sem. Pri t em se j e 
r.okazala vsa domiselnost braslo'".'-
ških mamic , k i so svo j im m a l č 
k o m želele pri jetno vesel je . Za 
d o b r o v o l j o so skrbeli trije har
monikar j i . P o konČPTii Dovorki so 
maškare odšle v okusno o p r e m 
l jeno sobo, kjer so j ih pogost i le 
č lanice Društva pri jatel jev mlad i 
ne s p e c i v o m in čajem. Najb<)liše 
ma.ske so bi le nagrajene. P r v o 
nagrado j e dobi la do.-niselna Pika 
Nogavička . 

TEČAJI Z A GOSPODINJE 
V VELENJU 

Društvo za napredek gospodinj
stva v Veleniu si je v novi osnovni 
šoli lepo uredilo kuhinjo. Tako ima 
po dolgih letih čakanja le pogoje, 
da bo lahko pričelo delati. V naj
krajšem času bo pričelo kar s tremi 
tečaji. 

Protestno zborovanje 
Pretekli teden j e b i lo v K o z j e m 

protes tno zborovan je prot i t r ag ič 
n i m d o g o d k c m v K o n g u . Na z b o 
rovanju, ki ga j e organizirala 
kra jevna organizaci ja Socia l i s t ič 
ne zveze, se j e zbra lo nad petsto 
ljudi, ki so izražali n e z a d o v o l j 
stvo nad u m o r o m zakoni tega k o n -
goškega prlemiera Patr icea L u 
m u m b e . 

Z Lopate 
v Galicijo . . . 

Od Celja do 2alca je ravno 
polje... 

Z Lopate v Galicijo pa je gorje. 
Tam cesta ^občinska tretjega reda 
v popotnika trudnega žalostno 

gleda. 

Pred leti so jame na cesti zijale, 
oh dežju v njih žabe so v zboru 

regljale. 
Kotanje zasuli so, cesto zravnali, 
po njej se delavci so laže peljali. 

Spet cesta je slaba — skalovje 
na njo! 

Ob takem kamenju vse k vragu 
bo šlo. 

Naj občina celjska to cesto 
pregleda! 

Nikdar ne zasluži tretjega reda! 

Za dokumentacijo slika naj priča, 
da se ne laže Silvester z gališkega 

griča. 

Priprave za turistično 
sezono 

Na p o b u d o sveta za tur izem in 
gost instvo obč inskega l judskega 
odbora Mozi r je in okrajne gos t in
ske zborn ice Cel je j e b i l p red 
kratkim v Mozi r ju sestanek z 
vsemi gost inci z obmračja m o z i r 
ske o b č i n e . 

Na sestanku so na jveč govor i l i 
o pravočasnih pr ipravah za le toš 
njo turistično sezono. T e m u v p r a 
šanju b o ,potrebno posveti t i vso 
pozornost zlasti pa še letos, k o 
pripravlJ£\jo I. Turist ični teden 
Zgorn je Savinjske dol ine . O b č i n 
ski odbor b o v kra tkem imenoval 
posebno komis i jo , ki b o preg leda
la vse gost inske obra te v občini 
in dala napotke za odpravo n e 
pravilnosti . 

Uspeh krvodajdstva 

Pred 'dnevi j e v Cel ju zasedala 
republiška komisi ja za krvoda ja l 
stvo g lavnega odbora Rdečega 
križa Sl i ivcni je . P o m e m b n e g a 
srečanja s o se udeležil i tudi n e 
kateri predstavniki poli t ičnih in 
družbenih organizacij cel jskega 
mesta in prav tako predstavniki 
nekaterih ; de lovnih ko lek t ivov . 
Konfe renco so v Celju sklicali z 
namenom, da se p o g o v o r i j o o p r o 
blemih krvcidajalstva p rav v kra 
ju, kjer še možnost i za o d v z e m 
krvi n iso p o v s e m izkoriščene. 

Predsednik komis i je dr. Branko 
Stangl j e najprej ugotovi l , da se 
Sloveni ja p o kol ič in i odvzete krvi , 
k l jub temu, da j e na p r v e m m e 
stu v Jugoslavi j i še v e d n o n e 
uvršča m e d nekatere evropske 
države. V pre tek lem letu SD k r v o 
dajalci daroval i F>etnajst ton krvi , 
kar j e sicer vel iko, toda m e d 
okraji so še v e d n o prece j šn ie raz
like. Delne neuspehe pr ip isuje jo 
neenakomernost i akci j , ipomanj-
kan.iu organizacijskih in p r o p a 
gandnih sposobnost i , pa še neka
terim d m g i m vz rokom. 

Vel ike zasluge pri k rvoda ja l 
skih akci jah imajo nekateri p o 
žrtvovalni aktivisti Rdečega k r i 
ža, saj so marsikje sami o d g o v o r 
ni za pr ip ravo teh akci j . T o d a 
kl jub n j ihov im n a p o r o m krvi še 
vedno pr imanjkuje . Za to so na 
konferenci razpravljal i tudi % 
m.ožnostih za izpopolni tev konser -
viranja krvi . Drugi podatki pa so 
pokazali , da j e mera krvi , ki j o 
pri nas o d v z a m e j o enemu k r v o 
dajalcu precej nizka. Morda bi 
bilo prav, če bi se — k : t j e to 
v navadah tudi že v drugih d rža 
vah — mera pribl ižala po lov ic i 
litra, kar zdravju še ne škoduje. 

Na konferenci so spregovor i l i 
še o številnih p rob lemih krvod-a-
jalstva, hkrati pa sklenili, da bi 
dan krvoda ja lcev v le tošnjem letu 
praznoval i m e d t e d n o m Rdečega 
križa. 

Delo je šolska reforma 
Vedro se je smehljal, kakor 

vsak dan, ko ubira pot med 
šmarsko osnovno šolo in pisar
no občinskega ljudskega odbo
ra. »Vsekakor so učni uspehi v 
prvem polletju in situacija v 
šolstvu v redu«, sem pomislil 
ko sem ga takega opazil na 
križišču. Skoraj mi je hotel uiti 
pa sem ga le ujel za rokav, na
kar mi je tovariš JOŽE JAKOS 
referent za šolstvo šmarske ob
čine, v skopih besedah orisal 
delo prvega polletja: 

»Učnega osebja res nimamo 
preveč. Posebno na obrobnih 
šolah, kot so Vinski vrh. Slad
ka gora, Stojno selo, nam 
manjka učiteljev. Sicer pa smo 
letos že nekoliko bolj zadovolj
ni, ker je občinski odbor ure
dili vprašanje nagrajevanja 
Sol imamo 26, na katerih je 168 
oddelkov s 4907 učenci. Kar 
čedno število! Uspehi v prvem 
polletju so prav primerni: brez 
negativne ocene je izdelalo 
4035 učencev, torej 82,2 odstot
ka, kar je lep uspeh. Ce pa pri
štejemo še tiste učence, ki so 
izdelali pogojno z eno ali dve
ma negativnima ocenama, je 
uspeh 95,6 odstotkov; več v 
šmarskih pogojih skoraj ne bi 
mogli pričakovati. Gledanje na 
pogojno napredovanje, če take 
rečem, pa je zelo različno. Ne
kateri menijo, da otrokom s 
tem niso dosti pomagali, ker 
večina takih dobiva tudi letos 
negativne ocene, kar pa prav 
gotovo ne vodi k uspehu. Na 
naši šmarski šoli je v veliki 
meri tako. Seveda, so to le za
četni koraki in se tudi sami uči
telji še niso navadili na novo 
delo v šoli, če tako rečem. Šol
ska reforma je predvsem delo 
in uspehi so vsekakor širši, kot 
bi jih lahko ocenjevali samo z 
razponom petih številk. Življe
nje ne more biti utesnjeno v 
tako ozek kalup in učenci, če
prav v določenih smereh ne 
uspevajo najboljše, se v življe
nju lahko uveljavljajo, kar je 
praksa že večkrat potrdila. 
Osebno mnenje? Hm? je sko
mignil in se skoraj hudomušno 
nasmehnil. 

Delo je šolska reforma. To je 
dejstvo. Na šmarskih šolah, če
prav nimajo najugodnejših de
lovnih pogojev, ker je material
no stanje na šolah še zelo šib
ko, prizadevno delajo in zato 
uspevajo. Posebno so razgibali 
izvenšolske dejavnosti. Vseh "16 
pionirskih odredov se je vklju
čilo v veliko pionirsko tekmo
vanje. Tovariš Jakoš je polletno 
delo ocenil za uspešno in to je 

res. Tudi šmarski šolski odbcfri 
so se živo razgibali, kar pri
pomore k uveljavljanju šolske 
reforme. Predviden proračun za 
šole: 120 milijonov. 

»Kaj me jezi? Kaj me veseli? 
Težko je reči! Mirna kri: to je 
predpogoj za zadovoljstvo pri 
delu. V šoli-- učim, na občini 
uganjam administracijo, sicer 
pa še šmarski radio, pa mi ni 
pusto!« S. 

Z O B Č N E G A Z B O R A Z V E Z E B O R C E V V ŠENTJUR!U 

Usrednja proslava na Resevni 
Pred dnev i j e bi l v Šent jur ju občn i z b i r Z v e z e bo rcev , 

ki so se ga po leg 71 de lega tov osnovnih organizaci j Z v e z e 
b o r c e v šentjurske obč ine udeleži l i še p redsedn ik okra jne 
ga o d b o r a Z v e z e b o r c e v Ivan Kovačič-Efenka, predsednik 
ŠENTJURSKIE obč ine Peter Hlastec, sekretar občinskega k o m i 
teja Z v e z e komunis tov SreCko Pratnemer m drugi , 

Občn i zbor i osnovnih o rgan iza 
cij ZIVEZE bo rcev so pokazal i ve l i 
k o akt ivnost čianov/ /I,veze b o r 
CEV. Na C'bcnih zborih so le-t i raz
pravljal i o p rob lemih socia l i s t ič 
NE gradi tve, p c m o č i mlajš im, 
vzgoj i o t rok padlih- b o r c e v in ž r 
tev fašistečnega terorja, p r o b l e 
mih č lanov itd. V šentjurski o b 
čini de lu je zdaj osem osnovi i ih 
organizacij s 391 člani, k i p o s e g a 
j o na vsa pod roč j a d ružbenega 
dogajanja. 

Pri o b č i n s k e m o d b o r u Z v e z e 
b o r c e v j e v pre tek lem letu izred
n o pož r tvova lno d e l a l a ' komis i j a 

Slovo od Mlakarjeve 
mame 

Pred d n e v i s o na mes tnem p o 
kopal išču pokopal i Mlakar jevo 
m a m o , ki j e m e d v o j n o izgubi la 
štiri izmed pet ih otrok. 

Tako j p o okupa to r j evem v d o r u 
V naše ilu-aje j e ivilakarjeva m a m a 
z vsemi svo j imi o t roki začela p o 
magati na rodnoosvobodi ln i borbi . 
Leta 1942. j e v partizane odš lo 
vseh njenih pet •ciLrck in nekaj 
mesecev nato j e padel njen prvi 
sin Rudi . Hčerki A n g e l c o in 
Francko so ubil i rafali brzostrelk, 
k o sta se pred fašisti ko t žanjici 
zatekli NA nj ivo . K m a l u nato so 
ji ubili še četrtega otroka — sina 
Toneta , ki so ga prej zvezanega 
in izmučenega vodi l i p o I,.cški 
dolini . 

Mami pa so ̂ prizadeli še eno 
boleč ino . Upepeli l i so ji domač i jo , 
ker so vedel i , kako ve l iko j i p o 
meni . P o vo jn i j e Mlakar jeva nr.\-
ma z ed in im preživielim s inom — 
1 rancem prišla v Cel je in tu tudi 
pred dnev i umrla. 

Ni m n o g o imen, ki bi bila sve t 
lejše zapisana na žr tveniku naše 
l judske revoluci je , kot j e ime 
Mlakar jeve m a m e . Vsi se ji za 
njeno ve l iko l jubezen in žrtve za
hva l ju jemo in j i že l imo miren p o 
čitek v svobodn i s lovenski zemlji . 

za vars tvo o t r o k padl ih b o r c e v in 
žrtev LASISTIJUIIKIGA terorja, KI sJir-
bi za '±0 OI,ROIV. L-evetiiiitruietiet 
teli mlad ih i juo i se soia aia bijio-
kuvuiii, s reuujm in VISOKIH s«,jtiah, 
DRUGI pa s o ostaii na d'C.macijaa 
svoj in startiev. Vsi ti MI^ai l jud 
j e so' za druzPo vel ikega PVANTNA. 
KER BI mora l i oni oiti VZIJ-'s.'a ARU-
gi mladini M ker na žaiust včasih 
ni talco — j e komisi ja z anlteto 
z vprašanji o nj ihovin pjgit/Jin 
na svet živl jenjskih p o g o j e v , p r o -

n imive podatke , r-o.^azalo se je , 
da so d-islej p r e m a i j s.^rbai.i za 
pol i t i čno in mura ino rast teh l ju 
di. Nekateri m e d nj imi n a m r e č 
ne na jde jo p rave po'ti, da bi se 
vkl juči l i v nase družbeno ž iv l j e 
nje in tem b o t reba pomagat i . 

Težke p r o b l e m e j e reševala tudi 
komisi ja za zaposlovanje , p r e k v a 
l i f ikaci jo in kval i f ikaci jo d e l o v n e 
sile. V večini p r i m e r o v v p o d j e t - , 
j ih s icer niso imeli posebnih t e 
žav, k l jub t e m u pa b i b i lo prav, 
če b i pr i gospodarskih organiza
ci jah ustanovil i komis i je za b o r 
ce, ki 'bodo skrbele za uve l j av l j a 
nje p rav ic nekdanj ih bo rcev . 
Hkrat i s o predlagal i tudi s is temi
zac i jo posebnega de lovnega m e 
sta pr i obč in i — za de lo z bi>rci 
in v o j n i m i invalidi. 

Na o b č n e m zboru so se odločDi 
še za centralno pros lavo 20. o b 
letnice vstaje jugos lovanskih na
rodov , ki JO b o d o praznoval i na 
Resevni skupaj z bo rc i iz cel jske 
obč ine v počast i tev us tanovi tve 
p rve cel jske čete. 

O B Č N I Z B O R G A S I L C E V 

Pred d n e v i j e imelo gasils-ko 
druš tvo v K o z j e m svoj redni letni 
občini zbo-r. Druš tvo j e e n o n a j 
boljš ih v šmarski občini in je 
prav v prete 'klem letu d c s e g l o 
naj lepše uspehe. Razvese l j ivo je , 
da ima to druš tvo v svoj ih vrstah 
m n o g o mladine, žena in pionir jev. 
Sklenili p a so, da b o d o tudi pr i 
hodnje le to pcsvet i l i na jveč p o 
zornosti požarni prevent iv i in d-i 
b o d o v druš tvo vkl juč i l i še v e č 
mladine. 

Na cesti nisi sam 
Torej pozor! Pri vožnji s kolesom bo

dimo prLsebni, koncentrirajmo svoje 
misli na vožnjo in prilike na cesti. 

Oglejmo si tabelo nezgod po letih sta
rosti v letu 1960 za LRS: 

Zato pomnite! Pri vožnji s kolesom 
upoštevajte tudi leta starosti in se za
vedajte, da ste vsako leto manj spretni. 

PRI VO>NI" s kolesom lahko naredimo 

nešteto napak, s katerimi kršimo pra
vila cestnega prometa, ali pa se kljub 
na videz pravilni vožnji podajamo v ne
varnost. 

ZAVIJANJE V LEVO 

Ker vozimo po desni strani desnega 
cestišča, prečkamo pri vsakem zavijanju 
v levo celotno cesiišče. S tem prekrižamo 
pot vsem tistim, kj vozijo za nami in 
onim, ki vozijo proti nam. Ene in druge 
moramo pravočasno obvestiti o naši 
nameri, zato je nujno, da to pravoč{TI»no 
nakažemo z roko. 

Toda kljub temu, da se večina kole
sarjev ravna po tem pravilu, naredijo 
c/jenem grobo napako s tem, da se ne 
prepričajo, če je za njimi morda kakšno 
vozilo tako blizu, da voznik kljub na
kazanemu .signalu ne bi mogel več reagi
rati. Pomnite torej! Zavijanje na levo 
je dolg proces in ga ne morete opraviti 
na zadnjih nekaj metrih pred križiščem. 

Prepričani smo, da ne bo odveč, če 
opišemo potek zavijanja v levo v posa
meznih fazah: 

1. Pravočasno cca. 20 m pred zavojem, 
potem ko ste zmanjšali brzino, se ozrite 
nazaj in presodite situac'jo. Ce ugoto
vite, da ni nobenega vozila tako blizu, 
da bi vas pri zavijanju ogrožalo, tedaj 

2. nakažite z iztegnjeno roko v levo. 

da boste začeli zavijati. 
3. V tem trenutku se postopoma pri

bližujete sredini ceste tako, da jo do
sežete tik pred križiščem, nato 

4. pa nadaljujete zavijanje v stransko 
cesto, medtem k« še vedno z iztegnjeno 
levico nakazujete smer. 

Pri tem pa se morate prepričati, če 
je tudi pred vami cesta prazna. Ce ni, 
potem se ustavite na sredi ceste tik pred 
križiščem, ter počakajte, da odpeljejo 
nasproti prihajajoča vozila. 

Statistični podatki nam povedo, da je 
bilo v letu 1959 zaradi nepravilnega za
vijanja 11 -smrtn'lh nezgod, 171 telesnih 
poškodb in 41 nesreč z materialno škodo. 

Na križiščih pa veljajo še naslednja 
pra\nla: 

1. Ce ureja promet na križišču milič
nik, mora kolesar brezpogojno upošte

vati njegove znake. 
2. Ce je miličnik obrnjen s hrbtom ali 

licem proti kolesarju, tedaj je cesta za 
kolesarje zaprta. 

5. Ce je nrlličnik obrnjen z bokom 
proti kolesarju, pomeni, da je za kolC' 
sarja cesta odprta. 

Pri tem pa pomnite! Prednost imajo 
vsa ona vozila, ki ne zavijajo. 

Na cesti niste sami, a poleg tega ste 
najpočasnejši med vozili. Na križiščih, 
kjer ne usmerja promet niti miličnik niti 
semafor, bodite posebno previdni. Pred
vsem morate vedeti, da razlikujemo dvo
je vrst križišč in sicer križišča enako
pravnih cest, tedaj velja desno pravilo, 
to se pravi, da imajo prednost vsa tista 
vozila, ki prihajajo z vaše desne strani. 
Vo-zila, ki so naši levi, imajo prosto pot 
čez kržišče šele tedaj, ko smo ga mi 
zapustili. Ce pa smo pred križiščem na 
cesti, ki nima prednosti, tedaj moramo 
vedeti, da imajo vsa vozila, k; prihajajo 
z naše leve ali desne pred nami pred
nost, ne glede na to ali vozijo narav
nost ali pa zavijajo. 

Da nima cesta, na kateri ste, pred
nost", nam pove za to določeni znak (rde
če obrobljeni trikotnik z rumenim po
ljem), ki stoji na desni strani pred kri
žiščem. 
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T E L E S N A V Z C 0 7 A I N Š P O R T 
Z OBČNEGA Z B O R A A D K L A D I V A R 

Široko zaledje mladih 
Za predsednika je spet izvoljen tov. Fedor Gradišnik 

Obračun za jubdllejn-o, dese to l e 
t o samostojnega dela atletskega 
druš tva Kladivar , dos le j n ima 
pr imere . Prepolna d v o r a n a d r u 
š tvenega doma , uspešna bi lanca 
ter jasna perspekt iva in p o v e z a 
nost s ce lo tn im d r u ž b e n o po l i t i č 
n i m doga j an j em terena, -to so 
značUnosU, 'kd bi j ih lahko zapi 
sali v u v o d poroč i l a . C e kdajkol i 
prej ne, po t em j e p r a v ta zbor 
pokazal , da d ruš tvo tudi lani ni 
nazadovalo , pa čeprav ni ime lo 
predsednika in četudi se j e bor i lo 
z p r emnog imi t e ž a v a m i Slo j e 
naprej in tako spet o svo j i l o n e u 
radni nas lov absolutnega d r ž a v 
nega prvaka . Razen zagrebške 
Mlados'ti j e bil K lad iva r edini , 
k i j e imel v finalu v seh skupin 
ek ipnega prvenstva d r ž a v e v s e 
s v o j e ek ipe . Ce s o mošk i , p r e d 
v s e m zaradi ok rn jene pos t ave n e -
kolilko zatajili, pa m o r a m o dati 
p o l n o pr iznanje atletinjam. Stalna 
povezanos t z mladino , to j e b i lo 
geslo , k i s o ga pri s v o j e m de lu 
uresničeval i . T u j e t reba iskati 
tudi začetke uspehov; tu in pa v 
množ ičn i osnov i . Tr is topedeset 
akt ivnih p r iv ržencev kral j ice 
športa j e b i lo dovol j m o č n o zale
d j e za kval i te tno. se lekci jo . 

S v o j o na jveč jo m o č j e ko lek t iv 
cel jskih at le tov pokazal p rav v 
ek ipnih , t ekmovanj ih . Talko j e 
č lanska vrsta osvoj i la v finalu 
pe to mesto, ženske s o b i le druge, 
mlajši mladinc i p rav tako drugi. 
Najviš j i nas lov pa so osvoji l i sta
rejši mladinci in mladinke . Ti r e 
zultati najbol j z g o v o r n o d o k a z u 
j e j o , da j e druš tveno de lo v 
g l a v n e m s lonelo na mladih l judeh. 
Zlasti v iden vzpon pa j e bil d o 
sežen pr i ženskah, za kar j e imel 
na jveč zaslug tov. Fedo r Grad i 
šnik. 

Člani in č lanice cel jskega K l a -
divarja so lani nastopile na sto 
e n e m tekmovanju , o d tega na pet--
najstih mednarodnih , 34 zveznih, 
deset ih republiških itd. D o m a so 
imeU šestintrideset nas topov. U s 
pešno b i lanco športnega dela pa 
kaže jo še naslednje š tevi lke: člani 
Kladivar ja so osvoj i l i 53 republ i 
ških in 24 državnih prvenstev, 
razen tega so dosegli enajst d ru -

Fedor Gradišnik 

štvenih, štirinajst republ iških in 
deve t državnih rekprdov. V držav_ 
ni reprezentanci pa j e sode lova lo 
osemnajs t č lanov , oz i roma č lanic . 
In k o n č n o lanskih o l impi j sk ih 
iger v R i m u se j e udelež i lo pet 
t ekmova lcev . C e j e bila udeležba 
cel jskih at letov in atletinj na 
t ekmovanj ih v d rug ih krajih p a 
tudi v tujini v e d n o ix>lnoštevilna 
in uspešna, pa s m o v Cel ju lani 
pogrešal i več j ih pr i redi tev. Zlasti 
j e č u d n o to, da na jmočnejš i atlet-
siki ko lek t iv v državi ni bi l o r g a 
nizator niti enega mednarodnega 
tekmovanja . T o j e napaka, ki se 
ne sme ponov i t i ! 

Z e l o zanimiva j e tudi analiza 
rezultatov, k i so j ih atleti in at le
tinje dosegli v posameznih diisci-
plinah. Ce p o g l e d a m o najprej 
mK>ške v id imo , da so nazadoval i 
v tekih na kra tke proge, da pa s o 
dosegl i i z redno s topnjo v tekih na 

800 in 1500 m . T e k a na 5 in 10 
t isoč me t rov sta še v e d n o s labo 
zasedena. P rav tako j e Kladvar 
izgubil p r ima t v tekih čez nizlke 
ovi re . V teku na 200 me t rov čez 
ov i re pa sploh ni imel tekmovalca . 
V skokih se stanje b is tveno ni 
spremeni lo ; razvese l j ivo j e le to, 
da se j e pr i skoku o b palici 
zmanjšala razlika m e d najbol jš i 
mi in ostalimi. Za mete lahko r e 
č e m o , da stagnirajo, v kop ju pa 
so bili doseženi ce lo slabši rezail-
tati. 

Ženske so v v seh discipl inah, 
razen pri ikrogli, ]epo napredovale . 
Zlasti razvesel j iv j e napredek v 
teku na 800. me t rov . 

K o t rečeno, pa letošnji občn i 
občn i zbor A D Kladivar ja ni p o 
m e m b e n samo zaradi dosežkov na 
špor tnem področ ju , t emveč tudi v 
odloči tv i , d a b o v pr ihodnje znova 

delal atletski svet , v ka te rem pa 
n iso samo aktivni tekmovalc i (ki 
p o številu prednjači j o ) , t emveč 
tudi zaslužni atletski delavci in 
zastopniki gospodarskih ter d ruž
benih organizaci j . T a k o si j e d ru 
š tvo znova zagotovi lo p o m e m b n o 
in nujno p o v e z a v o s t e renom in 
ž iv l jen jem na njem. Druš tvo j e 
namreč del n j egove celote , zato 
ne m o r e živeti l očeno . 

Na le tošnjem zJboru pa se j e k o t 
močan imperat iv pojavi la zahteva 
p o pok l i cnem trenerju. Tako , kot 
j e š lo d o zdaj, k o j e ce lo tno delo 
s lonelo na trenerj ih-amaterj ih, 
res ne m^ore iti v e č naprej . 

Ta jne vo l i t ve so dale pričaiko-
vane rezultate, zlasti pa v tem, 
da so člani izrekli ve l iko zaupnico 
tovarišu Fedor ju Gradišniku in 
ga izvolil i za svo jega predsednika. 

M, B . 

Uspela smučarska prireditev 
V P O Č A S T I T E V P O H O D A Š T I R I N A J S T E D I V I Z I J E 

V počast i tev pohoda Štirinajste 
d iv iz i je j e okra jna komis i ja za 
smučanje izvedla v nede l jo na 
Paškem K o z j a k u (vrh Visoko) 
t ekmovan je v s la lomu. Pr i redi tev 
so združili z l e p o pros lavo, na k a 
teri j e predsednik smučar ske k o 
misi je Franc Lužn ik govor i l o p o 
hodu Štirinajste d iv iz i j e na Šta
je rsko . Pros lava p a j e bi la zd ru 
žena še z e n i m sp>ominskim da tu 
m o m . T o č n o pred sedemnajs t imi 
leti, v noč i o d 18. na 19. f eb ru 
arja, j e n a m r e č divizi ja p rav tu 
prebi la okupator jev o b r o č in 
krenila p r e k o Pake na Graško 
goro in Šentvid. 

Smučarska pr i redi tev j e bila 
skrbno pr iprav l jena ih p rav tako 
b rezh ibno izvedena. Tud i ude lež 
ba (55 t ekmova lcev ) j e bila za 
dovo l j iva . V r e m e j e b i lo t e k m o 
v a l c e m iz redno naklonjeno, p rav 
tako snežne razmere. 

STRELCI 
MOZffiSKE OBCINE 

Vi : PODALI OBRAČUN DELA 
Pred kratk:m je bila v Mozirju kon

ferenca tamošnjega Občinskega strel
skega odbora. Iz poročila o delu te orga
nizacije, ki ga ie podal predsednik Ja
nez 2agar, je bilo očitno, da deluje na 
območju mn^irske občine osem strelskih 
družin, ki štejejo 409 članov. Lani so na 
novo ustanovili družini v Šmihelu nad 
Mozirjem ter v Smartnem ob Dreti. Delo 
strelskih organizacij v preteklem letu ni 
b lo najboljše. Družine so bile preveč 
toge. Delo ni bilo načrtno. Med najslab
še družine sodi ona v Gornjem gradu. 
Za slabo delo strelskih družin so precej 
krivi odbori, del odgovornosti za tako 
stanje pa nosijo tudi druge krajevne 
organizacije, ki so posvečale strelstvu 
premalo pozornosti. Delegati pa so po
vedali, da imajo veliko težav še zaradi 
pomanjkanja strokovnih kadrov. Po 
mnenju drug'h pa bi ta okolnost ne 
smela predstavljati ovire pri delu, saj 
je na tem terenu veliko število rezerv
nih oficirjev, ki so poklicani in dolžni, 
da pomagajo strelskim organizacijam. 

Po zelo izčrpni razstavi so sprejeli 
načrt dela, fci posveča posebno skrb 
organizacijski utrditvi strelskih družin, 
nadalje delu s pionirji itd. Strelske or
ganizacije bodo aktivno sodelovale tudi 
pri proslavljanju 20-letnice revolucije. 

Na konferenci 9o izvolili nov občinski 
odbor, za njegovega predsednika pa spet 
tov. Janeza Žagarja. Ob zaključku kon
ference še majhna slovesnost, pri ka
teri je zastopnik Okrajnega strelskega 
odbora Celje Ivan Cokan podelil pred
sedniku in tajniku Občinskega odbora 
sliki s posvetilom v znak priznanja za 
uspešno delo v preteklem obdobju. 

-er 

Pet sto me t rov d o l g o p rogo , ki 
j e imela pri 140 metr ih višinske 
razlike 42 vratic, j e postavi l tov. 
Drago Zadravec . T e k m o v a l c i pa 
so se v članski in mladinski sku
pini odrezal i takole: 

Č L A N I : 1. Uršič (SD Celje) 47.1, 
2. L isec (SD Celje) 56.3, 3. Dolenc 
(SD Novinar , Ljubl jana) 56.5, 4. 
V e b e r (Žalec) 66.8, 5. P. Cetina 

V nede l jo popo ldne so dali n o - , 
gometaši cel jskega že lezničarske-
ga k luba d o b r o lekc i jo Ol impu, 
č lanu s lovenske conske l ige. R e 
zultat 6:1 v korist Celja p o v e v e 
l iko, na vsak način pa to, da so 
bili železničarji dosti bo l j u č inko 
viti . Razen tega pa so zmagovalc i 
prekašali svo jega nasprotnika še 
v tehniki igranja. 

K e r j e to že drugi poraz Olinfipa 
v pri jatel jskih tekmah v le toš
n j em letu, se vprašujemo, kako 
se Gaberčani sploh pr ipravl ja jo 
na začetek spomladanskega dela 

OLIMP - SPET IZGUBIL 
tekmovanja , ki b o o d njih zahte
val iz redno borbenost , srčnost in 
prav tako učinkovi tost . 

K L A D I V A R : B R A T S T V O 13:2 
Moš tvo , ki j e e n o nede l jo pre j 

na d o m a č e m , hrastniškem igrišču, 
p remaga lo Ol impa s 3:2, j e to n e 
del jo dož ive lo v spodapu s K l a -
d ivar jem p ravo katastrofo. Gost je 
res n i so bili dorasel nasprotnik in 
so bUi lahko samo vesel i , da j e 
n j ihov vratar samo trinajstkrat 
pobra l ž o g o iz lastne mreže . 

(SD Celje) 68.0 itd. V tej skupini 
j e ugodno preseneti l D o m i n k o 
Uršič, j e zmagal z ve l iko p r e d 
nostjo. 

M L A D I N C I : 1. Z u p a n č i č (SD 
Novinar) 54.3, 2. P. Ros ina 65.0, 
3. P. Henč ič 73.5, 4. M . Rosina 
74.5, 5. Meznar ič (vsi SD Celje) 
86.2 itd. 

PARTIZAN CELJE - ZMAGOVALEC 

RokometaSi celjske garnizije JLA so v 
nedeljo prinravili turnir, na katerem so 
nastopila št'ri moštva. Dve od teh je dal 
Partizan Celje mesto, po eno Partizan 
s Polul ter prireditelj. 

V izlrčilnem tekmovanju Je ekipa JLA 
premagala drugo moštvo celjskega Par
tizana s 15:?, zatem pa prvo možtvo Par
tizana iz mesta Polule s 20:15. v odlo
čilni tekmi pa je Partizan Celje mesto 
odpravil moštvo JLA s f?:?. 

Med strelci na gnl se je najbolj od
likoval Jelič (JLA). ki je dosegel trinajst 
golov, drugi je bil Goršič (Polule) de
vet, tretja pa Franc in Peter Hribernik 
s po osem itd. 

Streljanje 
SD »BARNKO IVANUS.. 
ŠE NADALJE V VODSTVU 

Na pobudo Občinskega strelskega od
bora v Celju se je pred kratkim začelo 
občinsko ligaško tekmovanje v streljanju 
z zračno puško. Po drugem kolu prven
stva je stanje na tabeli naslednje: SD 
Branko Ivanuš, SD Tempo, SD Kovinar 
Štore, SD Avtoobnova, SD Ivo Lola Ri
bar in SD Ingrad. Med posamezniki pa 
je še zmeraj na čelu najboljši Polde 
Tržan. 

Lepo darilo 
za uspešno delo 

s t re lska družina » B o h o r « v P re -
vorju j e ena najmlajših v c e l j 
skem okraju. V g lavnem so njeni 
člani mladinci in pionirji . V m a 
ter ialnem pog ledu spada med ti
ste, ki v blagajnah nikol i n imajo 
p reveč denarja. 

Člani te družine so v sobo to 
zveče r pripravil i l epo pros lavo na 
čast dvajset le tnice l judske r e v o 
luci je . T o pros lavo s o izkoristili 
tudi člani Okrajnega strelskega 
odbora , ki so družini prinesli v 
dar d v e zračni ' in eno maloka l i -
b r sko puško, ki so bi le nabav l j e 
ne s sredstvi Okra jne zveze pr i 
ja te l jev mlad ine ter Okrajnega 
sindikalnega sveta. Tega darila so 
se mladi strelci zelo razveselili , 
zato so obljubil i , da b o d o delal i še 
bol j pr idno. 

O b zakl jučku pros lave so si vsi 
skupaj ogledal i še f i lm » K a k o sem 
postal s t relec«. 

I. P. 

Celjski kontrasti 

» D V A N A J S T O D S T O T K O V « - v številkah 
V zadnji številki našega 

lista smo obširno poročali o 
pobudi Občinskega ljudskega 
odbora Celje, po kateri naj 
bi delovni kolektivi sodelo
vali pri sofinansiranju neka
terih komunalnih in ostalih 
objektov družbenega standar
da. Kot smo napisali že pred 
enim tednom je akcija do
segla svoj namen in pokazala 
pripravljenost delovnih ko
lektivov pri reševanju naj
nujnejših problemov družbe
nega standarda. 

Na anketo, ki jo je razpi
sal ljudski odbor, med indu
strijskimi in nekaterimi dru
gimi večjimi podjetji celjske 
občine, je odgovorilo sedem
najst kolektivov. Od teh se le 
kar dCiCt kolektivov odločilo 
da bo v skupni obeinski sklad 
prispevalo predvidenih dva
najst odstotkov sklada skup
ne porabe. To so kolektivi 
Celjskega tiska, Ingrada, 
Celjske opekarne, Etola, Ope

karne na Ljubečni, LIP Sa
vinje, Veležitarja, Aera, Met
ke in Avtobusnega prometa. 
Ostali kolektivi so se spričo 
stanja odločili za manjše pri
spevke od štiri do deset od
stotkov sklada skupne po
rabe. 

V celoti pa so se vsi ti ko
lektivi skupaj odločili prispe
vati v občinski sklad 110 mi
lijonov 600 tisoč dinarjev v 
letošnjem letu. 

Anketa je zajela tudi pri
pravljenost kolektivov pri so-
fipansiranju gradnje Srednje 
tehnične šole. Tako je že zdaj 
kolektiv Žične obljubil pri
spevek v višini 400.000 di
narjev, LIP Savinja 1.5 mili
jona. Tovarna emajlirane po
sode 2,5 ter železarna v Što-
rah 2 milijona dinarjev. M i 
mo tega pa bodo za to šolo 
prispevali še določen znesek 
sklada za kadre kolektivi V r 
vice, Opekarne Ljubečna in 
Celjske opekarne. 

N O V A I M E N O V A N J A 

Na predlog komisje za imenova
nje direlitorjev sta oba zbora Ob
činskega ljudskega odbora v .Cel ju 
potrdila imenovanje tov. Jurija 
Klanjška za direktorja trgovskega 
podjetja »Avtomotor« v Celju ter 
tov. Tugomerja Vogo za direktorja 
v Železarni Store. 

Razen tega so imenovali občinsko 
komisijo za popis prebivalcev, za 
njenega predsednika pa podpred

sednika ljudskega odbora Bena 
Krivca. Na predlog sveta za grad
bene in komunalne zadeve je ljudski 
odbor potrdil še imenovanje občin
ske urbanistične komisije. In konč
no odborniki obeh zborov so glaso
vali tudi za imenovanje upravnega 
odbora novoustanovljene občinske 
Delavske univerze v C e l j u . 

A V T O B U S N A Č A K A L N I C A 
Te dni so na celjski avtobusni po

staji ob Ulici XIV. divizije začeli 
postavljati temelje za prvo pokrito 
čakalnico za potnike, lii se preva
žajo z avtobusi. 

TEČAJI Z A F O T O A M A T E R J E 

Foto kino društvo Celje bo v mar
cu in aprilu priredilo foto tečaj za 
začetnike. Pismene prijave spreje
ma društvo, ki ima svoje prostore v 
Cankarjevi ulici številka 11. O za
četku tečaja bodo prijavljenci obve
ščeni pravočasno. 

Razen tega bo društvo sprejema
lo tudi informativne prijave za na
daljevalni B tečaj. Zadnji rok za 
prijavo v obeh tečžjih pa je 5. ma
rec. 

K R O H I K / ^ M E S R E 
PADCA S KOLESOM 

Kari Završnik s Polzele je padel s ko
lesom in si pretresel možgane. — Franc 
Dolar iz Levca pa je pri padcu s kole
som dobil notranje poškodbe. 

v PREPIRU 
je Antonijo Hrnčič iz Založ pri Polzeli 
poškodovala soseda z udarcem po glavi. 

ZLOM NOGE 
Pri padcu sta si zlomila nogo Jože Ri

bič iz Prebolda in Marija Kavčič iz Per-
, novega pri Zalcu. 

Z VLAKA JE PADEL 
V Storah je padel z vozečega vlaka 

Jože Lipovšek iz Kosfrivnice. Nezavest
nega so prepeljali v bolnišnico. 

V PRETEPU 
sta jih dobila po glavi Marija Kodela iz 
Uniš pri Ponikvi in Savo Sretenovič iz 
Celja. 

NESREČE PRI DELU 
Anton Plavčak je v Uonački gori vozil 

les iz gozda. Pri tem je prišel pod voz 
in si zlomil desno roko. Dobil pa je tudi 
druge poškodbe. — Franc Kokovnik iz 
Arje vasi pa si je pri delu zlomil levo 
nogo. 

O B Č I N S K A D E L A V S K A 
U N I V E R Z A 

Ljudski odbor celjske občine je na 
zadnji seji sprejel sklep o ustano
vitvi občinske Delavske univerze. 
Ustanovitev samostojnega občinske
ga zavoda je bila nujna spričo pre-
osnove Okrajne delavske univerze. 

P R I P O R O Č A M O . . . 
Tako imenovani Pantnerjev 

most čez Savinjo je že v takem 
stanju, da se človek zanj res 
boji, da ga bo odnesla že malo 
večja voda. To pa bi bil zelo 
hud udarec za prebivalce Za
grada in Pečovnika. zlasti pa 
še za šoloobvezne otroke z le
vega brega Savinje. Ce bi nam
reč voda porušila most, potem 
bi morali otroci z drugega bre
ga Savinje opraviti do šole na 
Polulah izredno dolgo pot. Mo
rali bi iti do mesta in preko no
vega mostu na Breg ter od tam 
do šole. Takšna je perspektiva 
če vprašanje Pantnerjevega 
mostu ne bo rešeno v dogled-
nem času. Zato priporočamo 
preventivne ukrepe, da ne bo 
pozneje prepozno. 

v času od 11. do 18. februarja 1951 je 
bilo rojenih 19 dečkov in 30 deklic. 

Poročili so se: 
Blaž Kojc, delavec, in Silva Peštaj, 

uslužbenka, oba Iz Creta. Vlado Vodnik, 
delavec iz Zagrada, in Katarina Rakit-
ničan, delavka iz Creta. 

Umrli: 
Anton Krajšek, upokojenec iz Celja, 

star 58 let. Marija Hauptman, upoko
jenka iz Jagnjenice, stara 68 let. Franc 
Bertoncelj, uslužbenec iz Celja, star 56 
let. Peter Bals, otrok iz Šmohorja, star 
10 me.secev. (Milan Kresnik, otrok iz 
Rimskih Toplic, star 1 dan. Anton Prah, 
stekloslikar iz Topol, star 20 let. 

K O M I S I J A Z A U S L U Z B E N S K E Z A D E V E P R I O K R A J N E M 
L J U D S K E M O D B O R U CELJE 

r a z p i s u j e 
de lovno mes to 

K A T A S T R S K E G A REFERENTA 
v Katastrskem uradu Celje. 

Pogo j i : srednja s t rokovna izobrazba z ustrezno prakso. 
Interesenti naj v loži jo p ismene ponudbe z navedbo kval i f i 
kaci je in dosedanje zaposl i tve v 15 dneh p o ob jav i na Okrajni 

l judski o d b o r Celje. 
Okrajni ljudski odbor Celje 

Komisija za uslužbenske zadeve 

Nogomet med tednom: 
CELJE : M A R I B O R 3:1 

Pred obračunom dela 
O K R A J N E G A S T R E L S K E G A O D B O R A 

J U T R I P O P O L D N E S E B O V D V O R A N I N A R O D N E G A 
D O M A Z A C E L A R E D N A L E T N A S K U P Š Č I N A O K R A J N E 
G A S T R E L S K E G A O D B O R A C E L J E . 

Strels tvo v ce l j skem okraju ne 
predstavl ja samo najpopularnejš i 
in najbol j množični šport, t em
več po svoj i vsebini izrazito pa -
tr iot ično organizaci jo . 

Na o b m o č j u cel jskega okraja 
dela poleg okrajnega še osem o b 
činskih strelskih odborov , ki p o 
vezuje jo 87 družin. V njih pa j e 
6.690 č lanov. Med tem, k o je b i lo 
še 1959. leta v okraju 68 družin, 
j ih j e zdaj že za 28 ods to tkov več . 
Pri ustanavljanju novih družin 
so na jveč napravil i v šmarski o b 
čini, saj so lani dobili kar šest 
novih organizaci j . Za štiri so p o 
večal i š tevilo strelskih družin v 
celjski občini . V ostalih obč inah 
pa so na n o v o formiral i po na jveč 

d v e družini, le v laški so ostali 
pri starem. 2 e iz tega se vidi, da 
so nekateri občinski strelski o d 
bor i znali pr is luhnit i po t rebam 
za ustanavljanje novih družin. 

V z p o r e d n o s t em se j e veča lo 
tudi š tevi lo č lanov . O d 5.i25 v 
1959. letu je š tevi lo strelcev in 
strelk v lanskem letu naraslo za 
1.565. V g l avnem j e šel ta porast 
na račun novih družin, le v m a n j 
ši meri pa so poveča l i š tevilo č l a 
nov v obstoječih družinah. 

Okrajni strelski odbo r j e v e č 
krat na svoj i seji razpravljal o 
v logi in uvel javl janju občinskih 
strelskih o d b o r o v in strelskih 
družin. Velja pribiti, da so v g lav 

n e m vse organizaci je delavne. 
Dosti manj pa j e takih, ki se pri 
s v o j e m delu še niso znašle. O d 
stotek takih v okra jnem meri lu 
ni velik, niti bistven, drugače pa 
se nedelavnost družin odraža na 
terenu. Anal iza sektorskih k o n f e 
renc j e pokazala, da so občinski 
odbor i pri izvajanju akcijskih na
log sposobni in aktivni, n imajo 
pa do ločene načrtnosti in širine. 
Zraven tega pa j im , vsaj v g l av 
nem, manjka še zadostna p o v e z a -
nd&t z vodstvi svoj ih organizacij 
in preko njih z vsemi člani. V nj i 
h o v o korist pa je treba povedat i 
tudi to, da so občinski strelski 
odbor i mladi in ne preveč izku
šeni. P remalo p o m o č i pa j im j e 
nudil tudi okrajni strelski odbor . 
M n o g o k j e leži odgovornos t za d e 
lo le na nekaterih članih. 

Poseben p rob lem, s kater im se 
organizaci je in nekateri občinski 
strelski odbori ukvar ja jo že več 
let, j e vprašanje f inančnih sred
stev. Še zmeraj je nekaj družin, 
ki navzl ic veliki prizadevmosti o d 
born ikov , životar i jo, ker pač n i 

majo na razpolago niti m in ima l 
nih sredstev. 

Na splošno j e ocena dela strel
skih organizacij v minu lem letu 
zadovol j iva . Zvezno t ekmovan je 
okrajnih in občinskih strelskih 
odbo rov ter družin je vzbud i lo 
vsesplošno razgibanost. Zato tudi 
uspeh pri t ekmovanju ni izostal. 
Prav zato gre priznanje v o d s t v o m 
strelskih organizacij in obč insk im 
odborom, ki so ob sodelovanju in 
pomoč i okrajnega odbora glavni 
nosilci tega uspeha. Ve l iko pr i 
pravl jenost so organizaci je p o k a 
zale tudi v nabiralni akciji za p o 
m o č alžirskim o t rokom, saj so 
člani zbrali bl izu d v a mil i jona 
dinarjev. 

Eno osnovnih dosedanj ih p o 
manjkl j ivost i j e še zmeraj opaziti 
v nezadostni povezanost i o b č i n 
skih strelskih o d b o r o v z ostalimi 
dn jžbeno pol i t ičnimi organizaci 
jami . T o stanje bo treba p : p r a -
viti. saj so ravno poli t ične o rga 
nizacije v e d n o in povsod pokazale 
največ razumevanja za delo in 
p rob leme strelskega športa. 



O B 7 A V E m O G L A S I 
GLEDALIŠČE 

MALI ODER 
SLOVENSKEGA LJUDSKEGA 

GLEDALIŠČA CELJE 
Zaradi bolezni v ansamblu je prestav

ljena premiera Žmavčeve drame »Rok 
in Lea« na torek, 28. februarja 1961 ob 
19.30 uri. 
Torek, 28. febr. ob 19.30 — Janez Zmavc: 

Rok in Lea. Krstna predstava. Izven 
abonmaja. Vstopnice so v prodaji. 

Četrtek, 2. marca ob 19.30 uri — Janea 
Zmavc: Rok in Lea. Izven. Vstopnice 
so v prodaji. 
Predstavi bosta v foyerju gledališča. 

SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE 
CELJE 

Sobota, 25. febr. ob 19.30 uri — Lefilie 
Stevens: Zakonski vrtiljak. Gostovanje 
v Braslovčalu 

Nedelja, 26. febr. ob 10. uri — Štefan Ka-
lišnik: Ozka špranja za sonce. I. ne
deljski dopoldanski abonma, 
ob 15.30 ur: — Leslie Stevens: Zakonski 
vrtiljak. Izven. Vstopnice so v prodaji 
po znižanih cenah. 

Sreda. 1. marca ob 19. uri — Leslie Ste
vens: Zakonski vrtiljak. Gostovanje v 
Petrovčah. 

Petek, 3. marca ob 15. 30 uri — Leslie 
Stevens: Zakonski vrtiljak. II Šolski 
abonma. 

Sobota, 4. marca ob 20. uri: Gledališki 
ples v vseh prostorih Narodnega doma. 
Začetek programa ob 20.30 uri. Vstop

nice prodaja gledališka blagajna ali pa 
se lahko rezervirajo telefonično na št. 
29-60. 

Nedelja. 5. marca ob 15.30 uri — Leslie 
Stevens: Zakonski vrtiljak. Gostovanje 
v Zrečah. 

OBVESTILA 

NTERNIRANCEM OBČINE 2ALEC 

V nedeljo, 5. marca 1961 bo imela sek
cija internirancev pri občinskem odboru 
Zveze borcev v Zalcu redni občni zbor 
ob 9. uri v dvorani Hmeljarskega doma 
v Zalcu. 

Vabimo vse internirance občine Žalec, 
da se občinskega zbora 5. marca 1961 ob
vezno udeleže. Nasvidenje! 

Sekcija internirancev 
pri občinskem odboru 

Zveze borcev Žalec 

STANOVANJA 

ZAKONCA brez otrok iščeta sobo v me
stu ali bližnji okolici. Za uslugo ši
vam. Ponudbe na upravo lista pod 
KROJAČ. 

ZAPOSLENI delavki dam stanovanje in 
hrano za pomoč v gospodinjstvu. Na
slov v upravi lista. 

OPREMLJENO sobo v Celjn za eno leto 
iščem. Po želji plačam vnaprej. Lahko 
dam tudi večje posojilo. Naslov v 
upravi lista. 

DIJAKA in dve mlajši moški osebi vza
mem na stanovanje. Naslov v upravi 
lista. 

ODDA se soba 25 m' parket, pripravno 
izključno za pisarno ali skladišče za 
manufakturo ali galanterijo. Celje, Ki
dričeva 4, prej Leskoškova ulica. 

OPREMLJENO sobo s posebnim vhodom 
nujno rabim. Vplačam vnaprej ali dam 
nagrado. Naslov v upravi lista. 

RAZPISI 

DELAVSKA UNIVERZA IN DRUŠTVO 
STENOGRAFOV IN STROJEPISCEV V 

CELJU-
razpisujeta vpis v naslednje tečaje: 
1. Začetni stenografski tečaj 

Pogoj za vpis je uspešno končana 
osnovna šola. Prednost pri vpisu 
imajo zaposlene osebe. Tečaj bo 
dvakrat tedensko v popoldanskem 
času. Začetek meseca marca. 

2. Nadaljevalni stenografski tečaj 
Pogoj za vpis je uspešno končan 
začetni stenografski tečaj odnosno 
ustrezno znanje stenografije. Pred
nost pri vpisu imajo zaposlene ose
be, ki žele izpopolniti tehniko pi
sanja. Tečajnikom bodo posredovana 
tudi osnovna poglavja iz pravopisa, 
pravorečja in osnov korespondence. 
Tečaj se j e že začel in j e prostih 
le še nekaj mest. 

3. Nadaljevalni strojepisni tečaj 
Pogoj za vpis je uspešno končan za
četni strojepisni tečaj oziroma daljšu 
praksa. Prednost pri vpisu imajo 
zaposlene osebe. Tečajnikom bodo 
posredovana tudi osnovna poglavja 
iz pravopisa, pravorečja in lOsnov 
korespondence. Tečaj bo dvakrat te
densko v popoldanskem času. 

Za vpis v vse tri tečaje j e treba izpol
niti |)rijavnico, ki j o dobe interesenti v 
upravi Delavske univerze, Malgajeva 
ULIFII 4. Zadnji rok za prijavo j e 28. feb-

riiar 1961. 

R A Z N O 

ČISTIM strokovno sadno drevje. Do
pise na upravo lista. 

RDEČO denarnico sem izgubila v soboto 
okoli U. ure popoldne v Ljudskem 
magazinu. Proti nagradi jo vrnite na 
naslov: Kroflič Ljudmila, Stanetova 15, 
Celje. 

RENAR MARIJA, natakarica iz Celja, 
Prešernova 2, preklica jem in obžalu-* 
jem žaljivke izrečene proti RATEJ 

OLGI, a»lužbenki iz Celja, Gregor
čičeva 3 in se zahvaljujem, za odstop 
od tožbe. 

Sadna drevesnica >MIROSAN« Petrov-
če. Vam nudi vsak delavnik od 7. do 
15. ure po zelo ugodni ceni eno in dvo
letne sadike jablan, hrušk, visenj, če
šenj, breskev, sliv ter sadike črnega ri
beza za vrt in sadne plantaže. 

RAZPRODAJA 
Hotel Evropa Celje razprodaja v po

nedeljek, dne 27. 2. 1961 s pričetkom ob 
7. uri zjutraj za splošni družbeni sektor 
in od 8. ure dalje za zasebni sektor rab
ljene sode različnih velikosti, gostinske 
mize, stole, kuhinjsko opremo, zaboje, 
steklenice itd. po zelo ugodnih cenali. 

Podpisani D. F. prosi prizadete šoferje 
na progi Celje-Planina, katere je žalil 
s člankom v Celjskem tedniku, ker j e 
vsebina neresnična. 

PRODAM 

LIGUSTER za ograjo vrtu in parku na
prodaj. Ribič Peter, Vojnik. 

SPALNICO kompletno, oreh, poceni pro
dam. Naslov v upravi lista. 

HISO ob glavni cesti Šentrupert—Letuš, 
30 arov zemlje (njive), prodam. Naslov 
v upravi lista. 

POCENI prodam hišo z inventarjem, sa
dovnjakom, vinogradom ter nekaj goz
da. Zgajner Marjan, Mariborska 174, 
Celje. 

OGRODJE zidanega štedilnika in sobno 
kredenco prodam. Cesta na Dobrovo 6". 

KOZOLEC šestokenski, prvovrsten ja-
bolčnik in jabolka v Zalcu naprodaj. 
Naslov v upravi lista. 

ŠTEDILNIK levi, dobro ohranjen, vzidan, 
prodam. Naslov v upravi lista. 

ZELO dobro ohranjen zidan štedilnik 
ngcdno naprodaj. Borovšak, Ljubljan
ska 6 III. Celje. 

PRODAM dobro ohranjen TELEVIZIJSKI 
APARAT znamke »RIZ« (Philips) po 
ugodni ceni (130.000 din). Informacije v 
računovodstvu »Manufakture«, Celje 
Cankarjeva ulica 1. 

KUP I Ml 

Kozolec dvojnik z 8 okni kupimo ta
koj. Ponudbe poslati na upravo lista. 

KINO 

KINO UNION 
27, 2 . - 2 . 3. 1961 »BURNA LETAT, 

ameriški Csc film 

KINO METROPOL 
27. 2 . - 2 . 3. 1961 »ILIJA MUROMEC«, 

ruski barvni Csc film 

MATINEJA ^ 
Dne 26. 3. 1961 »GORA«, 

ameriški barvni VV film 

GIMNAZIJA CELJE - ŠOLSKI K I N O 
Dne 25. in 26. 2. 1961 »LAŽNI KAPETAN€, 

nemški film 
Predstave v soboto ob 16. uri ter v ne

deljo ob 10. in 16. uri. Vistopaina 
enotna 20 dinarjev. 

DPD »SVOBODA« CELJE -
MLADINSKI KINO 

Dne 25. in 26. 2. 1961 »NE ČAKAJ N A 
MAJ«, slovenski film 

Predstave v soboto ob 15. in 17. uri ter 
v nedeljo ob 10., 15. in 17. uri. 

KINO DPD »SVOBODA« -
ŠEMPETER V SAVINJSKI DOLINI 

Dne 25, in 26. 2. 1961 »MLADA K R A 
LJICA«, ameriški barvni Csc film. 

UredničtTo Celje, Titov trg 5 -
poštni predal 16 — telefon 25-23 la 
24-23 - nprare; Celje. Trg V. kon 
gresa 3 — poštni predal 152 — tele 
fon 23-75 in 30(W - Tekoči raču« 
pri Komaaalai banki Celje 603-7» 
1-656 — izbaj« ob petkih - letna 
aaroćiuna polletna 400, (etri 
leta« 200 din looaemstvo 2.400 

POMIAEZBA Mevilka 30 DTO 
ROKAMI« ^rai^mt* 

Na xxxilagi sklepa upravnega odbora Želeczame Store 

r a z p i s u j e 

komisdja za ^>rejemanje in odpovedovanje delovnih razmerij pri DS Ž e l e z a r n e 

delovno mesto 

tehnični direktor 
Pogoj: fakultetna izobrazba metaluirške ali strojne stroike z najmanj 5 letno PRALFESO, 

ali pa višja šola enake stroke z 1 0 letno praflcso na vodilnih delovnih mestih v go

spodarskih organizacijah. 

Interesenti naj pcžljejo lastnoročno napisane prošnje z obširnim življenjepisom do 

1 5 . marca 1 9 6 1 v kadrovskem oddelku Železarne Store. 

K O M U N A L N O P O D J E T J E 
J A V N E N A P R A V E 

C E L J E 

SPREJME V SLUŽTO 
2 DELAVCA ZA ODVOZ SMETI IN 
VEČ ČISTILCEV (ČDSTILK) ZA ČIŠ

ČENJE ULIC. 
DELO P O UČINKU. 

PRIJAVE SPREJEMA UPRAVA P O D 
JETJA, Z IDANŠKOVA 18 . 

UPRAVNI ODBOR 
VZGOJNEGA ZAVODA CELJE 

r a z p i s u j e 
delovno mesto 
1. KUHARICE 

Pogoji: kvalifikacija in najmanj 
dveletna praksa. 

2. HIŠNIKA 
Pogoji: nekvalificiran, vešč ravna

nja s centralno pečjo. 

Za obe mesti je na razpolago 
opremljeno samsko stanovanje. 

Plača po Uredbi o plačah tehnič
nega osebja v javnih ustanovah. 

Ponudbe pošljite na naslov: 
VZGOJNI ZAVOD CELJE 

o b v e s t i l o 
O B V E Š Č A M O , DA SO se ZDRUŽILE KMERTDJSKE ZADRUGE Z O. j . , 

DN ISICER: 

KMETIJISKA ZADRUGA BRASLOVČE 
KMETIJ 'SKA ZADRUGA GALICIJA 
KMETIJSKA ZADRUGA GOMILSKO 
KMETIJSKA ZADRUGA G R I Ž E 
KMETIJSIKA ZADRUGA PETROVCE 
KMETIJSKA ZADRUGA POLZELA 
KMETIJSKA ZADRUGA PONIKVA PRI ŽALCU 
KMETIJSKA ZADRUGA PREBOLD 
ICMEBIJSKA ZADRUGA SEŠČE 

KMETIJSKA ZADRUGA ŠEMPETER V SAVINJSKI DOLINI 
KMETIJSKA ZADRUGA T A B O R 
KMETIJSKA ZADRUGA TRNAVA 
KMETIJIS^KA ZADRUGA VINSIKA GORA 
KMETIJSKA ZADRUGA VRANSIKO 
KMETIJSKA ZADRUGA ŽALEC—CJOTOVLJE 

V NOVO KMETIJSKO ZADRUGO » S A V I N J S K A D O L I N A « S SEDE
Ž E M V ŽALCU. 

N O V A ZADRUGA P R E V Z A M E V S E OBVEZNOSITI BIVŠIH ZADRUG 
OD 1. JANUARJA 1 9 6 1 DALJE. R E D N O P A ZAČNE POSLOVATI OD 
1. M A R C A NAPREJ. 

V S E M POSLOVALCEM IN POSJOVNIM PRIJATELJEM ŽELIMO V 
SODELOVANJU Z NOVO ZADRUGO POLNO USPEHOV. 

Uprava 
K Z »Savinjska dolina« 

2alec 

Pojasnilo 
K O N E C INSKEGA LETA S M O NA PRITISK NAŠIH KHIENTOV IN 

IZ KONKURENČNIH RAZLOGOV MORALI POPRAVITI PRODAJNE K O N D I 
CIJE IN SICER NA 4 'PROCENTNI RABAT, FCO KUPEC IN EN PROCENT 
SUPERSKONTA. K E R TI POPUSTI PREJ NISIO BILI ZAPOFPADENI V NAŠIH 
KALKULACIJAH, S M O MORALI KALKULACIJE KORIGIRATI (V SKLADU 
Z U R A D N I M LISTOM F L R J ŠT. 2 7 OD 6. V I I I . 1 9 6 0 ) . S TEM SO SE 
CENE POVIŠALE ZA 3 D O 5 PROCENTOV, V ISTI VIŠINI PA JIH V R A Č A M O 

N A Š I M K U P C E M V OBLIKI NOVIH KONDICIJ. 

T O DEJSTVO SO UGOTOVILI TUDI ZVEZNI, OKRAJNI IN OBČINSKI 

TRŽNI INŠPEKTORJI O B PRILIKI PREGLEDA V N A Š E M PODJETJU, DNE 

18. FEBRUARJA 1 9 6 1 . 
Kolektiv »METKA« Celje 

KOMISIJA ZA IMENOVANJE DIREKTORJEV PRI ObLO CELJE 

r a z p i s u j e mesto 

upravnika podjelia 
za promeit s prinesenim blagom, premičninami in neprimičninamd 

»POSREDNIK« v Celju 
Pogoj i : srednja strokovna izobrazba z nekaj let prakse na vodilnih po

ložajih ali visokokvalificiran trgovski delavec s prakso na vodilnih 
delovnih mestih. 

Kandidati naj vlagajo kolkovane prošnje na komisijo za imenovanje di
rektorjev pri ObLO Celje do 4. 3. 1961. 

Iz prošenj naj bo razvidno dosedanje službovanje kandidata. K prošnjam 
naj prilože še prepis zadnjega šolskega spričevala in potrdilo, da ni 

zoper njih uveden kazenski postopek. 

K O M I S I J A Z A S K L E P A N J E I N O D P O V E D O V A N J E 
D E L O V N I H R A Z M E R I J 

PRI PODJETJU » V O D O V O D « ŽALEC, SEDEŽ ŠEMPETER, RAZPISUJE 
NASLEDNJA DELOVNA MESTA: 

1. TEHNIČNA PRIPRAVA DELA 
2. FINANČNI KNJIGOVODJA 

NASTOP SLUŽBE TAKOJ ALI P O DOGOVORU. O S E B N I DOHODEK P O DO
GOVORU, PREDNOST POD TČ. 1. I M A J O 

gradbeni ali strojni tehniki. 
ZADNJI ROK PRIJAVE 2 8 . FEBRUAR 1 9 6 1 . 

Sindikalna podružnica Okrajnega ljudskega odbora Celje sprejme 

v honorarno zaposlitev za čas od 1. maja do 31. oktobra 1961 

ekonoma 
za sindikalni počitniški dom v Selcah. 

Pismene ponudbe z potrebnimi podatki j e dostaviti na naslov: 

SINDIKALNA PODRUŽNICA PRI OLO CELJE, najpozneje do 5. marca 

tega leta. 

K M E T I J K S E Z A D R U G E , G O S P O D A R S T V A , G O S T I N S K I 

O B R A T I I N I N D I V I D U A L N I P R O I Z V A J A L C I — P O Z O R ! 

AGROINVESTPRODUKT — MARIBOR, PREJ K P P Z 
MARIBOR, PARTIZANSKA CESTA 6, V A M NUDI P O UGODNIH CENAH: 

1. PRVORAZREDNI DREVESNI MATERIAL VSEH SORT, NA RAZNIH 
PODLAGAH; 

2 . PRVORAZREDNI TRSNI MATERIAL, VSEH SORT; 
3 . ENODNEVNI PIŠČANCI IN RAČKE, VSEH P A S E M ; 
4 . POHANCE. 
Z A CENJENA NAROČILA se PRIPOROČA KOLEKTIV. 

AGROINVESTPRODUKT — MARIBOR 
PARTIZANSKA CESTA 6, TELEFON 3 0 - 8 8 

RAZPIS 

K O M I S I J A ZA RAZPIS MEST DIREKTORJEV PRI O B Č I N S K E M LJUD

S K E M ODBORU ŽALEC RAZPISUJE NA PODLAG 2 1 . ČLENA Z A K O N A O 

PRISTOJNOSTI OBČINSKIH I N OKRAJRIIH LJUDSKIH ODTX>ROV IN N J I -

NOVIH ORGANOV (URADNI LIST F L R J , ŠT. 5 2 / 5 7 ) V ZVEZI Z 5 8 . ČLE-

AX>M U R E D B E O KMETIJISKIH ZADRUGAH ( U R A D N I LIST F L R J , ŠT. 

1 8 / 5 8 ) MESTO 

direktorja 
Kmetijske zadruge »Savinjska dolina« v Žalcu. 

POGOJI : SREDNJA, VIŠJA ALI VISOKA STROKOVNA IZOBRAZBA IN 
PRAKSA V KMETIJSKEM ZADRUŽNIŠTVU. 

KOLKOVANE PROŠNJE S PRILOŽENIMI DOKAZHI O STROKOVNI I Z 
OBRAZBI IN PRAKSI JE TREBA POSLATI O B Č I N S K E M LJUDSKEM O D 
BORU ŽALEC NAJKASNEJE D O 1 0 . M A R C A 1 9 6 1 . 

K O M I S I J A Z A R A Z P I S D I R E K T O R J E V P R I O B Č I N S K E M 
L J U D S K E M O D B O R U M O Z I R J E 

RAZPISUJE MESTO 

upravnika 
GOSTIŠČA » T U R I S T « V G O R N J E M GRADU 

POGOJ: VISAKOKVALIFICIRANA M^OČ Z GOSTINSKE STROKE Z NAJMANJ 
3-LETNO PRAKSO NA VODILNEM MESTU, ALI KVALIFICIRANA M O Č ISTE 

STROKE Z NAJMANJ 5-LEBNO PRAKSO. 
PROŠNJE KOLKOVANE Z 2 5 0 DIN, SPRIČEVALOM IN ŽIVLJENJEPISOM 

JE VLOŽIITI NAJKASNEJE D O 1 5 . MARCA 1 9 6 1 PRI 01:>ČINSKEM 
LJUDSKEM OD'BORU MOZIRJE. 

O B J A V A 
PODJETJE » M E S N I N E « CELJE OBVEŠČA POTROŠNIKE, D A PRODAJA 

v VSEH MESNICAH N A PODROČJU MESTA CELJE GOVEJE M E S O 
I . VRSTE P O 4 2 0 DIN ZA KG IN GOVEJE M E S O I I . VRSTE P O 380 , DIR. 
ZA KILOGRAM. 

P O D ANESO I I . VRSTE SE SMATRAJO SLEDEČI DELI: 
PODPLEČNA REBRA, TRDA REBRCA, VOZNO M E S O , PODPLEČNA 

BRŽOLA, VRAT IN M E S O OD BOČNIKOV. 
M L A D A PITANA GOVEDA D O STAROSTI D V E H LET IN B.ABY BEEF 

IZ NASLOVA NAČRTNEGA PITANJA I IN I A VRSTE, KATERIH NABAVNA 
CENA JE BISTVENO VIŠJA KOT OSTALI ŽIVINI PROSTE PROIZVODNJE, 
N U D I M O POTROŠNIKOM TAKO M E S O PO 4 4 0 DIN ZA KILOGRAM. 

V S E NAŠE POSLOVALNICE — MESNICE I M A J O NAD DOLOČENIMI 
VRSTAMI VIDNE CENIKE O VRSTAH IN CENAH M E S A . 

KOMUNALNO PODJETJE »OBNOVA« 
KOMISIJA ZA SKLEPANJE IN ODPOVEDOVANJE DELOVNIH RAZMERIJ 

razpisuje naslednja delovna mesta: 

1. 1 GRADBENEGA TEHNIKA — srednja gradbena tehnična šola z nekaj 
prakse 

2. 1 KALKULANTA - ANALITIKA, srednja šolska izobrazba, znanje 
kalkulacij in analize 

3. 2 KVALIFICIRANA PEČARJA 
4. VEC KVALIFICIRANIH KLJUČAVNIČARJEV 

5. VEC NEKVALIFICIRANIH DELAVCEV IN ZIDARJEV 

Nastop službe takoj ali po dogovoru. Osebni dohodki po tarifnem pra
vilniku. Ponudbe pismeno ali osebno na naslov: Komunalno podjetje 

>OBNOVA« Celje. Zidanškova 18/1. 
Pod 1. in 2. podjetje nudi v teku enega leta družinsko stanovanje. 
Razpis velja, dokler ne bodo vsa razpisana delovna mesta zasedena. 

Z A H V A L A 

O B BRIDKI IZGUBI MOJEGA DRAGEGA M O Ž A IN ATEIKA 

F R A N J O T A B E R T O N C U A 
SE PRISRČNO ZAHVALJUJEM V S E M , K I SO GA V TAKO VELIKEM ŠTEVILU 
SPREMILI NA NJEGOVI ZADNJI PATII TER M U DAROVALI VENCE. 

POSEBEJ SE ZAHVALJUJEM PREDSEDSTVU IN SINDIKALNI P O 
DRUŽNICI O Z Z CELJE, OKRA'JNEMU IN O B Č I N S K E M U ODBORU SINDI
KATA, KO'EI'.FLTIVU K Z »SAVINJSKA DOLINA« ŽALEC, ORGANIZACIJI Z K 
IN M N O Ž I Č N I M ORGANIZACIJAM ZA IZKAZANA SOČUSTVOVANJE IN 
P O M O Č . 

Žalujoča žena Marija, hčerka Nevenka 
in sorodstvo 



Prvi belec v Kongu-SLOUENEC 

Kongoške vaščanke pri mlačvi žita. Opravilo, kakršnega je videl 
pred sto leti naš raziskovalec Janez Klančnik. 

Kdo bi si mislil, da je bil prvi 
belec, ki je prodrl najdlje v po
rečje Srednjega Konga, Slovenec. 
To je bil Janez Klančnik katerega 
devetdesetletnico smrti smo poza^ 
bili 16. februarja letos. 

Odkritje Konga so vselej pri

pisovali belgijskemu raziskovalca 
Stanleyu. Ta predhodnik belgij
ske kolonizacije Konga je raziskal 
obširno področje porečja Konga v 
letih 1874 do 1877. Toda ko je 
Stanley odšel na pot, je bil Janez 
Klančnik že tri leta mrtev. 

Janez Klančnik, doma iz Dovja 
na Gorenjskem, je leta 1853 odšel 
v Afriko kot član spremstva misi-
onarja J. Možgana. Bil je spreten 
rokodelec, saj je obvladal več 
obrti. Deloval je v Srednjem 
Kongu med rodovi plemena Njam 
Njam, Nekaj časa se je ukvarjal 
kot trgovec s slonovino in pri tem 
prodrl zelo daleč v notranjost, 
kamor dotlej belci še niso prišlL 
Pozneje se je pridružil holandski 
ekspediciji Tine von Capellan. S 
svojim pionirskim delom se ni 
okoristil, tembolj pa so to storili 
drugi, zlasti Belgijci, ki so si poz
neje po raziskani stezi Janeza 
Klančnika utrli pot kolonialne 
oblasti v Kongo. 

Tako Kari Klančnik nima v 
Kongu spomenikov, kot ga ima 
poznejši kolonizatorski raziskova
lec Stanley, po katerem se ime
nuje mesto Stanleywille, kjer ima 
sedež vlada Lnmumbinih somi
šljenikov. 

Otročarije... 
Otroci se gredo vojsko... 

Prava reč . . . Otročarije . . . 

To je bilo od nekdaj, pa tudi 
bo. Od Grčnlandije do Rta 
Dobre nade, od San Francisca 
do Kamčatke. Kakšna sreča, da 
se gredo vojno le otroci. 

Da, da, ti otroci. Čudne so 
te otročarije, kadar se gredo 
beli otroci preganjanje črno 
prepleskanega, kadar se gredo 
ameriški otroci bradate Ca-
strovce (na sliki), kadar se gre
do »ravbarje in žcuidarje« v 
moderni priredbi: beli zoper 
črne, rdeči zoper rumene, ru
meni zoper vse... Ti otroci in 
njihove otročarije . . . 

Se spominjate dni, ko so se 
šli nekje Arijce zoper Zide, ko 
so se šli najprej s pipci, nehali 
pa so se s topovi. Ti otroci... 

RAKATA NA VENERO 

v prejšnji številki smo pisali o 
ruski vesoljski ladji, ki je vzbudila 
tolikšno prerekanje v svetu. Neka
teri so bili mnenja, da je v tej 
ogromni 6500 kg težki ladji človek, 
prvi človek, ki je poletel v vesolje. 
Kot smo že takrat podvomili v to, 
te novice niso bile osnovane. Ta ru
ski satelit je imel povsem drugačno 
nalogo. Raziskati je moral vse mož
nosti in okoliščine za podvig, ki ga 
lahko primerjamo s prvim ruskim 
umetnim satelitom, ki se je pred le
ti pognal na pot okoli Zemlje. 

Omenjenemu satelitu je pred dne
vi sledil drugi, prav tako velik in 
težak, Ko je ta vesoljska ladja, ki 
j o lahko mirno imenujemo »odskoč
na deska« za Venero, dosegla viši
no izven zemljine privlačnosti, se je 
na ladji z močno eksplozijo odrini
la v vsemirje manjša raketa, ki so 
jo ruski znanstveniki poslali proti 
Veneri, skrivnostni sestri naše Zem
lje v družini našega osončja. 

Zakaj na Venero? 
Zato ker je v tem času bila Vene

ra v najugodnejšem položaju za iz
strelitev rakete na njo. Pa vendar 
ni tako blizu, kot bi si naivhež 
predstavljal. Ce bi raketa letela na
ravnost, bi morala premagati 40 mi
lijonov kilometrov. Ker pa raketa le

ti v obliki loka, je njena pot toliko 
daljša. 

Venera je od nekdaj privlačevala 
pozornost astronomov. Nihče doslej 
še ni videl njene prave površine. 
Obdana je z debelim slojem obla
kov. Tako so mislili do nedavnega. 
Zdaj so učenjaki mnenja, da je pla
net Venera obdan z debelim slojem 
goste pare in da je njena površina 
vse prej kot prikladna za življenje. 

Bo ruska raketa, ki nosi s seboj 
številne instrumente in jo vodijo s 
pomočjo radijskih signalov, opravi
la svoje poslanstvo? Njeni aparati 
so prirejeni za preiskovanje Vene
rine atmosfere, težnosti in podobne
ga. Raketina radijska postaja naj bi 
te podatke posredovala svojim 
ustvarjalcem. Predvidevajo, da bo 
raketa prispela v območje Venere v 
mesecu maju. Počakajmo do takrat, 
če se ji ne bo poprej kaj pripetilo. 

Čvrst stoletnik 
Stevo Kuljanin, kmet i z Bra

dine v Bosni ima 104 let. Možakar 
j e še k r e p k o na nogah. Vsako n e 
del jo gre v sosednjo vas, k i j e o d 
daljena o d Bradine 8 k i lometrov . 
Z v e č e r se vrača. Tudi sluh ga ni 
zapustil, saj o b o ž u j e l ahko glasbo, 
časopise pa čita brez oča l . 

E D D I E N E L S O N 
!z B r č k e g a 

v Brčfcem živi 22 letni mlad^e-
nič, k i m u j e i m e Ediie Nelson. 
Njegov oče , k i j e bU lastnik k ina 
v B r č k e m , j e da l s v o j e m u s inu 
ime p o takrat izeLo popu la rnem 
p e v c u in f i lmskem igralcu. Vel iki 
zvezdnik j e ba je tako imenovan je 
z vese l j em odobr i l , Brčki Eddie 
Nellson j e zdaj štodenit — in r e 
zna peti. 

»Milijonarka« 
I Z G N A N K A IZ LJUBEZNI 

Uboga Zofka Lorenova! Z a č e l o 
se j e v Grčijii, kjier j e Car lo Pomti 
snemal f i lm »Strast pod bre5tii«. 
K o sta se zagledala, j e izbruhnila 
l jubezen na prv i pogled , p o l j u b in 
že sta odpo-ova la v Šv ico , da s e 
pomeni ta , kaj j ima j e storiti. 

Po t em sta se poroaila. V M e h i 
ki , čep rav nista šla tja. Poroč i l i 
so j u prek nam^estnikov. V Italiji 
j e nastal škandal. Car lo Ponti ^e 
bil obso jen kot bigami'st, ksr ni 
ločen o d svoije p r v e žene. V Italiji 
velja le cer:cven;ia poro'^a. 

V Italijo baje nimata v s topa? 
Preganjana l jubezen! Zofka je šla 
in 'Osvojila H o l l y w o o d , potem j e v 
Londonu zab'estela v »MMijonar-
ki« , kjer so ji ukradli bl'sere, t oda 
izven f i lmske v loge . 

Zof i ja LrCtrea, izgnanka zaradi 
l jubezni, ckradena v tujčni, toda 
še v e d n o j i za tolažbo ositanejo — 
mil i joni . 

S kamnom nad volka 
V o l k o v i v naši državi n i so r e d 

kost . N a j v e č j ih j e v Makedoni j i , 
Bosni , pa tudi na H r v a š k e m in v 
Sloveni j i j ih srečajo. 

V našem na jveč j em nac iona l 
n e m i>arku, k i obkroža biser pr i 
rodnih lepot Pl i tv ička jezera, s o 
pKDpadljivi bratci c e lo zaščitenL 
L e kadar se krvblioki p r e v e č r a z -
plod i jo , pr i redi jo nanje lov . 

Letos se j e zgod i lo nekaj zelo 
zanimivega. V a s Jezerce v zgor
njem delu P l i tv ičkih jezer j e zna
na tudi p o volčere j i . Pastirji, ki 
pase jo v se d o trde zime, se večkra t 

srečajo z nel jubimi sivcL T a k o j e 
tudi šes'tnagstletni Rade M i h a j l o -
vič pasel svo jo č r edo blizu vasi. 
Naenkrat so se o v c e začele plašiti , 
k o ntiednje p lane lačen vo lk . P o 
žeruh j e že popade l o v c o , k o j e 
pogumni pastir pobra l k a m e n in 
ga zalučal v zver. Zade l ga j e t ako 
dobro , da se j e v o l k zg rud i l R a d e 
je nato z is t im kaonnom trešči l 
lakotnika nekajkrat p o betici , 
dok le r ga n i čistio dotcdkel. P o 
gumni fant j e rešil o v c o in iker 
ni uporabi l strelnega orož ja , m u 
smrti zaščitene zver ine ne b o 
nihče očitaL 

Vzidane steklenice 
na strehah 

V H rvaškem Pr imor ju imajo 
ob iča j , k o sezidajo hišo, d a izpi -
j e j o zidarji s teklenico najbol jšega, 
s teklenico pa vz ida jo n a s l eme 
nove strehe. 

Dekliška vas 
Krariško selo v Bosni bi lahko 

imenoval i »dekl iška vas« . T a m j e 
nad šestdeset detdet p reko t r ide
set let starosti in samo trije n e 
oženjeni moški . Je to prirodni f e 
nomen? Ne. Fantje so padili v 
NOB. 

Poznaš svojo ožjo domovino? 

(Zgornja Sajvinjdka dol ina) 
Kdo je zgradil Nazarski grad, v 

katerem je zdaj lesno podjetje? 
Vovbražen i ? Celjski grofje? Ce rk 
vena gosposka? 

Kdo je bil lastnik dvorca v Re
čici? P l emič? Grof? Ško f? 

Kje so med vojno partizani gra
dili zasilno letališče? V Logarski 
dolina? V Radmir ju? Pri P o b r e ž -
j u ? 

Kje je bil dolgo sedež partizan
skih tiskam? V Letušu? V M o 
zirju? V Ho lmcu? 

K a j je bilo leta 1944 najpo
membnejšega v Ljubnem? Sedež 
IV. opera t ivne zone? Štab od reda? 
Kur i rska postaja? 

Kaj je bilo v Robanovem kotu 
med NOB? Gospodarska baza? 
Sedež X I V . d iviz i je? Partizanske 
bo ln ice? 

Kdo je leta 1945 zahrbtno na
padel partizansko bolnico »Nova 
Štifta« v Pod volov jeku? N e m c i ? 
Belogardis t i? Ustaši? 

K a j so odkrili v temeljih stare 
cerkve v Šentjanžu, ko so jo pre-' 
zidali? S-taroslovansko sel išče? 
Ke l t sko nase lb ino? R imske os tan
ke? 

PRAVILNI ODGOVORI 
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3.000-letno 
k u l t u r o Svet rešuje 

Pred tri tisoč leti in še več je ob 
Nilu vzcvetela veličastna kultura 
starih Egipčanov. Ob »svetem« Nilu, 
ki so ga Egipčani slavili kot bo
žanstvo, ker je s poplavami dajal 

ru OZN, da bi rešili te spomenike 
s področja, ki ga bo po zgraditvi 
jezu preplavila rjava voda Nila. Na 
sliki Izidin tempelj v Philah, ki je 
že zdaj do polovice v vodi. 

Izidin tempelj, ki je že sedaj vsako leto v vodi dosedanjega aku 
mulacijskega jezera pri Asuanu. 

Sončni mrk na Trojanah 
deželi rodovitnost, so nastala veli
častna svetišča, sijajni dvorci in 
spon:eniki. Kakor da so ljudje hoteli 
okititi dobrotvorno reko in se ji pri
kupiti. Vsako leto so Nilu žrtvovali 
žive device, Nil je bil tisti, ki je 
ustvaril pri Egipčanih kult Izide in 
Oz risa. 

Ko pa so v začetku drugega tisoč
letja nomadska arabs.ka plemena na
selila dolino ob Nilu, je bilo vedno 
manj hrane za ljudi, katerih število 
je naraščalo. Gigantski napajalni 
sistem, ki je mogel obratovati le 
v pogojih suženjstva, je p,ropadal. 
Puščavski pesek je vdiral na zele
nice n spreminjal cvetoče vrtove v 
puščavo. 

lujci so Egipt razvili v zadnjih 
dveh stoletjih le toliko, kolikor je 
bilo potrebno za njihovo korist. Jez 
pri Asuanu je zadoščal komaj za 
razsežna bombažna polja, elektrika 
s centrale pa za promet in skrom
no industrijo. Zdaj pa, ko gradi 
Egipt s pom.očjo Sovjetske zveze 
gigantski jez, so v nevarnosti šte
vilni spomeniki 30C0-letne kulture. 
Egipt ne zrrore vseh stroškov, zato 
mu pomagajo druge države v okvi-

»Fičo« je tekmoval z Luno, ki se 
je preteklo sredo zjutraj »namenila« 
prekriti dober del zlatega Sonca. Na 
celjskih ulicah sva srečavala šolar
je, ki so s počrnelimi šipami zapu
ščali zamegljeno mesto. Ko sva za
pustila meje mestne občine, nama 
je na cesti p'-oti Ljubljani razmero
ma toplo fetrua'-sko sonce prijetno 
grelo v hrbet. Kazalci na uri so ka
zali čas, ko bi naš hladni trabant — 
Mesec že moral načeti žarečo plo
skev sonca. Kos šipe sva okadila s 
svečo in vžigalnikom kar v avtu. Ko 
sem p'-vič nekje pri Peirovčah po
gledal skozi črno šipo, je Soncu že 
manjkal mali del, kakor da bi otro-

•čič odgriznil veliki medeni pogači 
prvi grižljaj. 

Savinjska dolina se je kopala v 
soncu in nič se še ni poznalo, da bi 
veličastnemu izviru svetlobe in to
plote karkoli manjkalo. Vzdolž ce
ste so stali ljudje s šipami in očali 
P'-ed nosom. Otroci, žene, km.etje. . 

Franček je vneto pritiskal na plin 
in me ljubosumno gledal, saj sem 
kot njegov sopotnik lahko opazoval 
vse faze, kako se temno lunino telo 
VSe bolj zajeda v žareče Sonce. 

Pri Vranskem, ko cesta zavije v 
klance skozi sotesko vsekano v hri
be, se nama'je Sonce skrilo za tem
ne gmote hribov. Zdaj je bil »fičo« 
tisti, ki je dobil nalogo, da nas pri
pelje na Trojane še pravi čas in od 
koder sva si obetala najlepši raz
gled na nebo. 

In res. Ko sva se zaustavila na 
dvorišču slovitega gostišča in poku
kala skozi šipo, si je Mesec privo
ščil že polovico Sonca. Toda če si 
pogledal s prostim očesom, sicer sa
mo za hip, je Sonce še vedno sijalo 
v svoji polni okroglini. Predmeti so 
po rjuvkastosivih tleh metali ostre 
sence. Le nekaj sva opazila, da je 
postalo hladneje in menda ne samo 
zastran višine Trojan. To naju je 
vzpodbudilo, da sva »mrknila« mi

mo številnih gostov in natakaric na 
stopnišču v gostinski prostor. 

Kot Mesec Sonce, tako sva tudi 
midva pospravljala vsak svoj ko
šček pečenice in kozarec modre 
frankinje. Vmes pa sva hodila na 
prag in skozi šipo opazovala boj ne
besnih teles, boj teme in svetlobe. 

— Se en konjak, — je zahteval 
gost ob pultu. — Držim se navo
dil . . . — 

— Navodil? Kakšnih navodil? — 
— Kaj ni bilo v tisku in radiu to

plo priporočeno, da je treba gledati 
sončni mrk okajen skozi šipo? — 

Ta, le za malenkost spremenjena 
navodila, so sprožila salvo smeha v 
točilnici... 

Pogled skozi okno... Sence dre
ves so na travniku bile le še slabot
ne in nejasne. 

Sip na stopnišču pred gostiščem 
je bilo premalo za vse. Podajali smo 
si jih na posodo. Krajček Sonca je 

bil zdaj že čisto ozek. Interesantno 
je bilo gledati tudi okolje. Svetloba 
je pojenia'a. nebo ie postalo temno-
sivo, osvetljeni zidovi niso več ža
reli. Bili so mlečno bledi, toko ne
kako kot vse drugo, tudi naši obra
zi. Barve niso bile več take, kot na
vadno, bolj motne in nedoločene. 
Sen'-e so bile bledikave kot so kdaj 
v jasni roči, ko sveti polna Luna. 
Ne vem, če je bilo res, toda imel 
sem vtis. da je na pok-ajino legla 
čudna tišina. Cez kla.ier ni hrume
la, kot po navadi, nep'et'-gana vrsta 
vozil. Vsi so se na poti ustavili in 
opazovali vrhunec rrrka, ki je bil 
le malenkost manj koi popoln tudi 
pri nas. 

Objela me je v'zija ZemUe čez 
nekaj milijonov let... Sonce bo š'b-
ko, niegova moč bo opeša'a. Taka 
bo tedaj njegova svetloba. Bo še da
jala pogoje življenju? 

Proč s tem. Zaenk'at tega strahu 
še ni. Pogled mi je ujel postavnega 
fanta, ob njem brhko natakarico, ki 
sta stisnila glav in gledala skozi 
eno šipo. Vsi znaki so kazali, da 
utegneta tudi ona dva nekam mrk-
niti. 

KoHko ljudi bo ta sončni mrk 
združil? Začelo se bo novo življenje 
kot je začel na nasprotni sUani po
časi rasti krajček zatemnjenega 
Sonca... 

Cim bolj sva se bližala Ljubljani 
tem močneje je sijalo Sonce. Vse tja 
do Črnuč, kjer je v »klasični« ljub
ljanski megli mrknilo vse, tudi Son
ce, ki je zdaj že neokrnjeruj potova
lo po nebesa. ' J. K-

LEGENDA K SONČNEMU MRKU 
Da ne bo prepirov z zvezdogledi 

o minutah in sekundah, je nnš re
porter uporabil krajevno obeleže
vanje sončnega mrka med vožnjo 
s »fičotom« pri hitrosti 60 do 70 km 
na uro Po•^rsti: 

Sonce nad Petrovčami, pred 
Vranskim, ob prihoda na Trojane, 
po malici v trojanski krčmi, obroč 
se zmanjša CIL- skrajnust... puiem 
se plazi ""̂ ^ odpira na 
nasprotni strani. Za črto pojenja-
joči senčni mrk v očeh tistih, ki so 
gledali okajeni skozi šipo . . . 


